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روزنامه صبح ایران

ظریف: ما باید برای مردم هزینه شویم

عزت ایرانیان را در تبلیغات 
کوته نظرانه سیاسی زیر سوال نبریم

جلالی خطاب به قالیباف:

با افزایش یارانه ها، بنزین 3 هزار تومان می شود

چرا تولیت آستان قدس مالیات نمی دهد؟

دبیرکل جمعیت انسجام اسلامی:

 درصد بندی جامعه حرکتی ضدانقلابی است

پُر واضح است که در این مناظره ها باید »کارنامه  ها و  برنامه ها« محور بحث ها و بررسی ها و نقد ها و ایرادهای رقبای 
انتخاباتی باشد تا مردم با آگاهی هرچه بیشتر سرنوشت خود و کشور را تعیین کنند.

اما تاکنون که دو جلسه مناظره نامزدهای شش گانه سپری گردید، آنچه همگان مشاهده کردند این بود که نامزدهای 
جناح اصولگرا، بیشتر به بیان اهداف و آرزوهای خود پرداختند تا اینکه کارنامه ای پر جاذبه از خود عرضه نمایند و 
برنامه ای کارشناسی شده و راه چگونه رسیدن به اهداف را، به اطلاع مردم - صاحبان اصلی کشور- برسانند. سه نامزد 
جریان اصول گرای این دور از رقابت به جای مناظره بر روی کارنامه ها و برنامه های خود، به »محاکمه« نظام جمهوری 

اسلامی در طول سی و هشت سال پرداختند!

جالی خالی »کارنامه و برنامه« در گفته های سه نامزد اصولگرا

مناظره نامزدها 
یا محاکمه نظام؟!

ارگان ستاد انتخاباتی دکتر روحانی در قم

7

7

2

2

اجازه نمی دهیم بار دیگر فضای 
امنیتی را به ایران بازگردانید

دکتر روحانی در ورزشگاه شهید شیرودی:

تبعیض جنسیتی را نمی پذیریم

87

نظر دارد پروژه تکمیل عملیات ساختمانی و محوطه سازی کمپ  در 
گردشگری امامزاده شاه جمال قم به زیر بنای تقریبی 1000 مترمربع را مطابق 
با آئین نامه اجرایی بند »ج« ماده 12 قانون برگزاری مناقصات از طریق مناقصه 
عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به اشخاص حقوقی دارای صلاحیت 
معتبر در رشته ابنیه با حداقل سه سال سابقه فعالیت با شرایط ذیل واگذار 

نماید:
1- کارفرما:  اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم

2- مشاور: شرکت مهندسین مشاور آرسیس پارسیان سازه
3- مبلغ برآورد اولیه پیمان: 14/000/000/000 ریال

4- مهلت زمانی دریافت اسناد: از تاریخ 96/02/20 تا پایان وقت اداری 
96/02/21

5- آدرس محل دریافت اسناد: قم، بلوار پانزده خرداد، کوچه 7/1، واحد امور 
قراردادهای اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم-

طبقه همکف
6- آخرین مهلت تحویل اسناد: حداکثر تا پایان وقت اداری 96/02/31

7- آدرس محل تحویل اسناد: قم، بلوار پانزده خرداد، کوچه 7/1، دبیرخانه 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم- طبقه 

منفی یک
8- نحوه تامین اعتبار طرح: اسناد خزانه اسلامی

9- مبلغ خرید اسناد 1/000/000 ریال می باشد.
10- هزینه درج اگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

الذکر هیچگونه حقی را جهت  ارائه مدارک فوق  شایان ذکر است که 
متقاضیان برای شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد. 

همچنین برای کسب اطلاعات بیشتر با دفتر مهندسین مشاور به شماره 
تلفن 88173024-021 تماس حاصل نمائید.

اداره کل میراث فرهنگی
صنایع دستی و گردشگری استان قم

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم

آگهی فراخوان مناقصه انتخاب پیمانکاران )نوبت  دوم(

عکس: ایمان / حجت سپهوند



ی
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نگاه استراتژیک 
حسن روحانی

دیگر تردیدی باقی نمانده انتخابات پیش روی ریاست 
جمهوری ایران، در حال تبدیل شدن به مهمترین واقعه 
سیاسی طی تقریبا 39 سال گذشته است. گرچه طی این 

مدت برگزاری انتخابات مشابه همواره تکرار وبه رویه یی عادی در نظام سیاسی ایران 
تبدیل شده و این کشور را به مجموعه و ساختاری متفاوت در خاورمیانه کرده است، 
اما آنچه 29 اردیبهشت )19 مه - روز انتخابات( را به روزی هیجان انگیز و موعد تحقق 
رویاهای پیروز انتخابات تبدیل خواهد کرد )نه الزاما از جنبه فردی(، تعیین تکلیف 
کانون های کنشگر سیاسی برای تاثیر گذاری پایدار بر عرصه سیاسی - اجتماعی  ایران 
ونهایتا روشن شدن حدود مرزهای دوبلوک فکری حاکم در ساختار عمومی قدرت 
است. این برداشتی بی سابقه، واقعی وشاید رادیکال به نظر برسد اما هم تحت تاثیر 
فضای انتخاباتی و گفتمانی حاکم برلایه ها و کلونی های سیاسی و اجتماعی وهم 
از جنبه افزایش شدت شیب تحولات منتهی به فضای انتخابات، جز این نمی توان 
برداشت کرد که ما در برابر غایتی استراتژیک از فصل مناقشات گروه های سیاسی با 
کنش معکوس در بطن جامعه ایران »قرار گرفته ایم که تنها می توان از آن با عبارت« 
الان یا هیچوقت!»تعبیر کرد. رئیس جمهور روحانی طی 1 ماه گذشته همواره تصریح 
کرده« برای بازگشت به گذشته و یا ادامه سیاست هایی که می تواند به ضرر کشور 
تمام شود فرصتی وجود ندارد. او می گوید راه نیمه یی  آمده و مصمم است تا به انتها 
آن را طی کند. اینکه نیمه راه باقی مانده چیست؟ درک و فهم آن  چندان مشکل 

به نظر نمیرسد.
رئیس جمهور روحانی پنهان نمی کند  پس از موفقیت حیرت آورش در سروسامان 
دادن به بزرگترین چالش سیاست خارجی و امنیت ملی و بین المللی ایران یعنی 
توافق اتمی و سبک کردن شانه های کشورش اززیر بار تحریم های خرد کننده بین 
المللی )برجام(، مصمم به در پیش گرفتن رویکردی مشابه برای توافق ملی با همه 
نیروهای داخلی ست. چنین نگرش استراتژیکی در سیاست داخلی، صرف نظر از نتایج 
قطعی و برخورد مثبت با آن درمیان سطوح بالای نخبگان درساختار عمومی قدرت، 
مانند روحانی تاثیر گذارعلی اکبر ناطق نوری و یا رئیس پارلمان ایران علی لاریجانی، 
حداقل در نگاه افکار عمومی به آقای رئیس جمهور این امکان را داده که تلاش برای 
همبستگی عمومی و اتحاد جامعه ایرانی را به یک باورفراگیرملی و مورد قبول توده 

های ایرانی تبدیل کند.
اما به نظر می رسد تلاش او برای اقناع رقبا و مخالفان کارکشته اش چندان موفقیت 
آمیز نبوده. مسلما علت این عدم موفقیت به نا کارآمدی اجزای پروژه روحانی مربوط 
نمی شود. اتفاقا برعکس! به باور من مخالفت ها عمدتا ناشی از این باور مخالفان است 
که اولا می دانند این  طرحی واقعا کار آمد است که همراهی با آن امتیازی بزرگ و غیر 
قابل بازگشت به فرد و جریانی خواهد بود که نتیجه آن، عملا موقعیت حسن روحانی 
و گفتمان پیرامونی او نزد افکار عمومی را تا مدت های طولانی تضمین و پایدار خواهد 
کرد. آنها به خود می گویند چرا باید این کاررا بکنیم؟! ثانیا چنین پذیرشی منطقا 
مخالفان را که مایل هستند »سهم شان از قدرت را خود تعیین کنند تا وزن و اعتبار 
سیاسی شان!«»تا مدتها از دایره قدرت دور نگاه خواهد داشت. این برای آنها تنها غیر 
قابل تحمل نیست، بلکه آزار دهنده هم هست. ثالثا، هر گونه همراهی با روحانی به 
خودی خود اردوگاه آنها را با فروپاشی گسترده ایدئولوژیکی و سازمانی روبرو خواهد 
کرد. فروپاشی که  باز سازی آن حتی با پایان یافتن دور دوم ریاست جمهور حسن 
روحانی امکان پذیر نخواهد بود. بیشتر به این دلیل که مخالفان را در برابر سوالات  
متعدد ناشی از چرایی مخالفت با روحانی قرار می دهد. پرواضح که پاسخی برای این 
سوالات  وجود ندارد. شاید به همین دلیل باشد  آنها به جای نقد عملکرد آقای رئیس 
جمهور و دولتش و یا حتی ارائه برنامه بهتری برای اداره کشور که می توانست چالشی 
برای روحانی باشد )هرچند تغییری در نتیجه نهایی انتخابات فعلی به نفع  روحانی نمی 
داد( در اقداماتی آشکار، اولا به تخریب و جو سازی علیه اوروی آورده اند. ثانیا در ناتوانی 
از ارائه یک برنامه مدون، جامع و قانع کننده برای اداره کشور به طرح مسائل و شعار 
های جذاب ذهنی اما بی پشتوانه روی آورده اند، بدون آنکه تضمینی علمی، اساسی و 
قابل قبول برای آنچه می گویند و طرح می کنند ارائه دهند. یک بازاری ازطبقه میانه 
شهری در تهران به من می گوید« ممکن است ما به حسن روحانی انتقاداتی داشته 
باشیم  که چرا باک بنزین ماشینش را کاملا پر نکرده! اوهم دلایلی مطرح میکند؛ مثلا 
پول بیشتری برای خرید بنزین نداشته است؛ اما صادقانه این را می گوید. این خیلی 
فرق می کند با ماشینی که می دانیم صاحبش عقربه بنزین آن را دستکاری کرده 
وباک را پر نشان میدهند. هیچکس ریسک سوار شدن به چنین ماشینی را به جان 
نمی خرد. مثالی ساده اما با استدلالی قوی که آشکارا دلیل اعتماد به حسن روحانی 

را نشان میدهد.

چگونه برنده 
مناظره شویم؟!

1- طرح و برنامه یعنی کشک؛ چون نه کسی تخصص 
فهمش را دارد و نه حوصله شنیدنش را و نه اصولا امیدی 

به عملی شدنش هست. 
2- بجای اینجور قرتی بازی ها وقت خود را صرف پیدا کردن سوتی های طرف 
مقابل نمایید. اگر هم »بگم بگم ها« ناموسی باشد که نور علی نور است. مردم همیشه 
به گفته های کسی که پته رقیش را روی آب می ریزد بیشتر توجه می کنند تا به 

تعریف و تمجیدهایی که در مورد خودش می کند. 
3- وعده و وعید دادن اصلا هم بد نیست حتی آنهایی که به دنبال »مرد عمل« 
هستند عاشق شنیدن شعارهای قشنگ با فن بیان زیبا و حرفه ای اند؛ اما وعده ها 
باید با ذکر جزئیات باشند مثلا اگر می خواهید یارانه بدهید مبلغ دقیقش را اعلام 
کنید. هیچوقت نگویید »مایحتاج عمومی را تامین می کنید« بجایش دقیقا بگویید: 
»یخچال چه قشر خاصی را پر می کنید« اگر هم مشخص کنید یخچال مورد نظرتان 
چند فوت است که محشر است. اینطوری مردم مطمئن می شوند که شما حساب 

همه چیز را کرده اید. 
4- نگران عملی نشدن وعده هایتان نباشید معمولا تا انتخابات بعدی مردم آنها را 

فراموش خواهند کرد و البته تا انتخابات بعدی هم خدا کریم است. 
5- هر از گاهی نسبت به صحبت های رقیبتان واکنش مناسب بروز دهید مثلا 
لبخند معنی دار بزنید و یا نگاه عاقل اندر سفیه به او بکنید و یا چیزی را سریع یادداشت 
کنید اگر از این کارها بلد نیستید سرتان را به نشانه تاسف تکان بدهید و اگر در اجرای 
این فن هم مشکل دارید به دوربین زل بزنید و یا دستانتان را به نشانه تفکر زیر چانه 

اتان قرار دهید. همیشه زبان بدن )body language( معجزه می کند. 
6- مردم عاشق پیشنهاداتی هستند که با آنها بشود یک شبه ره صد ساله را طی 
کرد. چند تا از این پیشنهادات دست و پا کنید؛ مثلا، چگونه در 3 روز صاحب شغل 

شوید و یا چطوری دو سوته ازدواج کنید. 
7- با آمار رسمی دروغ بگویید محکم و قاطع و با اعتماد به نفس دروغ بگویید اما 
به دوربین نگاه نکنید و بگویید! مثلا وقتی آمار رقیب تان را درآوردید، پیاز داغش را تا 
می توانید زیاد کنید رویش هم یک وجب روغن بریزید و تا می توانید خالی ببندید و 
به نافش ببندید. طرف مقابل تا بخواهد ثابت کند که حرف هایتنا چرت است وقتش 
تمام شده یادتان باشد یک دیوانه می تواند یک سنگ را به چاه بیندازد اما صد تا عاقل 

نمی توانند درش بیاورند. 
8- با همه این احوال سعی کنید خودتان را مظلوم نشان دهید. مردم عاشق کسانی 
هستند که حق شان پایمال شده. پس مدام بگویید حق تان را خورده اند و دستگاه 
های حساس به سنسورهای میکرو ثانیه بر علیه شما دستکاری شده اند و اصلا هم به 

صدای شما حساس نیستند و یا شما را غریب گیر آورده اند و از این حرفها ... 
9- در پایان هم اجازه بدهید فردای مناظره بعضی از افراد و نشریات در مورد شما 
انتقاد کنند و بعضی ها هم تعریف کنند و بعضی ها هم اطلاعیه صادر کنند معمولا 

انتقاد بعضی ها و تمجید بعضی دیگر به نفعتان تمام خواهد شد.

حجت الاسلام قاضی عسکر:

رفتارها و گفتارهای 
برخی نامزدها اسلامی نیست

نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت حضور در عرصه انتخابات ریاست جمهوری 
را واجب دینی و شرعی و وظیفه ملی مردم دانست و تاکید کرد: پذیرفته نیست که 
برخی بگویند چون نابسامانی و مشکل در کشور وجود دارد، ما در این انتخابات شرکت 

نمی کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی قاضی  عسکر در جلسه تواصی به حق در جمع 
کارکنان سازمان حج و بعثه مقام معظم رهبری، مهمترین مسأله کشور در این ایام را 
انتخابات ریاست جمهوری دانست و افزود: همه باید به عنوان وظیفه شرعی در تعیین 
سرنوشت خود مشارکت کنیم. همه باید پای صندوق های رای حاضر شویم تا اقتدار 
کشور حفظ شود. او با بیان این که قرآن کریم در آیه 11 سوره مبارکه رعد می فرماید؛ 
»إنَِّ اللّه لا یُغَیِّر ما بقَِومٍ حَتّیٰ یُغَیِّروا ما بأنَفُسِهِم - خداوند سرنوشت هیچ قوم )و ملّتی( 
را تغییر نمی دهد تا زمانیکه خود آن قوم حالشان را تغییر دهند«، گفت: نمی توانیم 
نسبت به سرنوشت خود که بسیار مهم و حساس است بی تفاوت باشیم. پذیرفته نیست 
که برخی بگویند چون نابسامانی و مشکل در کشور وجود دارد ما در این انتخابات 
شرکت نمی کنیم. نماینده ولی فقیه در ادامه با بیان این که مقام معظم رهبری نظر خود 
را که اصل حضور مردم در صحنه است برای مردم شفاف و زیبا تبیین کرده اند، اظهار 
کرد: حضور گسترده مردم در پای صندوق های رأی تضمین کننده امنیت جامعه و 

مأیوس کننده دشمنان برای ایجاد تهدید در داخل کشور است.
وی ادامه داد: سازمان های جاسوسی دنیا و حتی دوستان و دشمنان، تمام انتخاباتی 
را که در کشورمان برگزار می شود بررسی و تحلیل می کنند و تصمیم شان در شرایط 

دلزدگی و دلسردی و یا حضور حداکثری مردم در صحنه، متفاوت خواهد بود.
قاضی عسکر تاکید کرد: باید دیگران را به شرکت در انتخابات ترغیب کنیم، به 

طوری که میزان مشارکت حتی از انتخابات قبلی هم بیشتر باشد.
نماینده ولی فقیه، همه مردم اعم از اهل تشیع و تسنن، اقلیت های دینی، افراد 
حساس به ایران و دوستدار و علاقمند به وطن را به مشارکت در این انتخابات فراخواند 
و گفت: در شرایطی که شاهد تهدیدات دشمنان هستیم، اگر می خواهیم امنیت در 
کشور برقرار باشد و استمرار پیدا کند و مملکت نیز در مسیر رشد حرکت کند باید در 

این انتخابات شرکت کنیم تا دشمن به کشور ما طمع نکند.
وی بیان کرد: حضور در عرصه انتخابات واجب دینی و شرعی و وظیفه ملی مردم 

است و همه باید پای صندوق های رأی بیاییم تا اقتدار کشور حفظ شود.

دبیرکل جمعیت انسجام اسلامی:

 درصد بندی جامعه حرکتی ضدانقلابی است
دبیرکل جمعیت انسجام اسلامی، تقسیم بندی جامعه به 4 درصد و 96 درصد را 
حرکتی ضد انقلابی دانست و گفت: این تقسیم بندی از هر زاویه ای که نگریسته شود، 

اقدامی غلط و نابخردانه است.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد حسینی منتظر افزود: بحث درصدبندی 
جامعه به 4 درصد و 96 درصد این سوال را در ذهن افراد پدید می آورد که آیا دو 
قطبی شدن جامعه از لحاظ اقتصادی محصول چهار سال گذشته یا 40 سال گذشته 
است که این کار آسیب شناسی خودش را می خواهد. وی ادامه داد: اگر این تقسیم 
بندی محصول 40 سال باشد، تخریب نظام تلقی می شود و اگر محصول چهار سال 
باشد بازهم تخریب نظام است چرا که اجازه داده است گروهی بیایند و در طول چهار 
سال این اقدام را انجام دهند. دبیرکل جمعیت انسجام اسلامی با طرح این سوال 
که حکومت در امور ملت چه میزان باید دخالت کند؟ اضافه کرد: طرفداران دخالت 
حداقلی در امور اقتصادی ملت اصولگراها بودند که طالب نظام بازار و سرمایه سالاری 
بودند، این نظام سرمایه داری که آمریکا نماد آن است، محصولی به عنوان 4 درصدی 
و 96 درصدی به بار آورده است و اصولگراها متهم اصلی آن هستند. حسینی منتظر 
گفت: اگر چنین جنگی به وجود آمده متهم ردیف اصلی آن اصولگراها هستند، تقسیم 
بندی جامعه به دو قطب اصل نظام را تخریب می کند؛ از هر زاویه این حرف غلط و 
نابخردانه است. وی همچنین به موضوع شعار برخی نامزدها مبنی بر افزایش یارانه ها 
اشاره و اظهارکرد: بحث دادن یارانه از ابتدا اشتباه بود و افزایش آن اشتباه در اشتباه 
است. این فعال سیاسی ادامه داد: شعاری که دکتر روحانی در سال 1392 در بحث 
اعتدال سیاسی، امید اجتماعی و تدبیر اقتصادی دادند هنوز مطلوبیت خود را دارد؛ چه 
روحانی رای بیاورد یا نیارود همین خط باید دنبال شود و به بحث اعتدال یا پرهیز از 
افراط و تندوری توجه کنند چرا که مطلوبیت ملی دارد. حسینی منتظر اضافه کرد: 
با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب نسبت به دو قطبی شدن جامعه هشدار دادند؛ 
همه باید بحث اعتدال را جدی بگیرند و با پرهیز از افراط و تفریط گام بردارند. در این 
چهار سال مسیری طی شد که هنوز به آخر آن نرسیده ایم و این حرکت آقای روحانی 
که خوب بوده باید دنبال شود. وی درباره مناظره های انتخاباتی نامزدهای ریاست 
جمهوری هم اظهار کرد: این مناظره ها مورد قضاوت بهتر جامعه قرار می گیرند اما 
متاسفانه برخی بداخلاقی، دروغ و تهمت های بی محابا را در این مناظرات شاهد 
هستیم که جوسازی هایی صورت گرفته و در طول چهار سال گذشته که برای تخریب 
روحانی بکار گرفته شده را تکرار می کنند. این فعال سیاسی افزود: تخریب هایی که 
علیه آقای روحانی صورت می گیرد هیچ کدام مستند و قابل قبول نیست و در جایی 
نیز ثابت نشده است، کسی که به خودش اجازه می دهد این مباحث را طرح کند، صرفا 
می خواهد رقابت کند. حسینی منتظر تاکید کرد: باید بداخلاقی ها از صحنه تبلیغات 

و مناظره های انتخاباتی حذف شود.

جلالی خطاب به قالیباف:

با افزایش یارانه ها، بنزین 3 هزار تومان می شود
رئیس مرکز پژوهش های مجلس طی نامه ای به محمدباقر قالیباف، افزایش دو 
برابری یارانه نقدی از محل افزایش قیمت بنزین، قیمت این محصول را به 3 هزار 

تومان می رساند.
کاظم جلالی رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی طی نامه ای خطاب 
به محمد باقر قالیباف کاندیدای دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، ضمن انتقاد 
از اظهارنظر درخصوص افزایش مبلغ یارانه نقدی، تصریح کرد که »اگر یارانه نقدی فقط 
بخواهد دو برابر شود و منابع آن از محل افزایش قیمت بنزین تامین شود، نرخ این 
فرآورده به حدود لیتری 3000 تومان افزایش خواهد یافت«. جلالی در این نامه خطاب 
به قالیباف آورده است: ضمن آرزوی سلامتی و توفیق روزافزون، مطلبی را در روزنامه ای 
که منتسب به جنابعالی است درباره اظهارات ریاست محترم مجلس شورای اسلامی 
مبنی بر عدم امکان افزایش یارانه ها با توجه به شرایط فعلی اقتصادی کشور خواندم و 

از نوع واکنش آن روزنامه منتسب به حمایت از شما متعجب شدم.
این نامه می افزاید: بی تردید تصدیق می فرمایید که اینجانب چه در دوره تصدی 
فرماندهی نیروی انتظامی توسط جنابعالی که نماینده مجلس ششم بودم و چه در 
دوران دوازده ساله شهرداری تهران، همواره حامی شما بوده ام و باز هم تایید می نمایید 
که در طول این دوران هیچگاه برای شخص خودم حتی یک تقاضا هم از شما نداشته ام.

نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه می دهد: آخرین دفاع اینجانب از جنابعالی در 
جریان تحقیق و تفحص مجلس شورای اسلامی از شهرداری بود که هم در نخستین 
جلسه کمیسیون عمران حضور یافتم و نوع اظهارات و واکنش های حقیر در آن جلسه 
در جهت حمایت از جنابعالی، حتی گلایه برخی از همکاران بنده را در مجلس به 
همراه داشت و پس از آن هم در داخل صحن مجلس از هیچ گونه تلاشی دریغ نکردم 
و تمامی اینها به دلیل آن بود که جنابعالی را شخصیتی دلسوز و انقلابی با سوابق 

درخشان در دوران دفاع مقدس و خدمتگزار به مردم، دانسته و می دانم.
جلالی افزوده است: لیکن واقف نیستم که چرا در این میان از یک سخن کارشناسی 
و به حق ریاست محترم مجلس شورای اسلامی که ایشان هم آنچنان که بنده از 
نزدیک اطلاع دارم در جهت موفقیت شما در دوران تصدی شهرداری تهران از 

هیچگونه تلاشی مضایقه نکرده اند، اینچنین برآشفته اید.
در بخشی از این نامه بیان شده است: تردیدی نیست که حمایت همه جانبه از 
اقشار ضعیف نه تنها مستحسن بلکه امری واجب برای مسئولین جمهوری اسلامی 
ایران است اما توزیع یارانه به همه اقشار جامعه اعم از توانمند و ضعیف، توجیه علمی و 
حتی اخلاقی ندارد. پرسش اصلی این است که منابع مالی برای چند برابر کردن یارانه 

نیازمندان از کجا تامین خواهد شد؟
جلالی اظهار کرده است: رعایت اصول اخلاقی حکم می کند که در این باره با مردم 
صادقانه صحبت کنیم. درک گزینه های پیش رو چندان دشوار نیست. یکی از راه ها، 
گران کردن قیمت  حامل های انرژی اعم از بنزین، گازوییل، برق و گاز و ... و توزیع منابع 
حاصل از آن بین مردم است که نتیجه آن برای مردم به شکل تورم و رکود )به دلیل 

افزایش هزینه های تولید( آشکار شده است. 
وی خاطرنشان کرده است: برخی محاسبات انجام شده نشان می دهد اگر یارانه 
نقدی فقط بخواهد دو برابر شود و منابع آن از محل افزایش قیمت بنزین تامین شود، 

نرخ این فرآورده به حدود لیتری 3000 تومان افزایش خواهد یافت.
رییس مرکز پ ژوهش های مجلس افزوده است: راه دوم حذف یارانه برخی گروه ها 
و افزایش یارانه دیگران است، صرف نظر از امکان پذیری شناسایی گروه های غیرنیازمند 
و اعتراض گسترده ای که درباره معیارهای حذف همین چند میلیون نفری که تاکنون 
حذف شده اند وجود دارد، بیان شفاف اینکه منابع اضافه کردن یارانه برخی گروه ها، از 

محل حذف یارانه سایر افراد تامین خواهد شد، لازمه صداقت است. 

سرمقاله

ایران  ملت  گفت:  رییس جمهور 
واقعیات را لمس می کنند. مردم ما تحت 

تاثیر شعارهای فریبنده قرار نمی گیرند.
عصر  روحانی  حسن  حجت الاسلام 
روز گذشته در جمع هواداران خود در 
با  من  گفت:  شیرودی  شهید  ورزشگاه 
اینکه صدایم خیلی مناسب برای سخنرانی 
نیست اما به محضر شما آمده ام و خدمت 

شما سلام و خسته نباشید می گویم.
او ادامه داد: امروز ما در یک مقطع 
بسیار حساس و تاریخی قرار گرفته ایم 
آینده  جمعه  در  را  خودمان  سرنوشت 
می خواهیم تعیین کنیم و راهی که در 
سال 92 انتخاب کرده ایم و برگزیده ایم و 
اقلیتی در مقابل آن ایستاده اند را انتخاب 
تحول  از  اقلیت  همان  امروز  می کنیم. 

بیشتر و ادامه این شرایط نگران هستند.
روحانی تاکید کرد: هر روز بانوان و زنان 
ما به صحنه آمده اند کار را تمام کرده اند. در 
زمان انقلاب وقتی پیروز شدیم که زنان به 
خیابان ها آمدند. اگر امروز در انتخابات زنان 
به صحنه بیایند ما پیروز می شویم. همه 
ما تنها یک وظیفه داریم و آن دعوت از 
همه افراد برای حضور به پای صندوق های 
آرا است و اگر همه به پای صندوق بیایند 
واقعیات  ایران  پیروز می شویم. ملت  ما 
را لمس می کنند. مردم ما تحت تاثیر 

شعارهای فریبنده قرار نمی گیرند.
او خاطرنشان کرد: من از همه مردم 
ایران می خواهم تا برنامه ها و کارنامه ها را 
یکبار دیگر مرور کنند. کارنامه چهار ساله 
دولت یازهم و کارنامه های 38 ساله کسان 
دیگری که در دستگاه های دیگر بوده اند. 
آنها بگویند که در 38 سال گذشته چکار 
کرده اند؟ کارنامه ما در چهار سال روشن 
است. کارنامه کسانی هم که 12 سال در 

یک منصب بوده اند، روشن است.
رییس جمهور افزود: شما توصیه تان 
در سال اول دولت یازدهم این بود که 

16 آذر را آزاد نگذاریم. شما همیشه به 
دانشگاه به عنوان تهدید نگاه کرده اید. شما 
می خواستید جوانان ما در حصر و محاصره 
و انزوا باشند. شما همان حرف  هایی که در 
مردم  به  لطفا  زدید  جلسات خصوصی 
هم آشکارا بگویید. شما مگر هر روز فشار 
نیاورید که فضای مجازی بسته شود.  شما 
مگر هر روز فشار نیاورید که اشتغال زنان 

باید متوقف شود.
روحانی تاکید کرد: شما برگردید به 
نگاه  خودتان  جنسیتی  بخشنامه های 
کنید. شما به احکامی که صادر کرده اید 
ما  است.  روشن  ما  کارنامه  کنید.  نگاه 
تبعیض جنسیتی را نمی پذیریم. ما ظلم 
جنسیتی را نمی پذیریم. مردم ما راه خود 
را انتخاب کرده اند و از راهی که انتخاب 
کرده اند برنمی گردند. شعار ما روشن است. 
ما آزادی می خواهیم. ما آزادی اجتماعی 
و سیاسی می خواهیم. ما آزادی بیان وتفکر 
می خواهیم. ما آزادی انتخاب و تفریح برای 
ساعات فراغت می خواهیم. ما آزادی برای 
نوع اشتغال و شغل مان می خواهیم. ما به 
دنبال امنیت واقعی و جامعه امن هستیم. 

ما فضای امنیتی نمی خواهیم.
او یادآور شد: ما به شما می گوییم ما 
خواهان امنیت واقعی در جامعه با وحدت 
و اتحاد در کل جامعه هستیم. ما جامعه 

ایران  ما  نمی خواهیم.  درصدی  چند 
صددرصدی هستیم. ما قانون را برای همه 
دستگاه ها می خواهیم. ما نهادهای استثنا 

شده از مالیات نمی خواهیم.
روحانی تاکید کرد: بعضی از مالیات نام 
می برند. مالیات برای مردم خوب است. 
ولی شما مالیات ندهید؟ ما آزادی رقابت 
در اقتصاد می خواهیم. شما به دنبال رونق 
هستید ولی به معدنی که برای شما بود و 
معدنچیان در آن دفن شدند، سر نزدید. 
ما به آن خانواده عزیزی که شوهرش در 
این آوارها باقی ماند و جان داد اما شجاعانه 
می کنیم.  افتخار  گفت،  سخن  من  با 
من افتخار می کنم به پدری که فرزند 
مهندسش در این معدن مانده بود ولی 

برای پیشرفت ایران حرف زد.
او خاطرنشان کرد: ما به دنبال آرامش 
زنان و مردان هستیم. ما آرامش در خیابان 
را در پی اخلاق می خواهیم. گشت برای ما 
آرامش ایجاد نمی کند. وحدت و اتحاد ملت 
ایران و همزیستی مسالمت آمیز آرامش را 
می سازد. شما دم اشتغال می زنید؟ من از 
شما می پرسم که آیا اشتغال زنان را هم 
قبول دارید؟ اگر قبول دارید قبل از دولت 
یازدهم چرا یک اشتغال برای زنان درست 

نکردید؟
 روحانی تاکید کرد: 860 هزار خانم 

را شما بیکار کردید. شما دم از اشتغال 
می زنید ولی من از شما می پرسم اشتغال 
اهل سنت و اقوام مختلف ایران را قبول 
دارید؟ ما افتخار می کنیم در یک استخدام 
ما  زنان  درصد  گذشته 53  ماه های  در 
توانستند قبول شوند و مشغول به کار 
شوند. ما امروز اشتغال را در سایه فضای 
مجازی و فناوری ارتباطات برای زنان و 
مردان مهیا ساخته ایم. علت اینکه زنان ما 
نمی توانستند مشغول به کار شوند این بود 
که فضای کار ما مردانه بود. امروز 320 
نفر از مدیران شرکت های دانش بنیان از 

زنان هستند.
او تاکید کرد: ما در پی پیشرفت ایران 
هستیم. پیشرفت ایران در سایه علم و 
فناوری و ارتباطات با جهان است. هیچ 
کشوری با انزوا نتوانسته به پیشرفت ملی 
دست یابد. ما در 29 اردیبهشت تصمیم 
اعلام می کنیم.  را یکبار دیگر  خودمان 
یکبار در سال 92 تصمیم خود را اعلام 
کردیم و آن اعتدال و اصلاح بود و نه افراط 
در جامعه. در اسفند 94 تصمیم خود را 
یکبار دیگر درانتخابات نمایندگان اعلام 
کردیم و یکبار دیگر در اردیبهشت 96 آن 

را اعلام خواهیم کرد.
به  ایران  مردم  همه  گفت:  روحانی 
انتخابات  در  اضافه 11  به  یک  صورت 
پای  نفره   12 ما  می کنند.  شرکت 
صندوق های رای خواهیم رفت. هر مرد 
و زنی 11 نفر دیگر را پای صندوق های 
آرا دعوت کند. من تردید ندارم ما پیروز 
ما  بود.  خواهیم  ایران  پیشرفت  مسیر 
حصر  پی  در  که  آنها  نمی دهیم  اجازه 
ایران هستند، بر ملت ایران پیروز شوند. 
ما نمی گذاریم دو مرتبه تحریم را به ایران 
بازگردانید. ما اجازه نمی دهیم یکبار دیگر 
فضای امنیتی را به ایران بازگردانید. دوباره 
ایران، دوباره اسلام، دوباره اعتدال، دوباره 

امید..

و  رییس جمهوری، کشاورزی، صنعت  اول  معاون 
خدمات را سه بخش مهم در اقتصاد کشور دانست و 
گفت: در دولت یازدهم و در سال 95، در زمینه آبرسانی 
به روستاها به اندازه هشت سال دولت های نهم و دهم 

کار انجام داده ایم.
اسحاق جهانگیری روز سه شنبه در حاشیه مراسم 
خدمات رسانی آب و برق به روستاها در جمع خبرنگاران 
درباره اینکه اگر رییس جموری شدید برنامه شما برای 
توسعه روستاها و محرومیت زدایی چیست؟ این مطلب را 
بیان کرد. وی ادامه داد: روستاها کانون اصلی تولید است 
چرا که جمعیت قابل توجهی در روستاها داریم و حدود 
27 درصد جمعیت در روستاها هستند که همه آنها به 
تولید اشتغال دارند. مهم ترین کالای مورد نیاز کشور 
امنیت غذایی است که کشاورزان در روستاها تولید می 
کنند. معاون اول رئیس جمهوری اضافه کرد: مهم این 
است ماندگاری روستاها را با برق، آب، گاز، راه مناسب و 
بهداشت تقویت کنیم که در دولت یازدهم کارهای بزرگی 
در این زمینه انجام گرفت. جهانگیری اظهار کرد: در این 
دولت به 9 هزار روستا گازرسانی شد، بیش از 10 هزار 

کیلومتر راه روستایی درست شد و همچنین برق رسانی 
انجام گرفت. از نظر سلامت نیز کار بزرگی در روستا ها 

انجام شد.
وی تاکید کرد: البته کارهای بزرگتری از جمله اشتغال 
وجود دارد و در این زمینه ما از مجلس 1.5 میلیارد دلار 
به صورت ریالی درخواست کرده بودیم که به روستاییان 
برای تولید، وام دهیم، البته در دستور کار مجلس است 
و مطمئنم تا یکی دو ماه آینده این مبلغ تصویب خواهد 
شد. معاون اول رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: بیش از 
6 هزار میلیارد تومان منابع خواهد بود که با تلفیق منابع 
نظام بانکی و برخی بودجه های دولت، حرکت بزرگی 
برای واحدهای صنایع تبدیلی و کوچک در روستاها 

خواهد بود.
جهانگیری گفت: اگر دنبال عدالت منطقه ای، امنیت 
غذایی و ماندگاری مردم در روستاها هستیم باید برای 
روستاهای کشور برنامه های دقیقی تهیه کنیم که هم در 
دولت یازدهم این اتفاق افتاد و هم برنامه های بهتری برای 

دولت دوازدهم تهیه شده است.
وی درباره اینکه برنامه های شما توسعه روستاها است 

یا صنعت؟ اظهار کرد: کشاورزی، خدمات و صنعت نقش 
خود را در اقتصاد دارند که خدمات با 50 درصد بیشترین 
سهم در تولید ناخالص کشور را دارد؛ یعنی سهم اصلی 

اشتغالزایی بخش خدمات کشور است.
ادامه داد:  اقتصاد مقاومتی  رئیس ستاد فرماندهی 
کشاورزی به دلیل دارا بودن اشتغالزایی زیاد و امنیت 
بصورت  ما  و  است  برخوردار  بالایی  اهمیت  از  غذایی 
جدی در اولویت قرار دادیم اما محدودیتی که در بخش 
کشاورزی داریم، محدودیت آب است. باید به مصرف منابع 
آب در بخش کشاورزی پرداخته شود، باید بهره وری را 
در کشاورزی بالا ببریم و ماشین آلات کشاورزی باید به 
صورت کامل تامین شود. جهانگیری اضافه کرد: اراضی 
کشاورزی باید ساماندهی شود که الان در خوزستان کار 
بزرگی بر روی 550 هزار هکتار شروع شده که باید به 
دیگر استان ها نیز توسعه یابد. وی ادامه داد: بخش صنعت 
نیز یکی از جهت گیری های اصلی است؛ به دلیل اینکه 
توسعه صنعتی می تواند به دنبال خودش توسعه کامل را 
در کشور ایجاد کند. این سه بخش باید به موازارت هم و 

کامل پیش بروند.

اسحاق جهانگیری:

آبرسانی به روستاها در سال 95 به اندازه هشت سال دولت گذشته است

اخبــار

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که وعده افزایش چند برابری 
وسیله  از  استفاده  مصداق  ها  یارانه 
نامقدس برای نیل به هدف مقدس است، 
ایران رشد  گفت: ملت فهیم و بزرگ 
اجتماعی و سیاسی خود را در انتخابات 
آینده نشان خواهند داد و فریب اینگونه 

شعارها را نخواهند خورد.
علی مطهری در نطق میان دستور 
جلسه علنی روز - سه شنبه - مجلس 
افزود: رقابت های انتخاباتی این دوره باید 

آسیب شناسی شود. 
پیامبر  سیره  از  ما  داد:  ادامه  وی 
اسلام )ص( و ائمه اطهار )ع( گفته ایم 
که برای رسیدن به یک هدف مقدس 
نمی توان از وسیله نامقدس استفاده کرد 
مثلًا نمی توان برای تبلیغ دین از جعل و 
دروغ استفاده کرد اگر چه بر ایمان مردم 

بیافزاید. 
مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
به  برای رسیدن  نامزدها  تصریح کرد: 
از هر  هدف مقدس خدمت به مردم، 
های  قول  نکنند،  استفاده  ای  وسیله 

غیر عملی ندهند، مردم را صرفا طلبکار 
نکنند. مطهری خاطرنشان کرد: حق 
همیشه دو طرفه است همانطور که مردم 
بر حکومت حقوقی دارند، حکومت هم 
بر مردم حقوقی دارد و حکومت هم از 
مردم کار و تلاش می خواهد نه تنبلی 

و طلبکاری. 
وی با بیان این که اوایل انقلاب هر 
کس به دنبال این بود که چه کاری بر 
زمین مانده که انجام دهد، گفت: باید 
انقلاب  و  اسلام  به  بدهکاری  فرهنگ 
احیا شود، مردم باید کار کنند و مالیات 
بپردازند نه این که آخر هر ماه دستشان 
به روی دولت دراز باشد تا یارانه دریافت 
و  مصلح  نامزد  یک  افزود:  وی  کند. 
خیرخواه مردم باید بگوید من یارانه نقدی 
را قطع می کنم مگر برای از کارافتادگان، 
معلولان و مانند این مسائل، به تعبیر 
شهید مطهری مصلح واقعی کسی است 
که با نقاط ضعف جامعه مبارزه کند و 
صلاح اجتماع را در نظر بگیرد هر چند 
نماینده  شود.  کاسته  او  محبوبیت  از 
مردم تهران در مجلس ادامه داد: یارانه 

نقدی خلاف اقتصاد مقاومتی است و از 
همان ابتدا مجلس هشتم نباید زیر بار 
آن می رفت اما پس از تصویب قانون 
تثبیت قیمت ها در مجلس هفتم در 
آستانه انتخابات ریاست جمهوری سال 
84 چند سال قیمت حامل های انرژی 
افزایش نیافت و این امر مستمسکی به 
دست دولت نهم شدکه علاقه شدیدی 
به توزیع پول در میان مردم داشت تا 
لایحه هدفمندی یارانه ها را به مجلس 
بیاورد. مطهری گفت: اگر قیمت حامل 
های انرژی مانند گذشته هر سال چند 
درصد افزایش پیدا می کرد اساسا نیازی 
به داستان خانمان برانداز یارانه ها نبود. 
ادامه به موضوع فلسطین نیز  وی در 
اسماعیل  انتخاب  گفت:  و  کرد  اشاره 
سیاسی  دفتر  رئیس  عنوان  به  هنیه 
جنبش حماس نویدبخش آینده ای بهتر 
برای این جنبش و مردم فلسطین است، 
در سند سیاسی جدید جنبش حماس 
مرزهای 1967 به رسمیت شناخته شده 
است. نماینده مردم در مجلس دهم ادامه 
داد: این امر گرچه می تواند به معنی به 

رسمیت شناختن کشور جعلی اسرائیل 
باشد اما در بخش های دیگر این سند از 
سرزمین یکپارچه فلسطین از رود اردن 
تا دریای مدیترانه سخن رفته است و این 
نشان می دهد جنبش حماس دست از 
آرمان آزادی کامل فلسطین بر نداشته و 
پذیرش مرزهای 1967 را باید به عنوان 
یک تاکتیک تلقی کرد. مطهری افزود: 
برخی رهبران سیاسی غربی و عربی از 
نفوذ ایران در منطقه خاورمیانه یا قفقاز 
ابراز نگرانی می کنند به آنها باید گفت 
نفوذ ایران در سایر کشورها نفوذ فکری، 

اعتقادی و ایدئولوژیک است.
وی ادامه داد: انقلاب اسلامی ایران 
با  و  است  پیامبران  نهضت  جنس  از 
فطرت خداجوی انسان ها سروکار دارد. 
ها می  به دل  انقلاب  این  پیام  وقتی 
از  رسد خودبخود خاضع می شوند و 
ابتدا مقصود ما از صدور انقلاب همین 
بوده است. نایب رئیس مجلس شورای 
اسلامی همچنین خواستار رسیدگی به 
وضعیت سهامداران موسساتی همچون 

کاسپین، ثامن الحجج و آرمان شد.

علی مطهری:

 مردم ایران فریب شعار افزایش یارانه ها را نمی خورند

 دکتر روحانی در ورزشگاه شهید شیرودی:

حرف هایی که در جلسات خصوصی می زنید آشکارا بگویید
اجازه نمی دهیم بار دیگر فضای امنیتی را به ایران بازگردانید

مردم تحت تاثیر شعارهای فریبنده قرار نمی گیرند

وزیر اطلاعات از نامزدهای انتخاباتی خواست به گونه 
ای عمل نکنند که امنیت ملی و اخلاق آسیب ببیند بلکه 

باید وحدت و یکپارچگی ملی حفظ شود. 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی با تاکید 
بر هوشیاری همیشگی سربازان گمنام امام زمان)عج( 
افزود: سربازان گمنام امام زمان دشمن را همیشه زیر 
نظر دارند و امروز در شرایطی هستیم که وزارت اطلاعات 
اشراف بی خلل و بی خلاء بر دشمن دارد و کوچکترین 
تحرکات دشمن را رصد می کند. وی ادامه داد: سال 95 
بالغ بر 30 تیم تروریستی که قصد عملیات تروریستی 
داشتند، شناسایی شدند و ضربه خوردند ، در سالهای 93 
و 94 ، 45 تیم تروریستی شناسایی و متلاشی شد و از 
آنها 108 بمب مغناطیسی، 15 جلیقه انفجاری و ده ها 
بمب کنار جاده ای کشف و ضبط شد، همچنین یک 
گروه نفاق در استان البرز شناسایی و منهدم شد که قصد 
داشتند در ایام انتخابات فضای جامعه را ملتهب کنند. وزیر 
اطلاعات با بیان اینکه یکی از عوامل تامین امنیت، حضور 
مردم در صحنه است و قدرت یک کشور بیش از هر چیز 
به حمایت مردم از فضای سیاسی آن کشور بستگی دارد، 
اضافه کرد: حضور مردم در انتخابات، نماد اقتدار جمهوری 
اسلامی ایران است و هرچه این حضور بیشتر باشد، تاثیر 

گذاری آن هم بیشتر است. 
علوی تاکید کرد: مطمئنم مردم فراخوان رهبر انقلاب 

را در این انتخابات پاسخ خواهند داد و در صحنه حضور 
کاندیدها  از  همچنین  وی  داشت.  خواهند  باشکوهی 
خواست به گونه ای عمل کنند نخست امنیت ملی آسیب 
نبیند، دوم وحدت ملی و یکپارچگی ملی حفظ شود و 
سوم اخلاق و ارزشهای جامعه آسیب نبیند. وزیر اطلاعات 
با بیان این که تعبیر سربازان گمنام مدالی درخشان است 
که امام راحل )ره( بر سینه آنها آویخته است، گفت: امنیت 
کشور مدیون تلاش سربازان گمنام امام زمان و مجاهدت 
پنهان آنهاست. علوی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری 
در توصیف قدر و منزلت سربازان گمنام امام زمان گفت: 
رهبر انقلاب همیشه بر چند محور تاکید کرده اند و آن 
این که سربازان گمنام امام زمان از بعد معنوی بالایی 
برخوردار باشند زیرا معنویت آنها را مصونیت می بخشد. 
وی افزود: مقام معظم رهبری همیشه تاکید داشتند که 

کار اطلاعاتی بر پایه شرع ، قانون و اخلاق انجام پذیرد. 

بر فضای مجازی اشراف کامل داریم
وی با تاکید بر اشراف کامل وزارت اطلاعات بر فضای 
مجازی گفت: برخورد با فضای مجازی هم باید هوشمندانه 
باشد. ما بر همه کانالها و گروهها اشراف کامل داریم و 
بیشتر اینها گروههای خانوادگی هستند که خطری ندارند.
وزیر اطلاعات ادامه داد: اما برخی دیگر گروهها یا کانال 
هایی هستند که یا با تذکر و ارشاد با آنها برخورد می 

شود و یا اگر ضد دینو ضد انقلاب باشند، با آنها برخورد 
مناسب دیگری شده است و می شود.علوی با اشاره به 
این که کانال های مستهجن در تلگرام و فضای مجازی به 
محض شناسایی بسته می شوند، گفت: تعدادی از کانالها 
هم مربوط به فعالان سیاسی و اجتماعی است که با اینها 

هم صیانتی و هدایتی برخورد می کنیم.

تشکیلات اطلاعاتی برای بگیر و ببند نیست
وزیر اطلاعات گفت: تشکیلات اطلاعاتی را برای بگیر 
و ببند درست نمی کنند؛ اتفاقا برای نگیر و نبند درست 
می کنند مگر آنجا که هدایت، ارشاد و تذکر جواب ندهد، 
آرامش فعالان عرصه مجازی که در درون نظام فعال اند از 
ضروریات است زیرا از سرمایه های رشد و توسعه کشور 
است.علوی افزود: این برخوردهای محبت آمیز و عاقلانه 
باعث شده دستگاه اطلاعات در نظر مردم محبوب شود 
و رتبه محبوبیت مردمی آن روز به روز بهتر شده است. 
علوی با اشاره به کشفیات سربازان گمنام امام زمان)عج( 
در عرصه اقتصادی گفت: تا کنون از 10 هزار میلیارد تومان 
پول فرهنگیان، یک هزار میلیارد تومان آن را برگردانده ایم و 
عاملان قول داده اند بقیه آن را هم برگردانند. وزیر اطلاعات 
افزود: بیش از 20 هزار هکتار زمین را از زمین خواران باز 
پس گرفتیم و 3800 پرونده فرار مالیاتی به ارزش 4 هزارو 

300 میلیارد تومان تشکیل دادیم. 

وزیر اطلاعات: 

نامزدهای انتخاباتی یکپارچگی ملی را حفظ کنند

متین  مسلم

سرمقاله

فرزین پورمحبی
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اقتصادی

سخنگوی دولت: 

از سال 92 تا 95 حدود 2 میلیون شغل ایجاد شد 
سخنگوی دولت گفت: نه تنها باید سالانه 750 هزار فرصت شغلی را پاسخ دهیم بلکه 
باید برای بیکاران فعلی هم فرصت شغلی ایجاد کنیم. بنابراین پیشنهاد ایجاد 950 هزار 

فرصت شغلی را به مجلس دادیم. 
محمدباقر نوبخت روز سه شنبه 19 اردیبهشت در نشست خبری خود با خبرنگاران 
گفت: جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی دیروز تشکیل شد. در این جلسه مطرح شد حسب 
پیشنهاد دولت برای اینکه تا پایان برنامه ششم یعنی سال 1400 بتوانیم نرخ بیکاری را 
یک رقمی کنیم؛ نیازمندیم سالانه 950 هزار فرصت شغلی هستیم. براساس پیش بینی 
سازمانه برنامه و بودجه در سال های پیش رو، هر سال به طور متوسط 865 هزار نفر 

نیروی جدید وارد بازار کار خواهد شد. 
وي با اشاره به اینکه از سال 84 تا 91 جمعیت شاغل کشور از 20 میلیون و 618 هزار 
نفر به 20 میلیون و 628 هزار نفر افزایش یافت؛ ادامه داد: در دولت گذشته کل اشتغال 
ایجاد شده 10 هزار نفر بود ولي از سال 92 تا سال 95 جمعیت شاغل به 22 میلیون 
و 500 هزار نفر افزایش پیدا کرد. یعنی حدود 2 میلیون شغل ایجاد شد. اگر با روال 
گذشته برای سال های آینده عمل کنیم هر سال 250 تا 260 هزار نفر به تعداد بیکاران 
کشور اضافه می شود. ما اعلام کردیم نه تنها باید سالانه 750 هزار فرصت شغلی را پاسخ 
دهیم بلکه باید برای بیکاران فعلی هم فرصت شغلی ایجاد کنیم. بنابراین پیشنهاد ایجاد 

950 هزار فرصت شغلی را به مجلس دادیم.
وی افزود: این پیشنهاد را دولت به مجلس داد و تصویب شد. مجلس نیز اعلام کرد 
برای 950 هزار ایجاد فرصت شغلی نیاز به سالانه 770 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
است. یعنی اگر بخواهیم 950 هزار فرصت شغلی در سال ایجاد کنیم باید سالانه 770 

هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری کنیم.
سخنگوی دولت یادآور شد: رقم سرمایه گذاری در سال 1395 ، 334 هزار میلیارد 
تومان بود. سال گذشته، دولت این رقم را از سرمایه گذاری در طرح های عمرانی و 
تملک دارایی، تسهیلات بانکی، بازار سرمایه، صندوق توسعه ملی، شرکت های دولتی، 
آورده بخش خصوصی، سرمایه گذاری خارجی تأمین کرد. این منابع باید دو برابر شود 
تا بتواند سالی 950 هزار شغل ایجاد کرد. 195 هزار میلیارد تومان در سال سرمایه 
گذاری خارجی باید طبق مصوبه مجلس انجام شود. یعنی 65 میلیارد دلار سالانه از 
منابع خارجی استفاده کنیم،30 میلیارد دلار از خطوط اعتباری بانک های خارجی، 15 
هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری خارجی و 20 هزار میلیارد تومان قرارداد مشارکت 

با خارج باشد.
معاون رئیس جمهور اظهار کرد: سال 95 منابع خارجی 6 هزار میلیارد تومان بود. حالا 
باید این رقم به 195 هزار میلیارد تومان برسد. پس تأمین 950 هزار فرصت شغلی در 
سال نیازمند سرمایه گذاری 65 دلاری است که کار خیلی مشکلی است. این مسئله 
در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی بحث شد چون نمی توان به مردم وعده بدون پشتوانه 

بدهیم. 
وی افزود:اگر وعده بیشتر از رقم 950 هزار فرصت شغلی می دهند؛ یعنی باید رقمی 

بیش از 65 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی جذب کنند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: ما تعهد کردیم سالی 950 هزار فرصت شغلی 
ایجاد کنیم و نرخ بیکاری را تک رقمی کنیم. ما پاسخ این تعهد را مي دهیم. حالا کسی 
می گوید ظرف 4 سال می تواند 6 میلیون فرصت شغلی ایجاد کند؛ درباره این وعده ما 

نمی توانیم تعهد کنیم. 
نوبخت با اشاره به سایر مصوبات ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی گفت: یک مصوبه این 
بود که اگر هر کارفرمایی هر کدام از جوانان بیکار را مشغول کار کند، دولت حق بیمه 
او را می دهد. مصوبه دیگر نیز این بود که تمام حقوق کارورزان را هم دولت می پردازد.

وی افزود: اگر قرار باشد هر کس بیکار باشد یک پولي بگیرد فاجعه بزرگی برای اقتصاد 
کشور ایجاد می شود. 

چراتوليتآستانقدسمالياتنميدهد؟
معاون رئیس جمهور درباره صحبت های حجت الاسلام ابراهیم رئیسی مبنی بر 
پرداخت چهار برابر مالیات آستان قدس برای کمک به فقرا طبق فرمان امام اظهار کرد: 
پس چرا مالیاتی نمی پردازند؟ البته قانون برنامه ششم معافیت همه آنهایی که معاف 
بودند را لغو کرده است. مقام معظم رهبری هم تأکید کردند در اقتصاد مقاومتی منابع را 

طوری تغییر دهیم که سهم مالیات ها بیشتر شود.
وی درباره کمک دولت به شهرداری تهران نیز ادامه داد: اعتبارات دولتی پرداختی 

به شهرداری تهران و همه شهرداری ها مشخص است و می توانیم آن را اعلام کنیم. 

مدیرعامل ایران خودرو: 

ایران خودرو در 10 سال آینده 23 
خودروجدید تولید می کند 

مدیرعامل ایران خودرو از برنامه ریزی برای تولید 23 خودروی صندوق دار، هاچ بک، 
الکتریکی، هیبریدی و غیره با پلتفرم جدید در 10 سال آینده خبر داد. 

»هاشم یکه زارع« دیروز در امضای قرارداد 10 جانبه بین المللی طراحی و تولید پلتفرم 
محصولات جدید ایران خودرو در محل شرکت ساپکو افزود: صنعت خودرو در همه جای 

جهان پیشران و لوکوموتیو سایر صنایع است.
به گفته این مقام مسوول، سال گذشته بیش از یک میلیون و 300 هزار خودرو در 
کشور تولید شد که اگر صنعت خودروسازی نبود، باید افزون بر 13 میلیارد دلار ارز از 
کشور خارج می شد؛ این در حالی است که تولید خودروهای داخلی با یک بیستم این 
ارز انجام شده است.وی با اشاره به عقد نخستین قرارداد بین المللی خودرویی با پژو با 
اجرایی شدن برجام و راه اندازی نخستین خط تولید پژو 2008 با حضور رئیس جمهوری 
در هفته گذشته، خاطرنشان کرد: اواخر امسال خط تولید خودروی 301 و در فاز بعدی 
خودروی 208 پژو نیز وارد مدار تولید خواهند شد.یکه زارع تصریح کرد: این مهم با 
تکیه بر انتقال دانش و فناوری، رسیدن به 70 درصد داخلی سازی و صادرات 30 درصد 
محصولات اجرایی می شود.وی با اشاره به امضای قرارداد مشارکت با سه شرکت خارجی 
دیگر د آینده نزدیک، یادآور شد: صنعت خودرو برای توسعه خود نمی تواند فقط نگاه 

به داخل داشته باشد.
این مقام مسوول با اشاره به عقد قرارداد پلتفرم، تاکید کرد: مقوله های موتور، گیربکس، 
اکسل و دیگر موارد در بحث پلتفرم دیده شده و در اجرای آن حتی از مشارکت شرکت 

های بوش و کندیدنتال و شرکت های قطعه ساز داخلی استفاده می شود.
وی بیان کرد: نخستین محصول این پلتفرم در دو سال و نیم آینده وارد بازار خواهد 
شد و برای تولید خودروهای صندوق دار، هاچ بک و حتی برقی و هیبریدی از آن برنامه 
ریزی شده است.یکه زارع گفت: از توانمندی دانشگاه های صنعتی امیرکبیر و شریف 
برای طراحی و تولید خودروهای الکتریکی و هیبریدی در این پروژه استفاده شده و طی 

10 سال 23 محصول مختلف از این پلتفرم تولید می شود.
به گزارش ایرنا، قرارداد و تفاهم نامه 10 جانبه بین المللی برای طراحی و تولید پلتفرم 
محصولات جدید ایران خودرو امروز با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری در محل شرکت ساپکو امضا شد. در این پروژه پنج شرکت خارجی 
از آلمان، کره جنوبی، ایتالیا و بلژیک و پنج مشارکت کننده داخلی یعنی دانشگاه های 
امیرکبیر و شریف، انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو، معاونت علمی و 

فناوری ریاست جمهوری و شرکت ایران خودرو حضور دارند.

مردوخی مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

افزایش سه برابری یارانه ها، قیمت سوخت را
 ۶ برابر می کند

مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره آثار رفتارهای پوپولیستی گفت: این 
رفتارها یک عده را دستخوش خواب روزانه می کند که بخوابند و یک پولی در حسابشان 

ریخته شود. 
بایزدید مردوخی اظهار داشت: بیان هدف خیلی مهم نیست، بیان ابزار و وسایل مهم 

است. باید ارقام را ارائه دهند که چگونه می توانند منابع آن را تامین کنند.
وی افزود: با چه امکانات و منابعی؟ با بودجه دولت؟ چگونه می شود این منابع را تامین 
کرد؟ مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: همین که یارانه را سه برابر 
کنند، باید بگویند وسایل این کار چه خواهد بود. باید از وسایل صحبت کنند. برای 
مثال، می گویند مالیات جدید وضع می کنیم و از جیب مردم می گیریم و بابت یارانه ها 
هزینه می کنیم. مردوخی درباره اثر تورمی سه برابر کردن یارانه های نقدی عنوان کرد: 
این موضوع خیلی مهم است. یک راه افزایش یارانه های نقدی، افزایش قیمت حامل 
های انرژی است. یعنی برای افزایش سه برابری یارانه ها باید قیمت سوخت 6 برابر شود.

وی متذکر شد: آیا چند برابر شدن قیمت سوخت را جامعه می تواند تحمل کند؟ این 
کار مشکل ایجاد می کند.  مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه با اشاره به 
این نکته که کاندیداها با وعده های پوپولیستی دنبال خرید رأی هستند، گفت: اصلاحات 
اقتصادی ضروری است؛ نه این که دل بخشی از مردم را به دست آوردن برای رأی. 

اصلاحات اقتصادی مهم است که تاکنون کسی در برنامه هایش اعلام نکرده است.
اقتصادی  اصلاحات  از  می شود  همین سیستم  با  آیا  کرد:  خاطرنشان  مردوخی 
چشم پوشی کرد. بنابراین مهم ترین کاری که کاندیداها باید درباره آن صحبت کنند، 
این است که برای این که تغییر در اقتصاد ایجاد کنیم، چه نوع اصلاحاتی در نظام اداری، 
برنامه ریزی، بودجه ریزی و... باید ایجاد شود. در حالی که اکثرا معتقدند که با این نظام 

فعلی اداری و بروکراتیک نمی شود خیلی کار را پیش برد.

رئیس کل بانک مرکزی: 

شهرداری تهران از بزرگترین بدهکاران نظام بانکی است
رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به سوالی درباره نقش و تاثیر 
شهرداری تهران در بانک شهر و اظهارات قالیباف نامزد انتخابات 
درباره نظام بانکی گفت: از ایشان انتظار می رفت از همکاری بانک ها 

در تامین مالی تشکر می کرد. 
» ولی الله سیف« روز سه شنبه در ادامه نشست خبری خود افزود: 
کل بدهی شهرداری تهران به بانک ها بین 50 تا 60 هزار میلیارد 
ریال) 5 تا 6 هزار میلیارد تومان( است و اگر نظام بانکی در تامین 
مالی خارجی کمک نمی کرد، پروژه های عمرانی در تهران اجرا 
نمی شد.وی با بیان اینکه در بانک شهر برخی اصول رعایت نشده 
است، افزود: این بانک کارهایی را انجام می دهد که شهرداری می 
خواهد.سیف گفت: اینکه گفته اند 4 درصد مردم فقط تسهیلات 
گرفته اند، حرف درستی نیست و بیشتر تبلیغات انتخاباتی است، زیرا 
یکی از بزرگترین بدهکاران نظام بانک مرکزی خود شهرداری است.

رئیس کل بانک مرکزی از شرکت های بزرگ اقتصادی نظیر تامین 
اجتماعی یا شرکت مدیریت پروژه های نیروگاهی ) مپنا( به عنوان 

دیگر بدهکاران و تسهیلات گیرندگان نظام بانکی نام برد.
سیف افزود: حدود 40 درصد تسهیلات نظام بانکی برای 200 
نفر بود؛ این حرف ها حرف های تبلیغاتی است و انتظار ندارم چنین 
حرف هایی را بزند که قشر محترم نظام بانکی را انگونه مورد خطاب 
قرار دهد.وی درباره استقلال نظام بانکی نیز اظهار داشت: لازم است 
از نظر قانونی تغییراتی در فرآنِدها بوجود آید ، اما اکنون رییس 
جمهوری تفکر استقلال بانک مرکزی را قبول دارد و در جلساتی که 
بانک مرکزی تنها بوده و بقیه تصور می کردند که باید این بانک ورود 
کند، با توضیحاتی که بانک مرکزی ارایه کرده، ایشان قبول کرده اند.

سیف افزود: در نظر است از نظر قانونی استقلال لازم در ساختارهای 
بانک مرکزی ایجاد شود. 

تومانميلياردهزار24حدودهابانکبرداشتاضافه**
است

وی در پاسخ به سوالی درباره نقدینگی، زیان دهی بانک ها و اضافه 
برداشت ها توضیح داد: یادمان نرود دولت متهم بود متمرکز شده 
است به کنترل تورم به هر قیمتی و به رکود توجه نمی کند که سبب 

ریشه دار تر می شود.
سیف با یادآوری استقرار رکود تورمی در آغاز تورم، گفت: بانک 
مرکزی باید سیاستی اعمال می کرد که در عین حالی که تورم را 
کنترل کند، رونق اقتصادی را ایجاد کند.وی گفت: برخی ارقام اعلام 
بانک مرکزی آگاهانه ایجاد شده اند تا آثار مورد نظر این بانک را 
تامین کند.وی با بیان اینکه 20 درصد از نقدینگی ناشی از ساماندهی 
موسسات غیر مجاز بود، افزود: دستاورد سال 1395 که معدل سال 
های قبل است، هدف تورم تک رقمی، رشد 2 رقمی به همراه کنترل 
نقدینگی در سطح 23 درصد موفقیت بسیار بزرگی است.رئیس کل 
بانک مرکزی از رسانه ها خواست عملکرد بانک مرکزی را به دور از 

نگاه سیاسی نقد کنند.
سیف میزان اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی را حدود 240 
تا 250 هزار میلیارد ریال)24 تا 25 هزار میلیارد تومان( اعلام کرد 

که با آگاهی و کنترل بانک مرکز ی انجام می شود.
**فرجاموعدههایانتخاباتی

وی درباره وعده های انتخاباتی نامزدها اظهار داشت: تلاطم هایی 
که ابتدای دولت یازدهم وجود داشت، ناشی از بی تدبیری ها در 
دولت قبل بود.وی افزود: در حوزه یارانه، در کنار پرداخت یارانه ، 
قیمت حامل های انرژی افزایش یابد اما چون بی نظمی بوجود آمد 
7500 میلیارد تومان از بانک مرکزی با دستور وزیر اقتصاد برداشت 
شد.وی برداشت 30 هزار میلیارد ریال) 3 هزار میلیارد تومان( با 
دستور رئیس جمهوری از حساب بانک ها را دیگر اقدامی دانست 

که در دولت قبل غیرقانونی انجام شد و بانک مرکزی قول داده 
است که آن را برگرداند که نیاز به تسویه حساب های ارزی دارد.

همچنین 3 میلیارد دلار از منابع بانکی به ریال تبدیل شد و 37 هزار 
میلیارد ریال)3700 میلیارد تومان( به انجام پروژه ها اختصاص یافت. 
تصمیمات غلط آن دوران یکی دوتا نبود؛ فقط برای مسکن مهر450 
هزار میلیارد ریال) 45 هزار میلیارد تومان( از جیب مردم و با چاپ 
اسکناس تهیه شد. آن هم برای طرحی که 117 هزار واحد آن اصلا 
متقاضی ندارد.وی افزود: البته دولت تعهد دارد این طرح را به اتمام 
برساند و برای اینکه منجر به افزایش پایه پولی نشود، از محل اقساط 

تسهیلات، منابع مورد نیاز آن تامین می شود.
**انجمادداراییبانکها

رئیس کل بانک مرکزی درباره انجماد دارایی های بانگ ها نیز 
گفت: مطالبات معوق نظام بانکی در آغاز دولت 14.7 درصد از کل 
تسهیلات بود که بانک مرکزی برای آن دو اقدام انجام داد. در پایان 
سال 1395 میزان مطالبات معوق 10 درصد شده البته این بدان 
معنی نیست که 4.7 درصد کم شده بلکه مطالبات معوق دیگری هم 

شناسایی شده و آن افزوده شده است.
وی یادآور شد: آنچه امروز در صورت های بانک ها معوق است 
مربوط به سال های گذشته است. در گذشته به بانک ها گفته می 
شد از محل تجدید ارزیابی دارایی ها تهیه کنند که این شیوه درست 

نبود و در دولت یازدم جلوی آن گرفته شد.
 

بازارهایاقتصادیدردولتیازدهمبهآرامشرسيد
سیف در ادامه با تشرح اقدام ها و دستاوردهای بانک مرکزی در 
دولت یازدهم اظهار داشت: در چهار سال گذشته اقدام ها و موفقیت 
های بسیاری رخ داد که می توان به آرامش بازارها بویژه بازار ارز، 
رشد اقتصادی و کاهش تورم اشاره کرد.وی افزود: اگر تمرکز اصلی 
بانک مرکزی این باشد که در سایه اجرای سیاست های خود اقتصاد 
را پیش بینی پذیر کند و سرمایه گذاران بتوانند برای آینده تحلیل 
داشته باشند و ارزیابی مناسی از ریسک ها داشته باشند، به اقتصاد 
کشور کمک خواهد کرد.سیف افزود: اگر افق بلند مدت باثبات در 
ذهن سرمایه گذار بوجود آید، سرمایه گذاری ها بلند مدت می شود 
اما هرچه کوتاه تر باشد معاملات دلالی و سفته بازی رونق می یابد 
و تولید و اشتغال فدا می شود، کما اینکه در دولت گذشته چنین 

اتفاقی رخ داد.

رییس کل بانک مرکزی تصریح کرد: در دولت قبل نوسان های 
شدید در بازارها و کالاها و افزایش لحظه به لحظه نرخ دلار را به یاد 
داریم.وی افزود: همت اصلی بانک مرکزی بر ایجاد ثبات در اقتصاد 
متمرکز شد و اکنون یک بازار با ثبات داریم و با وجود شوک شدید 
قیمتی در بازار نفت که بسیاری کشورها را با مشکل مواجه کرد، 
ایران با وجود تحریم ها شوک ها را رد کرد و کمترین نوسان را شاهد 
بودیم.رییس کل بانک مرکزی افزود: در ان دوران ارزش روبل در 

مقابل دلار نصف شد.
سیف ایجاد هماهنگی و هم افزایی در اقتصاد کلان را هدف اصلی 
بانک مرکزی در دولت یازدهم اعلام کرد و گفت: در دولت قبل 
استفاده از ابزار پولی برای هر مشکل در دستور کار بود، اما بانک 
مرکزی برنامه ریزی بلند مدت را در دستور کار قرار داد تا اینکه رشد 
اقتصادی منفی 6.7 درصد بر پایه سال 1383 بود، در آذر امسال به 

رشد 11.65 درصد مثبت درسید.
وی در پاسخ به کسانی که مدعی هستند این رشد اقتصادی در 
سایه نفت به دست آمده است، گفت: کسی فکر نمی کرد پس از 

برجام این رشد جهشی در تولید و صادرات نفت رخ دهد.
سیف افزود: در سه فصل سال 1395 رشد رو به افزایش بخش 
غیر نفتی را هم شاهدیم که در نهایت به رشد 4.6 درصد در پایان 
آذرماه در بخش اقتصاد غیرنفتی رسیدیم و پیش بینی ما این است 

که این رویه رشد ادامه یابد.
وی رشد بخش صنعت را قابل توجه دانست و گفت: بخشی از آن 
از ورود نظام بانکی در حمایت از بنگاه ها و تخصیص بهینه منابع 
محدود بانکی به بخش هایی که منجر به رشد اقتصادی بیشتر و 

تثبیت اشتغال بود، حاصل شد.
رییس کل بانک مرکزی گفت: امروز 25 هزار بنگاه اقتصادی 
کوچک و متوسط از این طرح متنفع شدند و به حرکت درآمدند و 
اشتغال آنها تثبیت شد و حتی اشتغال جدید ایجاد شد زیرا 17 هزار 

و 500 میلیارد تومان منابع جدید به این بنگاه ها تزریق شد.
به گفته سیف ، پارسال نظام بانکی 548 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت کرد که نسبت به سال قبل از آن حدود 32 
این رقم 64 درصد آن سهم سرمایه  از  درصد رشد داشت که 
درگردش واحدهای تولیدی بود و این رقم در بخش صنعت 84 

درصد است.
وی به موضوع تنگنای مالی در اقتصاد کشور اشاره کرد و اظهار 

داشت: در فضای انتخاباتی جملاتی گفته می شود که منطقی 
نیست، مشکل نظام بانکی دو سال پیش بدتر بود و در این 2 سال 

بانک مرکزی توانست اوضاع را بهبود بخشد.
سیف گفت: شفاف سازی در صورت های مالی بانک ها، بهبود 
سرمایه آنها و برنامه هایی از این دست از جمله برنامه های بانک 
مرکزی بود که می تواند به استانداردسازی نظام بانکی کمک کند.

وی به نسبت کفایت سرمایه بانک ها اشاره کرد که در سند بال 2 
حداقل آن 12 دردصد است و گفت: شفافیت و افشای مالی از دیگر 
موضوعاتی است که باید در این زمینه کار کرد و این مسیر می تواند 
شرایط نظام بانکی را ظرف 2 سال آینده متحول می کند.رییس 
کل بانک مرکزی یادآور شد: مشکل اساسی نظام بانکی، دارایی های 
منجمد است که بخشی از آنها املاک، سهام، شرکت ها و بنگاه داری 
است که باید به دارایی نقد تبدیل شود تا تسهیلات دهی بانک ها را 
تقویت کند.وی انباشت تکالیف تکلیفی از گذشته را مشکل اساسی 
عنوان کرد و گفت: تحمیل این تکالیف در طول چهار دهه گذشته به 

نظام بانکی وارد شده و آنها را از مسیر خود دور کرده است.
موسساتغيرمجازدردولتهاینهمودهمرشدکردند

رئیس کل بانک مرکزی  در ادامه با بیان اینکه تعاونی ها و 
موسسات غیرمجاز پولی در دولت های نهم و دهم رشد کردند و 
دولت یازدهم وارث نابسامانی گذشته بوده است، از نامزدهای ریاست 
جمهوری خواست به جای بیان راهکارهای کلی، برنامه عملیاتی 

تامین مالی دقیق، شفاف و غیرتورمی ارائه کنند. 
سیف تاکید کرد: »بسیاری از این تعاونی ها و موسسات غیرمجاز 
در زمان دولت های نهم و دهم و همزمان با تصدی ایشان در مقام 
معاون اول قوه قضائیه و در سایه بی توجهی دولت وقت، شکل گرفت 

و رشد کردند.«
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: »متاسفانه در آن مقطع زمانی 
تلاش موثری برای جلوگیری از ایجاد این موسسات و یا ساماندهی 
مناسب آنها صورت نگرفت. این در حالی است که دولت یازدهم صرفاً 
وارث یک نابسامانی گسترده تحت فعالیت غیر مجاز این موسسات 
در بازار پول بوده است.«سیف تصریح کرد: »یکی از موسساتی که 
خوشبختانه اکنون با پذیرش مسئولیت بانک صادرات ایران در شرف 
ساماندهی کامل قرار دارد، موسسه میزان است که حتماً جناب آقای 
رئیسی جزئیات مربوط به نحوه شکل گیری و گسترش آن را وقوف 
کامل دارند.« وی ادامه داد: »با این حال، بانک مرکزی در طول 
سه سال اخیر با تمام توان و انگیزه و با آگاهی از تبعات منفی آن و 
همچنین با همکاری دستگاه قضا، نیروی انتظامی و سایر نهادها )که 
از مصوبه 618 شورای عالی امنیت ملی نشات گرفته بود( مقتدرانه 
در مورد ادامه فعالیت این موسسات برخورد کرد.«رئیس شورای پول 
و اعتبار به تعاونی غیرمجاز ثامن الحجج نیز اشاره کرد و گفت: »این 
تعاونی که بعضا مورد تشویق مسئولان دولت قبل نیز قرار گرفته و 
از حمایت افراد صاحب نفوذ نیز برخوردار بود، به فضل الهی، تعیین 
تکلیف شد و این دولت توانست جلوی اختلال گسترده اینگونه 
فعالیت های غیر مجاز را در بازار پول سد کند.«سیف درباره موسسه 
اعتباری »کاسپین« نیز توضیح داد: »همانگونه که بارها توضیح داده 
شده، موضوع این تعاونی به اعتراضات سپرده گذاران یکی از تعاونی 
هایی که قرار است در موسسه جدید التاسیس کاسپین ادغام شود، 

مربوط است.«
وی تاکید کرد: این تعاونی قبل از انجام تشریفات مربوط به ارزیابی 
دارایی ها و انتقال آنها به موسسه کاسپین دچار مشکل و کسری 
منابع بود که با برخورد قوه قضائیه، مدیرعامل آن بازداشت شده 
ولی مسئله حل و فصل و ادغام تعاونی با همکاری مقامات قضائی و 

امنیتی در شرف نهایی شدن است.
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طاهری: 

منشا با نظر برانکو جذب شد
سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره فعالیت این باشگاه در فصل نقل و انتقالات گفت 

بازیکنان بر اساس نظر برانکو جذب می شوند.
علی اکبر طاهری، سرپرست باشگاه پرسپولیس، در ارتباط با شرایط و برنامه های این 
تیم گفت: گروه ما، گروه بسیار سختی بود. البته می توانستیم زودتر از اینها صعودمان را 
رقم بزنیم که خدا را شکر در نهایت این اتفاق افتاد. با توجه به پایان لیگ، برنامه هایی 
برای دنبال کردن بازیهای آسیایی داریم. سرپرست باشگاه پرسپولیس، افزود: ما در 
ابتدای فصل نیمکت بسیار خوبی داشتیم. متأسفانه خارج از قول و قرارهایی که با 
برخی بازیکنان داشتیم، تعدادی از ما جدا شدند و همین باعث شد که نیمکت ما 
ضعیف شود. ان شاءالله با باز شدن پنجره نقل و انتقالات طبق برنامه سازمان لیگ، 
اقدام به تقویت تیم خواهیم کرد. وی در پاسخ به این سوال که آیا قرارداد گادوین 
منشا قطعی شده است و این بازیکن به تیم پرسپولیس خواهد پیوست، اظهار کرد: 
بله، با توجه به برنامه ریزی که با برانکو داشتیم، بازیکنان را زیر نظر گرفتیم تا بتوانیم 
برای تقویت تیم به خدمت بگیریم که یکی از بازیکنان مدنظر گادوین بود. مذاکراتی 
با مدیر برنامه های گادوین منشا داشتیم و قرارداد را قطعی کرده ایم. طاهری در پاسخ 
به این پرسش که آیا معوقات بازیکنان که منجر به اعترضاشان شده بود پرداخت شد، 
به رادیو ورزش گفت: بازیکنان ما مقداری تعجیل کردند که نباید اینطور می شد. خدا 
را شکر با هماهنگی و نشست هایی که داشتیم، مشکلات حل شد و نتیجه آن را در 

بازی دیروز دیدیم.

اعلام زمان برگزاری دیدار ایران - ازبکستان
کنفدراسیون فوتبال آسیا زمان و مکان برگزاری دیدار ایران و ازبکستان را در مرحله 

نهایی انتخابی جام جهانی 2018 روسیه اعلام کرد.
تیم ملی فوتبال کشورمان در سومین دیدار برگشت مرحله نهایی جام جهانی 

2018 روسیه باید در ورزشگاه آزادی به مصاف  ازبکستان برود.
طبق اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا، این مسابقه ساعت 21:15 روز دوشنبه 22 

خردادماه سال جاری در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

جریمه نقدی تیم سقوط کرده 
به خاطر دیدار با قهرمان!

کمیته انضباطی رای دیدار ماشین سازی تبریز و پرسپولیس را اعلام کرد.
مسابقه تیم های ماشین سازی تبریز و پرسپولیس در هفته بیست و هفتم رقابت های 
لیگ برتر برگزار شد و از سوی تماشاگران ماشین سازی تبریز تخلفاتی مبنی بر 
فحاشی به داور و بازیکنان تیم حریف )با توجه به سابقه قبلی( رخ داد که ماشین سازی 
تبریز به پرداخت 100 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. باشگاه ماشین سازی 
همچنین به خاطر پرتاب ترقه و سنگ توسط تماشاگرانش )با توجه به سابقه قبلی( 
طبق بند یک ماده 79 آیین نامه انضباطی به پرداخت 80 میلیون ریال جریمه نقدی 

محکوم شد.

ویسی گزینه جدی هدایت فولاد خوزستان
مسئولان باشگاه فولاد خوزستان تمایلی برای ادامه همکاری با نعیم سعداوی ندارند 

و به گزینه های دیگر فکر می کنند.
آخرین اخبار از اهواز حاکی از آن است که هیئت مدیره باشگاه فولاد خوزستان 

از نعیم سعداوی عبور کرده و قرار است کادر فنی تیم فوتبال این باشگاه تغییر کند.
گزینه جدی فولاد خوزستان جهت جانشینی سعداوی برای فصل بعد عبدالله ویسی 
است. فولادی ها در تماس با ویسی خواهان مذاکرات جدی تر با این مربی هستند و 
احتمال حضور ویسی در این تیم زیاد است. از طرفی ویسی یکی از گزینه های گسترش 
فولاد هم محسوب می شود، اما برخی واسطه ها که با مالک این باشگاه ارتباط دارند، در 
صدد آوردن بوناچیچ به این تیم هستند تا او هدایت آبی پوشان تبریزی را برعهده بگیرد.

التعاون 1 - استقلال 2؛ 

صعود با جادوی رحمتی و کاوه
استقلال با پیروزی دو بر یک برابر التعاون به مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا 
صعود کرد. استقلال  در  بازی دیشب با 2 گل کاوه رضایی و جابر انصاری در مقابل تک 
گل التعاونی ها به پیروزی رسید اما با توجه به پیروزی الاهلی برابر لوکوموتیو در گروه خود 

دوم شد و در مرحله یک هشتم نهایی حریف العین امارات شد.

اس.خوزستان 1 - الجزیره 1؛ 

جشن 10 هزار نفره در غدیر
استقلال خوزستان با تساوی شیرین برابر الجزیره امارات به دور بعد مسابقات آسیایی 
صعود کرد.  استقلال خوزستان در حالی به مصاف تیم الجزیره در ورزشگاه غدیر می رود 
که تساوی و یا برد تیم خوزستانی تضمین صعود است و آنها در مرحله بعد حریف الهلال 

می شوند.

ورزشی

 رضا در جست و جوی کفش طلا

دو گل در یک بازی، قوچان نژاد می تواند؟

گوچی در هفته سی و سوم اردی ویژه مقابل زوله و در وقت های تلف شده توانست 
گلی زیبا به ثمر برساند و برای نوزدهمین بار در طول این فصل شادی پس از گل 

انجام بدهد. 
 این گل فاصله قوچان نژاد با نیکولای یورگنسن دانمارکی را کم کرد تا مهاجم تیم 
ملی ایران همچنان امیدوار باشد تا کفش طلای فوتبال هلند را به دست بیاورد.کمی 
آنطرف تر نیکولای یورگنسن در ترکیب اصلی فاینورد مقابل اکسلسیور حضور داشت. 
او در این بازی که منتهی به شکست سنگین فاینورد شد کاری از پیش نبرد و موفق 
نشد گلی به ثمر برساند. او حتی خطری نصف و نیمه نیز روی دروازه اکسلسیور به 
وجود نیاورد تا دست خالی زمین را ترک کند. یورگنسن روی عدد 21 ماند تا رضا 
قوچان نژاد را به عنوان یک رقیب جدی تحت تعقیب ببیند.ساموئل آرمنتروس سوئدی 
هم یکی از مدعیان کسب عنوان آقای گلی لیگ هلند است. این سوئدی 26 ساله که 
در خط حمله هراکلس حضور دارد تا پایان هفته سی و سوم، مثل قوچان نژاد 19 گل 
به ثمر رسانده و باعث شده تا هراکلس در رده نهم جدول قرار بگیرد. رده ای که نه برای 

هواداران این تیم کوچک قابل انتظار بود و نه کارشناس های هلندی.
حالا سه بازیکن در کورس آقای گلی قرار دارند و البته یک هفته پر ماجرا. یورگنسن 
البته بخت بیشتری برای تصاحب این عنوان دارد. این دانمارکی 26 ساله این فصل 
31 بار برای فاینورد به میدان رفته و روی هم 2608 دقیقه در زمین حضور داشته. 
21 گل نیز به ثمر رسانده که هر یک از این گل ها در صدرنشینی فاینورد نقش داشته 

و این تیم را در آستانه کسب عنوان قهرمانی اردی ویژه قرار داده.
رضا قوچان نژاد بیشترین تعداد بازی را در میان مدعیان آقای گلی لیگ هلند انجام 
داده. این مهاجم 29 ساله 33 بار در خط حمله هیرنفین به میدان رفته و 2834 
دقیقه در زمین حاضر بوده. او در هیرنفین که ابتدای فصل تنها برای بقا در اردی ویژه 
تلاش می کرد 19 گل سرنوشت ساز به ثمر رسانده که ارزش آنها فراوان و غیر قابل 

چشمپوشی بوده است.
ساموئل آرمنتروس هم کمتر از رضا قوچان نژاد به میدان رفته و دقایق کمتری را 
نسبت به گوچی در زمین حضور داشته. مهاجم هدف هراکلس 28 بازی برای این 
تیم انجام داده و فقط 2421 دقیقه در ترکیب این تیم به میدان رفته. حاصل تلاش 
این مهاجم هم مثل قوچان نژاد 19 گل بوده. آخرین گل آرمنتروس هم همین هفته 

و مقابل دن هاگ در دقیقه 71 به ثمر رسید تا این تیم به بردی پرگل دست یابد.
مرور هفته پایانی اردی ویژه و بازی های سه تیم فاینورد، نیرنوین و هراکلس می تواند 
تا حدودی تکلیف آقای گل را مشخص کند. فاینورد در هفته سی و چهارم میزبان 
هراکلس است. یعنی دو رقیب برای تصاحب کفش طلا باید مقابل هم بازی کنند؛ 
یورگنسن از یک سو و آرمنتروس از سویی دیگر. فاینورد صدرنشین فعلی لیگ هلند 
است. این تیم 79 امتیاز کسب کرده و البته آژاکس را در تعقیب خود می بیند؛ 
آژاکسی که فقط یک امتیاز کمتر از فاینورد گرفته و برای کسب عنوان قهرمانی 

دورخیز کرده است.
این بازی نه تنها برای آرمنتروس، که برای یورگنسن هم یک دیدار حساس و سخت 
خواهد بود. دو مهاجم 21 و 19 گله باید تلاش وافری انجام بدهند تا دروازه حریف 
را باز کنند و تعداد گل های خود را افزایش بدهند. قوچان نژاد اما بازی آسان تری به 
نسبت این دو مهاجم پیش رو دارد. هیرنفین در هفته پایانی باید به مصاف نایمخن 
برود. تیمی که در منطقه سقوط قرار دارد و تلاش می کند با کسب سه امتیاز از این 

مهلکه خارج شود.
نایمخن تیم سابق علیرضا جهانبخش است. تیمی که فصل قبل نتایج درخشانی 
کسب کرد و حتی می توانست سهمیه حضور در لیگ اروپا را به دست بیاورد اما 
این فصل آنچنان آرمانی برای این تیم سپری نشده و آنها خطر سقوط را بیشتر از 
همیشه حس می کنند. حضور در منطقه خطر نشان می دهد نایمخن نمی تواند حریف 
سرسختی برای هیرنفین، آن هم در خانه این تیم باشد. نایمخن در 33 بازی 59 گل 

دریافت کرده و چهارمین خط دفاع ضعیف لیگ هلند محسوب می شود.
همین مساله کار قوچان نژاد را برای باز کردن دروازه نایمخن آسان می کند. اگر 
یورگنسن موفق به گشودن دروازه هراکلس نشود و قوچان نژاد مقابل نایمخن دو گل 
به ثمر برساند آنوقت برای نخستین بار یک آسیایی کفش طلای یک لیگ اروپایی 
را کسب خواهد کرد. البته به صورت مشترک با یورگنسن، مهاجم دانمارکی فاینورد.

در انتظار یک معجزه هستیم. معجزه  ای از جنس رضا قوچان نژاد. او اگر موقعیتی 
نصیبش شود می تواند به راحتی دروازه نایمخن را باز کند. پس به موفقیت او امیدواریم، 
بخصوص که او نشان داده در مواقع حساس حکم یک ناجی را دارد، چه برای هیرنفین 

و چه برای تیم ملی ایران.

آشنایی با رقیب قطری پرسپولیس در مرحله 
بعد لیگ قهرمانان آسیا

لخویای قطر با داشتن چند بازیکن شاخص رقیبی جدی برای قهرمان فوتبال ایران 
در مرحله بعد لیگ قهرمانان آسیا محسوب می شود.

پرسپولیس بعد از صعود پر هیجان در ورزشگاه آزادی اکنون باید در مرحله بعد به 
مصاف لخویا قطر برود. با توجه به این که سرخ های پایتخت در رده دوم گروه خود 
قرار گرفته اند باید در بازی با لخویا دیدار رفت را میزبانی کنند و در بازی برگشت به 
مصاف این تیم در قطر برود. لخویا صدرنشین لیگ قطر محسوب می شود که توانست 
همچنین تیم فوتبال پرسپولیس لیگ داخلی را فتح کند. همان طور که مهدی 
طارمی با 18 گل آقای گل لیگ ایران شد، در لیگ قطر هم لخویا به مدد گل های 
یوسف العربی که 24 گل توانست در لیگ قطر به ثمر برساند توانست قهرمان شود. 
یوسف العربی، مهاجم مراکشی است که در گرانادا اسپانیا و کان فرانسه نیز سابقه 
گلزنی خوبی دارد و خطرناک بازیکن قطری محسوب می شود. لخویا بازی های خانگی 
خودش را در ورزشگاه عبدالله بن خلیفه که ظرفیت 12 هزار نفر دارد، برگزار می کند. 
باشگاه قطری لخویا با نام الشرطه دوحه تاسیس شد و  در سال 2009 تغییر نام داد و 
به نام لخویا معروف شد. آنها بیشترین بودجه را در بین تیم های فوتبال در لیگ قطر 
دارا هستند. این باشگاه قطری با وجود این که عمر زیادی در باشگاه داری ندارد، یازده 
قهرمانی مختلف در فوتبال قطر را به نام خود ثبت کرده است. پنج قهرمانی در لیگ 

ستارگان قطر مهم ترین افتخار  این تیم محسوب می شود.
لخویا در لیگ قهرمانان آسیا افتخار خاصی ندارد. آنها چند سالی است که حضور 
ثابتی در لیگ قهرمانان آسیا دارند و به نظر می رسد امسال بهترین شرایط برای آنها 
فراهم باشد. بهترین عملکرد لخویا در لیگ قهرمانان آسیا به سال 2013 بر می گردد 
جایی که توانستند در مرحله یک هشتم نهایی الهلال عربستان را شکست دهند و 
به مرحله یک چهارم نهایی راه یابند،  ولی در این مرحله با شکست برابر گوانگجو از 

رسیدن به نیمه نهایی باز ماند.
*بازیکنانشاخص

لخویا چند بازیکن خارجی خوب نیز در اختیار دارد. قاسم برهان، دروازه بان تیم   ملی 
فوتبال قطر برای ایرانی ها نامی آشنا است. آنها در خط دفاع هم بازیکنانی همچون 
چیکو فلورس اسپانیایی، یوسف آیمن و احمد یاسر را در اختیار دارند. در خط هافبک 
یک بازیکن سرعتی کره ای به نام، نام تائه هی در این تیم بازی می کند که وظیفه توپ 
رسانی به مهاجمان را بر عهده دارد. همچنین علی عفیف نیز از بازیکنان با تجربه و 
مسلط در خط هافبک تیم   ملی فوتبال قطر است. در خط حمله یوسف العربی گزینه 
اول تیم لخویا است و اگر تیم فوتبال پرسپولیس می خواهد به   مرحله بعد برسد باید 

کاملا مراقب این بازیکن زهردار باشد که در کنار ادگار برزیلی فعالیت می کند.

جلسه با کی روش پربار بود

پیروانی: بازیکنان شایسته ای دارم که جای نورافکن را پر خواهند کرد
سرمربی تیم ملی جوانان می گوید بازیکنانی در تیمش دارد که جای امید نورافکن را به 

خوبی در جام جهانی پر خواهند کرد.
امیرحسین پیروانی درباره تساوی تیمش مقابل تیم ملی سنگال در دیدار تدارکاتی اظهار 
کرد: بازی خوبی بود. سنگال جزو تیم های خوب دنیا در رده جوانان است. در دوره قبل 
 ،B جام جهانی جوانان، جزو چهار تیم اول دنیا بود. در این دیدار، بازیکنانی که در بارسلونا
در ترکیه و هلند بازی می کنند، سنگال را همراهی نمی کردند و برای بازی دوم به ایران 

می آیند.
او درباره تیم ایران نیز گفت: تیم ما هم در کوران بدنسازی بود. از روز 12، 13 اردیبهشت 
مجبور بودیم به خاطر شرایط نامساعد بدنی بازیکنان، تمرین ها پر فشار باشد. بعد از اتمام 
دوران بدنسازی، فشار تمرین ها را کم کردیم. سه، چهار بازیکن ما هم در ترکیب نبودند 
ولی سایر بازیکنان توانستند خواسته های ما را پیاده کنند. این بازی یک محک خوب 
بود. از فدراسیون بابت هماهنگی این بازی تشکر می کنم. امیدوارم در بازی چهارشنبه 
بازی بهتری را به نمایش بگذارند.سرمربی تیم ملی کمتر از 20 سال ایران درباره اینکه از 
عملکرد بازیکنانش راضی است گفت: همه چیز خوب است. دیگر زمان پرداختن به مسائل 
و مشکلات نیست. به همین بازیکنان توجه می کنیم. ما آماده هستیم از تمام پتانسیل تیم 
استفاده کنیم.پیروانی درباره جلسه با کارلوس کی روش نیز خاطرنشان کرد: جلسه ای با 
کی روش داشتم و در رابطه با مسائل فنی تیم و نحوه بازی تیم صحبت کردیم چرا که 
کی روش تجربه گرانبهایی در این رقابت ها داشته است. او تجربیاتش را به من انتقال داد. از 

کارهایی که باید صورت بگیرد صحبت کردیم. جلسه پر باری بود.
سرمربی تیم ملی جوانان درباره اینکه آیا تغییری در وضعیت امید نورافکن، بازیکن 
استقلال و کاپیتان تیم ملی به جود آمده و اینکه آیا او به این تیم اضافه می شود گفت: 

درباره نورافکن هیچ اتفاقی نیفتاده است. او می توانست به تیم ما کمک کند. نورافکن 
بازیکنی است که در تیم جوانان رشد کرد و موقعی که در تیم ما بود سابقه ای در لیگ 
نداشت و در تیم ملی جوانان مطرح شد. توقع من این بود به عنوان یک ایرانی نورافکن 
برای ما بازی کند. مسابقات جهانی است و تبعات جهانی دارد. نورافکن تاکنون اضافه 
نشده است. خوشحالم بازیکنانی دارم که بسیار شایسته هستند و به خوبی جای نورافکن 

را پر خواهند کرد.

 هافبک ایرانی در تیم منتخب فصل سوپر لیگ یونان

 شجاعی: خیلی هیجان زده هستم
ملی پوش ایرانی تیم پانیونیوس آتن در تیم منتخب فصل 

2017 - 2016 سوپر لیگ فوتبال یونان قرار گرفت.
 سایت نوا اسپورت یونان با مشارکت شرکت هیوندایی 
ژاپن به عنوان حامیان رسانه ای و مالی سوپر لیگ فوتبال 
این کشور برترین های فصل اخیر این رقابت ها را معرفی 

کرد.
انتخاب نامزدهای برتر فصل 2017 - 2016 سوپر لیگ 
فوتبال یونان توسط تیمی از روزنامه نگاران ارشد ورزشی 
صورت گرفت اما هواداران فوتبال از بین آنها برترین ها را 

باید برمی گزیدند.
در جمع تیم منتخب فصل که شامل 24 بازیکن است 
نام مسعود شجاعی، ملی پوش ایرانی تیم پانیونیوس دیده 

می شود. او نامزد برگزیده برترین هافبک های فصل 2017 
- 2016 سوپر لیگ فوتبال یونان است.

مسعود شجاعی پس از دریافت جایزه خود به خبرنگار 
سایت نوا اسپورت یونان گفت: بسیار هیجان زده و خوشحال 

هستم. 
این جایزه شیرین است و می خواهم از هواداران فوتبال 
یونان و خانواده بزرگ پانیونیوس که به من  رای دادند 

قدردانی کنم.
 از همبازیانم هم تشکر می کنم، زیرا کمک آنها باعث شد 
این جایزه را به دست آورم. قدردان سایت نوا اسپورت نیز 
به خاطر اهدای این جایزه هستم. بسیار هیجان زده هستم 

و می خواهم همین روند را ادامه دهم.

فصلی که گذشت، سالی پرفراز و نشیب برای آقای گل دوسال 
گذشته ی فوتبال ایران بود اما او پس از کسب عنوان آقای گلی 
ایران به کفش طلای لیگ قهرمانان آسیا هم حمله کرده است . 
سالی که هنوز برای او و پرسپولیس به اتمام نرسیده ، یک 
فصل ویژه برای مهدی طارمی است . فصل به نمایش گذاشتن 
همه استعدادها و البته روزهایی که هواداران دو آتشه پرسپولیس 

از دست او گریبان می دریدند!
بدنیست این فصل جذاب و پرحادثه را با هم بررسی کنیم: 

سکانساول؛رفتوبرگشت!
طارمی که بعد از کسب اولین کفش طلای لیگ  سودای 
حضور در اروپا را در ذهن می پروراند، از همان روزهای ابتدایی 
نقل و انتقالات با سبک و سنگین کردن پیشنهادات خود، راهی 
ترکیه شد .منتشر شدن عکس هایی از امضای قرارداد او، فوتبال 
دوستان کشور و به خصوص هواداران تیم پرسپولیس را شوکه 
شدند اما زمان زیادی طول نکشید تا وی در تصمیم خود مردد 
شود.  حضور در ترکیب فیکس، شور و حمایت هوادار و دلایلی 
اینچنین باعث شد تا طارمی جوان قید حضور در سطح اول 
فوتبال ترکیه را بزند . او  با اعلام پشیمانی، از هواداران دلجویی 
کرد و با بازگشت به تهران، با قراردادی دوساله با مبلغی کمتر از 

گذشته دوباره  به تیم پرسپولیس پیوست.
تمریناتشلاقوطارمیازاستقبال:دومسکانس

مهدی آقای گل! شعاری که هواداران پس از اولین حضور 
طارمی در تمرینات سال جدید پرسپولیس سر دادند.استقبال 
هم تیمی ها، بازگشت محبوبیت میان تماشاگران و البته حضور 
در تیتر یک خبرها؛ این ها مهدی را از تصمیمی که گرفته 
خرسند و راضی می کرد.پس با جدیت تمرینات خود را در 
پرسپولیس آغاز کرد . برانکو که از عقب ماندن او به نسبت 
دیگر بازیکنان خوشحال نبود ، اعتقاد داشت طارمی باید بیش از 
دیگران در تمرینات کوشا و جدی باشد تا به فرم سابق برگردد. 
سکانسسوم؛درخششپسازنيمکتنشينی

خود طارمی هم انتظار نداشت از همان بازی با سایپا؛ در 
ترکیب ثابت تیم و مهاجم اول ذهن برانکو ایوانکوویچ باشد.با 
همین طرز تفکر، رو نیمکت سرخ های پایتخت نشست. اما 
زمان زیادی نگذشت تا برگه ی تعویضش به دستان محمود 
خوردبین برسد. طارمی در همان بازی اول مقابل سایپا، در 
دقیقه 77 ، با شماره 9 دوباره وارد زمین مسابقه شد تا با ظاهری 
جدید و موهای تراشیده، دوباره مهاجم اول سرخ بشود.انگیزه 
ی زیاد وی با آغاز بدشانسی های دوباره، اجازه گلزنی در همان 
بازی اول را به طارمی نداد تا منتظر فرصت در بازی های بعدی 
باشد.او در اولین ثابت  مقابل صبای قم در دقیقه 40  گل زد 
و  با خوشحالی بیش از حد، اولین بوسه را از کفش طلا گرفت.
سکانس چهارم؛ ادامه رویای آقای گلی در زمین طلسم شده!

طارمی پس از بازی با صبای قم، در دوبازی مهم این فصل 

یعنی  قهرمانی  عنوان  کسب  مدعی  و  اصلی  رقیب  مقابل 
تراکتورسازی و داربی بزرگ پایتخت برابر استقلال تهران موفق 
به گلزنی نشد اما در فولاد شهر و مقابل چشمان هواداران تیم 
زردپوش اصفهانی توانست دوباره توانایی خود را به رخ بکشد و 
با ثبت دبلی رویایی، خود و پرسپولیس را دوباره به عنوان مدعی 
اصلی بهترین های این فصل معرفی کند.بدین ترتیب پس از 13 
سال طلسم شهر اصفهان به دست طارمی و رفقا شکسته شد .

سکانسپنجم؛گلزنیمقابلاستاد
خود،  تیم  هواداران  چشمان  مقابل  بازهم  طارمی  مهدی 
توانست بار دیگر گل بزند اما این بار به تیم علی دایی که کاشف 
اصلی وی در فوتبال ایران است . طارمی که درخشش این 
روزهای خود را تا حد خیلی زیادی مدیون علی دایی است 
توانست در این دیدار درس خود را مقابل استاد ، به خوبی پس 
دهد و گل دوم تیمش و چهارمین گل فصل خود را به ثمر 

برساند. بله ، او برگشته بود!
سکانسششم؛گلزنیباپاسگلآقایمغضوب

یار همسفر مهدی در ترکیه کسی نبود جز رامین رضاییان.
وینگر و دفاع راست تیم ملی و پرسپولیس که در انتهای فصل 
پانزدهم به همراه آقای گل راهی لیگ ترکیه شد و او نیز از 
راه رفته ی خود پشیمان شد و به تیم سابق خود بازگشت.

البته تفاوت های زیادی میان بازگشت دو ستاره لیگ پانزدهم 
سرخ های پایتخت وجود داشت.رامین که جای خود در ترکیب 
پرسپولیس را تنگ شده میدید سختی های نیمکت نشینی را 

چندین هفته به جان خرید تا دوباره مرد اول برانکو در سمت 
راست این تیم لقب گیرد.بیشترین سود را اما در این بین مهدی 
طارمی برد و از سانتر های بی نقص وینگر راست آن روزهای 
پرسپولیس، گل هایی حیاتی را در راه کسب قهرمانی تیم و 
آقای گلی خود به ثمر رساند.دو گل دردو بازی با صنعت نفت 
آبادان در هفته دهم و مقابل پدیده در ورزشگاه ثامن الائمه در 

هفته سیزدهم .
سکانسهفتم؛گلزنیدرروزخداحافظیسالقبل!

احمد نوراللهی، ستاره ای که علی رغم شایستگی های زیاد، 
به دلیل درخشش کمال کامیابی نیا در پست هافبک دفاعی، 
در سال جدید نتوانست آنچنان که باید و شاید در ترکیب اصلی 
پرسپولیس و تفکرات برانکو جای گیرد.پس با تصمیمی که 
گرفت به خدمت مقدس سربازی رفت تا فوتبال خود را در نیم 
فصل دوم و کار زیر نظر امیر قلعه نویی در تیم تراکتورسازی 
ادامه دهد. احمد و مهدی، که از سوی هوادارن، به دوقلو های 
تیم در سال گذشته لقب گرفته بودند، رابطه ای بسیار صمیمی 
با یکدیگر داشتندو طارمی احمد را در روز بازی با سیاه جامگان  
با گلزنی خود بدرقه کرد.با این گل ،طارمی  در پایان نیم فصل 
اول مسابقات لیگ شانزدهم با زدن 7 گل در زمره ی بهترین 

گلزنان لیگ و مدعی کسب آقای گلی معرفی شد.
سکانسهشتم؛ادامهگلهایسهامتيازی

با شروع نیم فصل دوم، آقای گل سرخ ها به درخشش خود 
ادامه داد و در همان بازی اول  مقابل سایپای تهران، توانست تک 

گل سه امتیازی مسابقه را به ثبت برساند و با انجام خوشحالی 
عجیب برابر حامد لک، تصویری به یادماندنی را از آن دیدار را در 

ذهن تماشاگران ثبت کند.
علاقه ی وی به زدن گل های عجیب و آکروباتیک باعث 
شد تا وی در بازی با فولاد با یک قیچی استثنایی در آستانه 
ثبت زیباترین گل دوران فوتبالش قرار بگیرد اما این توپ به تیر 
دروازه نشست . او اما بلافاصله در بازی بعدی مقابل گسترش 
فولاد و دوباره در ورزشگاه آزادی توانست تک گل سه امتیازی 

تیمش را به ثمر برساند .
پنالتیترینتاریخیسوارز؛طارمی،نهمسکانس

تاریخفوتبالایران!
طارمی در بازی با تراکتورسازی زننده یکی از سه گل تیمش 
مقابل اصلی ترین رقیب تیم خود در راه کسب عنوان قهرمانی 
بودو در دربی ناکام بزرگ مسابقه لقب گرفت . اما شاید عجیب 
ترین گل او در تاریخ عمر ورزشی خود در بازی با سپاهان در 
دور برگشت مسابقات  به ثبت رسید.خطای دروازه بان سپاهان 
روی خود مهدی، باعث شد تا رامین رضاییان در دقیقه 57 آن 
بازی پشت ضربه پنالتی قرار گیرد.ورزشگاه تقریبا پر از تماشاگر 
و مردمی که از طریق تلویزیون شاهد این لحظه بودند، همگی 
انتظار ثبت گل توسط رضاییان بودند که به ناگاه در تصمیمی 
ریسکی ، با پاسی که مهدی طارمی از وی گرفت گلی عجیب 
اما روحیه بخش برای پرسپولیس به ثبت رسید . تصمیمی که 
بعد از آن با واکنش تند برانکو مواجه شد، اما خب ،کار از کار 

گذشته بود.
سکانسدهم؛نفت،استقلالخوزستانودیگران

مهدی طارمی و توی دروازه! این جمله ای بود هواداران تیم 
سرخ پوش پایتخت  در دوفصل گذشته به آن عادت کرده بودند 
.گل های مهم و حساس در بازی هایی که پرسپولیس را با هر 
برد به قهرمانی دهم خود نزدیک و نزدیک تر می کرد و مهدی 
را به آقای گلی.نفت تهران، استقلال خوزستان، پیکان، ماشین 
سازی و پدیده، تیم هایی بودند که در هفته های بعد قربانی 

درخشش طارمی شدند . 
سکانسیازدهموپایانی،سلامدوبارهبهکفشطلا

مهدی طارمی مقابل ذوب آهن و در ورزشگاه آزادی با دو 
گلی که به ثمر رساند داستان گل زدن های این فصل خود را 
به پایان برد و با ثبت 18 گل زده لقب آقای گل فوتبال ایران 
را دوباره و برای دومین سال متوالی کسب کرد.شاید سالی که 
گذشت برای مهدی طارمی پر بود از فراز و نشیب و لحظات تلخ 
و شیرین، اما در پایان او بود که گوی سبقت را از رقبای خود 

ربود و دوباره کفش طلای فوتبال ایران را به دست آورد.
او سپس در نود دقیقه ای جذاب دوبار هم دروازه الوحده را 
باز کرد تا در آسیا هم به صدر جدول گلزنان برسد . می گویند: 

سالی که نکوست از بهارش پیداست!

 یک فصل با آقای گل بوشهری فوتبال ایران 

طارمی؛ شیطان در ساق های فرشته 

آگهیمزایدهاموالغيرمنقولنوبتدوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه 15 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 
3 اجرای احکام مدنی قم به شماره 3/94ج/854 و852 ثبت گردیده لها خانم 
مهناز ترکمن علیه آقای علیرضا عطارد محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 
649/149/180 ریال و تعداد 40 قطعه سکه بهار آزادی در حق محکوم لها و مبلغ 
32/457/460 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ،محکوم لها در 
قبال طلب خود 1/5 دانگ از پلاک ثبتی 101/442 -اصلی بخش 3 قم را معرفی 
کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است  ضمنا ماده 51 قانون 

اجرای احکام مدنی قابل اجرا میباشد.
با حضور آقای علیرضا عطارد از محل مورد نظر بازدید به عمل آمد . واحد فوق 
به شماره پلاک 442 فرعی از 101 اصلی دارای کاربری میدان دام )کاروانسرا ( به 
شماره واحد E3:10 واقع در مجتمع دامشهر ، می باشد که پروانه بهره برداری آن به 
شماره 94/211/542 مورخ 94/9/28 به نام آقای علی اکبر عطارد و شرکاء، توسط 
سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان صادر گردیده است و سهم 
آقای علیرضا عطارد بر اساس اعلام اداره ثبت اسناد )برگه بازداشت ملک موجود در 

پرونده (یک و نیم دانگ مشاع از شش دانگ می باشد.
شرح ارزیابی: 

عرصه به مساحت 3505/4 مترمربع
اعیانی ها شامل: اصطبل مسقف تفکیک شده با طاق ضربی به مساحت 1165 
مترمربع - بهاربند تفکیک شده دام دام به مساحت 730 مترمربع - انبار علوفه 
با سقف خرپا و ورق گالوانیزه به مساحت 250 مترمربع - اتاق کارگری و دفتر 
مدیریت با سقف تیرآهن و نمای سنگ به مساحت 150 مترمربع - پارکینگ 
اتومبیل و وسایل با سقف ورق گالوانیزه به مساحت 46 مترمربع - کف سازی 
)آسفالت( - دیوار کشی ، با مصالح آجر و پوشش سیمان - تانکر آب و گازوییل - 
امتیاز انشعاب برق 3 فاز ،انشعاب آب ، امتیاز خط تلفن - و حق الامتیاز واحد مزبور 
جمعا به مبلغ نهصد میلیون تومان برآورد می گردد. که ارزش ریالی سهم آقای 
علیرضا عطارد )یک ونیم دانگ مشاع از شش دانگ (شامل عرصه و اعیان ، دویست 

و بیست و پنج میلیون تومان برآورد و اعلام می گردد.
مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ 1396/03/17 ساعت 09/00 الی 9/30 

صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی 
که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را 
فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی 
یک نوبت در یکی ار روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به 

واحد مراجعه نمائید.
دادورزاجرایاحکامدادگستریشهرستانقم-رضازارعی

آگهیتحدیدحدوداختصاصی
از  چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 2/89 فرعی 
10912  اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی صدوقی-20 متری فجر 
-16 متری المهدی -پلاک 58 که بنام غلامحسین اصغری و غیره  فرزند اکبر 
میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق 
ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده 
طی وارده 1/3802 -96/2/18 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یک شنبه 
مورخ 96/3/21 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد 
بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها 
اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. 
مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات 
مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره 
ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره 
ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید./ق
قم-تاریخیکمنطقهاملاکواسنادثبتادارهرئيس
انتشار:1396/2/20
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12 علامت که نشان می دهد سلامت هستید
ثروت حقیقی، سلامتی است. این تکه کلام قدیمی ممکن است دیگر کمی 
کلیشه ای به نظر برسد، اما همچنان حقیقتی را بیان می کند. سلامتی، مهم ترین 

دارایی ماست، پس باید آنرا بالاترین اولویت زندگی مان قرار دهیم.
حالا سؤالی که ایجاد می شود این است که چطور خواهید فهمید بدن شما سالم و 
آماده ی جوش و خروش و گذراندن زندگی است؟ ما در این مطلب برخی از علاماتی 
که نشان دهنده ی سلامت شما هستند را فهرست کرده ایم. ادامه ی این متن را 

بخوانید تا با این علامت ها آشنا شوید.
اگر صبح ها که از خواب بیدار می شوید سرحال هستید و آماده اید تا جهان را زیر 

پاهایتان فتح کنید، این اولین علامتی است که شما سلامتید.
اگر می توانید پس از بالا رفتن از پله ها همچنان تنفستان را کنترل کنید و بصورت 

عادی راه بروید، تبریک می گوییم! شما سلامتید.
اگر تمام روز را کار می کنید و در پایان روز هم هنوز برای آماده کردن یک شام 

کوچک برای همسرتان انرژی دارید، کلاهتان را بالا بیندازید!
اگر شما در عوض پوستی رنگ پریده، دارای پوستی درخشان هستید، به کارت 
سلامت خود یک امتیاز دیگر بیفزایید. اگر ناخن های شما صورتی رنگ و سفت و 

محکم هستند، شما سلامتید. 
اگر معده تان هم روبراه است و بصورت منظم به دستشویی می روید، یبوست ندارید 
و معده تان ترش نمی کند، می توانید خوشحال باشید که میزان سلامت شما در حال 

افزایش است.
 اگر دندان هایی سالم و بی نقصی دارید و با لبخندهای جادویی خود اطرافیان را 
جذب می کنید، پس برای اینکه خوشحال باشید دلیل کافی دارید. اگر اشتهایتان 
خوب است، نه حریصید و نه کم اشتها، نشان می دهد که بدنتان سلامت و روبراه 

است. 
اگر زمانی که دیگران سرفه می کنند و هوای داخل بدنشان را به بیرون می دمند 
شما عطسه نمی کنید، آنگاه قطعاً سیستم دفاعی بدنتان به خوبی کار می کند. 
داشتن مصونیت در برابر سرماخوردگی و عفونت های جزئی، علامت سلامتی 

شماست.
 اگر احساس می کنید که به خوبی استرس خود را کنترل می کنید و بیش از اندازه 
یا به طور غیر معمول خشمگین نمی شوید، بدان معناست که روان شما نیز سلامت 
است.  اگر همه چیز در زندگی عشقی و تمایلات جنسی شما خوب و منظم است، 
امتیاز دیگری به کارت سلامت خود اضافه کنید. اگر در حال مبارزه با بی خوابی، یا 
پاره شدن خوابتان نیستید، پس سالم و قبراقید. خوب خوابیدن در شبانگاه، شاخصی 

مهم برای سلامت است.

کمبود ویتامین دی چگونه در بدن
 نمایان می شود؟!

اگر افراد گیاه خوار باشند و یا به دلیل نوع آب و هوای محل زندگی شان در معرض 
تابش نور آفتاب قرار نگیرند در طولانی مدت دچار کمبود ویتامین دی می شوند و این 

مسئله سبب بروز مشکلاتی در کار اعضای بدن شان می شود.
ویتامین دی محلول در چربی است و به عنوان کوله کلسیفرول شناخته شده است، 
کمبود ویتامین دی در بدن باعث شده تا استخوان ها کلسیم لازم را جذب نکنند و در 
نتیجه افراد دچار نرمی استخوان شوند، همچنین کمبود ویتامین دی باعث کاهش 
سطح ایمنی بدن می شود. بر اساس تحقیق سازمان بهداشت امریکا مردان و زنانی 
که از کمبود ویتامین دی رنج می برند بیشتر از دیگران دچار بیماری های پروستات و 
سرطان سینه می شوند به طوری که اگر افراد روزانه 600 واحد ویتامین دی مصرف 

کنند به میزان 28 درصد از بروز بیماری های خونی پیشگیری می کنند.
افرادی که از کمبود ویتامین دی رنج می برند دچار استخوان درد و ضعف عضلانی 
شده که در صورت کاهش شدید سطح ویتامین دی در بدن افراد دچار بیماری های 
قلبی و عروق، آسم در کودکان سرطان، و اختلالات شناختی در سالمندان می شود.

کمبود ویتامین دی در بدن سبب بروز دیابت نوع یک و دو، همچنین افزایش 
فشارخون، اسکلروز و سبب بروز مشکلات کبدی می شود.

ضد پشه طبیعی!
روغن ضروری اسطوخودوس بوی فوق العاده ای دارد و به عنوان دافع موثر پشه ها نیز مورد 

استفاده قرار می گیرد.
پیش از آن که از دافع پشه مبتنی بر DEET استفاده کنید می توانید استفاده از گزینه هایی 
طبیعی را مد نظر قرار دهید. دی اتیل متا تولوآمید یا DEET همچنان گزینه ای بد بو برای 
مقابله با پشه ها محسوب می شود و پژوهش ها نشان داده اند که ماده تشکیل دهنده اصلی 

در محصولات تجاری دافع پشه اثری فراتر از بوی بد را به همراه دارد.
گزینههاییطبيعیبرایدفعپشه

 مطالعه ای که توسط پژوهشگران دانشگاه دوک انجام شد، نشان داد که این محصولات می 
توانند آسیب سلول های مغز، تغییرات رفتاری و تعاملات مضر با برخی داروها را موجب شوند. 
 DEET همچنین، دانشمندان مرگ سلول مغزی در حیواناتی که به طور مرتب در معرض

قرار گرفته یا پس از استفاده طولانی مدت از آن را مشاهده کردند.
مطالعه ای دیگر نشان داده است که تا 15 درصد از DEET به صورت مستقیم از طریق 
پوست جذب می شود و وارد جریان خون می شود. از جمله آثار سمی این ماده شیمیایی می 
توان به اختلالات باروری، جهش های ژنتیکی و اختلالات سیستم عصبی مرکزی اشاره کرد.
برای دفع پشه های مزاحم نیازی نیست پیامدهای سلامت جدی را متحمل شوید و با 

انتخاب گزینه هایی طبیعی می توانید به طور موثر آنها را از خود دور کنید.
سنبلبری

شما می توانید با استفاده از روغن ضروری که در گیاه دارویی سنبل بری یافت می شود، 
گربه ها را دیوانه کنید و پشه ها را فراری دهید. این روغن ضروری در زمینه دفع پشه ها 10 

برابر موثرتر از DEET عمل می کند.
سنبلهندی

برای کسب بهترین نتیجه باید از روغن ضروری خالص سنبل هندی و نه روغن معطر آن 
استفاده کنید. روغن هایی که برای سوزاندن به فروش می رسند برای استفاده موضعی روی 
پوست مناسب نیستند و باید روغن ضروری کیفیت بالا سنبل هندی را خریداری کنید. 

اگرچه کارایی آن به اندازه سنبل بری نیست، اما همچنان گزینه خوبی محسوب می شود.
سير

با مصرف مقدار زیادی سیر تازه یا استفاده از کپسول های سیر می توانید پشه های مزاحم 
را از خود دور کنید.
اسطوخودوس

روغن ضروری اسطوخودوس بوی فوق العاده ای دارد و به عنوان دافع موثر پشه ها نیز مورد 
استفاده قرار می گیرد. بهتر است روغن ضروری اسطوخودوس را در یک روغن حامل مانند 

هسته زردآلو، بادام شیرین، یا روغن نارگیل رقیق کنید.
روغنسویایارگانيک

مطالعه ای که در نشریه The New England Journal of Medicine منتشر شد، نشان 
داد که مواد دافع تهیه شده از روغن سویا به اندازه مواد دافع حاوی DEET موثر هستند. 
روغن سویای ارگانیک نه تنها در دفع پشه ها موثر عمل می کند، بلکه یک مرطوب کننده 

بدن عالی نیز محسوب می شود.
از سوی دیگر، پژوهش های صورت گرفته نشان داده اند یک ماده تشکیل دهنده در سویا 
می تواند رشد موهای بدن را هنگامی که به صورت موضعی استفاده شود، کند نماید. در 
صورت امکان از روغن سویای ارگانیک استفاده کنید زیرا بسیاری از محصولات سویا در حال 

حاضر از نظر ژنتیکی اصلاح شده اند.
نيلوفرآبی

مطالعه ای که در نشریه Asian Pacific Journal of Tropical Medicine منتشر شد، 
نشان داد که نیلوفر آبی )Nelumbo Nucifera( یک دافع پشه موثر است و همچنین به 
کشتن لارو پشه نیز کمک می کند. از آنجایی که نیلوفر آبی در آب رشد می کند گزینه 
خوبی برای دفع حشرات در حوض های حیات پشتی و آب محسوب می شود به جای این 

که موضعی استفاده شود.
فلفلسياه

پژوهشی جدید نشان داده است که عصاره فلفل سیاه )در این مطالعه از یک عصاره الکلی 
استفاده شد، اما روغن ضروری فلفل سیاه نیز احتمالا اثری مشابه خواهد داشت( گزینه ای 

موثر در دفع پشه ها محسوب می شود.
روغنچریشیاروغندانهچریش

نتایج مطالعه شورای پژوهش ملی آمریکا نشان داد که روغن چریش گزینه ای موثرتر از 
DEET در دفع پشه ها محسوب می شود. نتایج این مطالعه توسط دانشمندان موسسه مالاریا 

در هند تایید شد. چریش گیاهی است که در هند رشد می کند.
شما می توانید در مجموع 30 قطره از روغن های ضروری سنبل بری، سنبل هندی، 
اسطوخودوس، چریش و فلفل سیاه )از هر روغن ضروری تقریبا شش قطره( را در 30 میلی 
لیتر از یک روغن طبیعی و بدون بو یا مرطوب کننده ترکیب کرده و در یک ظرف شیشه ای 
نگهداری کنید. مقداری از این ترکیب را روی پوست خود بمالید تا پشه های مزاحم را از خود 
دور کنید. همچنین، شما می توانید 30 قطره از این روغن های ضروری را با روغن سویای 
ارگانیک ترکیب کنید تا از سد دفاعی قوی تری برخوردار شوید. پیش از استفاده کلی ترکیب 
را روی قسمت کوچکی از پوست خود بمالید و 24 ساعت منتظر بمانید تا نسبت به عدم 

حساسیت به هر یک از روغن های ضروری اطمینان حاصل شود.

ساده ترین وارزانترین راه سوزاندن چربی های 
اضافه بدن!

طناب زدن، یک راه بسیار عالی برای سوزاندن چربی های اضافه بدن است و هر ساعت 
طناب زدن، حدود 570 کیلوکالری انرژی می سوزاند.

آیا می دانید چگونه می توانید با تناسب اندام خود را در ورزش کوهنوردی ارتقا دهید، 
زیرا یکی از فاکتورهای مهم در ورزش کوهنوردی تناسب اندام و نداشتن اضافه وزن 

است.
همچنین طناب زدن، یک راه بسیار عالی برای سوزاندن چربی های اضافه بدن 
است. طبق برآورد موسسات ملی سلامت آمریکا، هر ساعت طناب زدن، حدود 570 

کیلوکالری انرژی می سوزاند.
این ورزش مفرح از تنوع بسیاری در تکنیک  های ورزشی برخوردار بوده و حتی دارای 
فدراسیون جهانی است. همچنین به نقل از انجمن پزشکی کوهستان ایران، جالب است 
بدانید که هر دقیقه طناب  بازی در یک فرد به  طور متوسط باعث مصرف حدود 10 تا 
12 کیلوکالری انرژی می  شود. این انرژی معادل انرژی مصرفی در ورزش دو با سرعت 

حدود 10 کیلومتر در ساعت است که سرعت بالایی به حساب می  آید.
در این رابطه حمید مساعدیان می گوید : لازم به ذکر است که بهترین راه لاغری 
محدود کردن مواد غذایی دریافتی بوده و ورزش تنها به  عنوان مکمل در کنار رژیم 
غذایی توصیه می شود. ورزش طناب زدن، باعث افزایش ظرفیت قلبی تنفسی شده 
و به دلیل فشاری که بر استخوان  های اندام تحتانی وارد می  کند، خاصیت ضد پوکی 
استخوان دارد و موجب تقویت عضلات و تاندون  ها می  شود. در ضمن، تصور اینکه 
طناب زدن باعث شل شدن اندام  هایی مانند سینه می شود درست نیست، اما پوشیدن 
تاپ های چسبان می  تواند تاثیرات احتمالی تروماهای وارده را در خانم  ها کمتر کند. هر 
کس متناسب با توانایی هوازی  اش می  تواند برای خود برنامه  ای را در نظر بگیرد اما 
در غیر ورزشکاران 5 دقیقه پیاده  روی و یک دقیقه طناب زدن به دنبال آن مناسب 
است و فرد می  تواند این مجموعه )5 دقیقه پیاده  روی و یک دقیقه طناب زدن( را به 
هر تعداد که می تواند تکرار کند.  اصولاً این ورزش را می توان یک روز در میان انجام داد 
و رعایت تعادل در شدت، مدت و دفعه  های ورزش متناسب با وضع آمادگی جسمانی 

فرد ضروری است.

شیر چاق می کند یا لاغر؟
شیر، هم می تواند چاق کننده باشد هم لاغر کننده، هم می تواند بیماری زا باشد هم 
سلامتی بخش. شیر با بسیاری از بیماری ها ارتباط دارد زیرا پایه تغذیه نوزادی و کودکی 

به شیر وابسته است.
شیرهای پاستوریزه عمدتا از شیرگاو و مقدار چربی آنها مشخص است. هر لیوان شیر 
کم چرب شامل 240 سی سی شیر حدود 90 کالری، هر لیوان شیر معمولی 120 کالری 
و هر لیوان شیر پرچرب تا 150 کالری انرژی به بدن می رساند. بهتر است همه افراد 
بخصوص کسانی که رژیم لاغری دارند از نوع کم چرب یا بدون چربی شیر استفاده 
کنند، اما افرادی که قصد اضافه وزن دارند یا می خواهند توان جسمانی خود را بالا ببرند 
می توانند شیر پرچرب بخورند. یادتان باشد که شیر کم چرب یا پرچرب از نظر میزان 
لاکتوز، پروتئین، املاح و ویتامین ها تفاوتی با هم ندارند و فقط میزان چربی آنها بالا یا 

پایین است.
نکته دیگر این که کالری موجود در شیر و لبنیات به  هیچ وجه قابل مقایسه با کالری سایر 
مواد غذایی نیست. پس نمی توان گفت »شیر نمی خورم چون کالری دارد.« شیر علاوه 
بر کالری، تمام مواد غذایی مایحتاج بدن را هم داراست و مصرف آن بسیاری از نیازهای 
بدن را مرتفع می کند، پس به هیچ   عنوان شیر را از برنامه غذایی روزانه خود حذف نکنید.

البته برخی افراد به دلیل عدم تحمل لاکتوز و عوارض گوارشی از نوشیدن شیر صرف نظر 
می کنند. این حالت معمولا در افراد بالغی دیده می شود که در دوران کودکی به میزان 
کافی و مداوم شیر و لبنیات مصرف نکرده اند. در نتیجه آنزیم لاکتاز در بدنشان کاهش 
پیدا کرده و نمی توانند قند شیر یا لاکتوز را هضم کنند. این افراد پس از نوشیدن شیر 

دچار عوارض گوارشی مثل نفخ، دل درد و تغییر شکل و قوام مدفوع می شوند.
 خوشبختانه این مشکل درمان دارد. افراد مبتلا به عدم تحمل لاکتوز می توانند مصرف 
شیر را از روزی 10سی سی شروع کنند و طی زمان و به تدریج به مقدار آن بیفزایند تا 
مشکلشان حل شود. امروزه شیرهای کم لاکتوز و بدون لاکتوز هم در بازار موجودند 
که افراد مبتلا به عدم تحمل لاکتوز می توانند آنها را خریداری و مصرف کنند تا دچار 

مشکل نشوند.

افزایش تعداد گلبول های قرمز خون در واحد حجم را 
غلظت خون می گویند. میزان هموگلوبین خون در زنان 
باید بین 12 تا 14 گرم در دسی لیتر و در مردان بین 
14 تا 16 گرم در دسی لیتر باشد و اگر این عدد در زنان 
از 16 و در مردان از 18 بالاتر برود، بیماری غلظت خون 

محسوب می شود.
 بعد از سن بلوغ، وجود هورمون هایی در مردان تحریکاتی 
در سیستم خونسازی بدن ایجاد می کند که موجب می شود 
میزان غلظت خون در مردان دو گرم نسبت به زنان بالاتر 

رود.
بیماری غلظت خون به دو دسته اولیه و ثانویه تقسیم می 
شود که در بیماری غلظت خون اولیه، تولید گلبول های 
قرمز خون توسط سیستم خون ساز بدن به صورت خودکار 
بالاست. در غلظت خون ثانویه، سیستم خون ساز بدن 
سالم است ولی بیماری هایی مانند بیماری های مزمن ریوی، 
کلیوی و قلبی و یا تومورها، کاهش اکسیژن رسانی بافتی، 
بودن در ارتفاعات، سیگار کشیدن و زندگی در هوای آلوده 

موجب افزایش غلظت خون می شوند.
به  می توان  خون  غلظت  بیماری  بالینی  علائم  از 
برافروختگی پوست صورت، قرمزی چشم ها، اختلالات 
هوشیاری، منگی، سردرد، خواب آلودگی و گزگز دست و 

پا اشاره کرد.
چراخونغليظمیشود؟

تنها راهی  که نشان می  دهد فردی غلظت خون دارد یا نه، 
دادن آزمایش خون و اندازه گیری )اچ.تی.سی( هماتوکریت 
است. بعد از اینکه جواب آماده شد، پزشک دو دسته علت 

اولیه و ثانویه پیش رو دارد:
.1 علت اولیه: مغز استخوان بدون هیچ محرکی از بیرون، 
خود به خود رفتار آنارشیستی نشان داده و شروع به تولید 
گلبول قرمز می  کند که به آن پلیستمی می  گویند و افزایش 
غلظت اولیه نامیده می  شود بدون وجود علت ثانویه. درصد 

کمی از غلظت خون شامل علت اولیه می  شود.
.2 علت ثانویه: بین 95-90درصد از کسانی که با غلظت 
خون به متخصص مراجعه می  کنند، افرادی هستند که 
غلظت خون ثانویه دارند و این موضوع زمانی اتفاق می  افتد 
که اکسیژن کافی به بافت  های بدن نرسد. با کمبود اکسیژن 
در بدن، هورمونی به نام اریتروپویتین از کلیه ترشح می  شود 

که این هورمون، مغز استخوان را برای ساخت بیشتر گلبول 
قرمز تحریک می  کند تا بتواند کمبود اکسیژن رسانی به 
بافت  های بدن را با افزایش تولید گلبول قرمز جبران کند. 
نمونه کسانی که با این مشکل مواجه می  شوند، افرادی 
هستند که در ارتفاعات بلند و کوهستانی زندگی می  کنند و 
چون با کمبود اکسیژن روبه رو هستند، دچار بیماری غلظت 

خون می  شوند.
گاهی اوقات اکسیژن محیط مناسب است، اما به دلیل 
مشکلات ریوی، فرد دچار غلظت خون می  شود یا ممکن 
است اکسیژن از ریه وارد خون شود، اما به دلیل مشکلات 
خونی، بین خون شریانی و وریدی، مشکلی وجود داشته 
باشد و خونی که در ریه پر از اکسیژن شده، بلافاصله با 
خون کم اکسیژن مخلوط شده و همین مساله سبب بروز 

غلظت خون شود.
علت بعدی، هموگلوبین مادرزادی است که در آن افراد 
فامیل پرخون هستند و به علل مختلفی، مغز استخوان به 
گلبول سازی تحریک شود. یکی دیگر از علل مهم غلظت 
خون، کشیدن سیگار و مسمومیت با مونوکسیدکربن است 
که در نتیجه آنها اکسیژن رسانی به خون کم شده و غلظت 

خون ثانویه ایجاد می  شود.
مصرف دخانیات یکی از علت  های جدی درکنار مسائل 
قلبی است که هم باعث بروز سرطان شده و هم سبب غلیظ 
شدن خون فرد می  شود. فرض کنید فردی مدام سردرد 
دارد و جریان خونش سیالیت و روانی لازم را ندارد و مرتب 

در خواب، خواب زده می  شود.
حجامتیاخوندادن؟

برخی پزشکان روش حجامت را نیز برای کاهش غلظت 
خون پیشنهاد می نمایند. در مورد مقایسه حجامت و خون 
دادن باید گفت که اگرچه حجامت می تواند به عنوان یک 
روش درمانی در بعضی بیمارهای خاص مورد استفاده قرار 
گیرد ولی نمی تواند در این مورد، جای خون دادن را بگیرد. 
زیرا حجم خونی که در حجامت از بدن خارج می شود 
زیاد نیست و ما در این مورد نیاز به خارج کردن مقادیری 

از خون بدن داریم.
تاثيراسترسبرغلظتخون

استرس، کار و فعالیت زیاد بر روی بیماری غلظت خون 
تاثیری ندارد و تنها عامل بروز غلظت خون کاذب می شوند. 

برای درمان غلظت خون کاذب از مایعات و در غلظت خون 
اولیه از خونگیری و داروها استفاده می شود و در نهایت در 
غلظت خون ثانویه باید بیماری های زمینه ای که موجب 

بروز غلظت خون شده است، برطرف شود.
نشانههایغلظتخون
بنفششدنلبها

وقتی میزان هموگلوبین بدون اکسیژن بیش از حد باشد، 
مخاط  های بدن مثل لب به رنگ بنفش درمی آیند. انگشتان 
دست و پا و زیر ناخن ها بنفش شده، چشم  ها پرخون و 

پوست صورت نیز بر افروخته می  شود.
سرگيجه

وقتی غلظت هموگلوبین خون زیاد می  شود، سیالیت، 
روانی و حرکت خون کم شده و فرد دچار سرگیجه و رخوت 
شده و خون دماغ می  شود. اگر سرگیجه و رخوت بدون 
هیچ دلیل زمینه ای دیگری سراغ شما بیاید و گاه و بی گاه 

بینی تان هم خون ریزی کند.
نفسنفسزدن

کسانی که مشکل ریوی دارند، تنگی نفس پیدا می  کنند 
به خاطر غلظت  نفس نفس می  زنند هم ممکن است  و 
خون شان دچار تشدید این علائم شده باشند. پس هر تنگی 
نفسی را به حساب آلرژی یا آلودگی هوا نگذارید. گذشته از 
این، افرادی که مشکل قلبی دارند و تپش قلب پیدا می  کنند 

هم می  توانند دچار این مشکل باشند.
توصيههاییغذایی

در بحث خونساز بودن جگر مردم بسیار اغراق آمیز رفتار 
می  کنند. جگر در اغلب موارد نمی  تواند خونسازی کند، 
چون غذای غلیظی است، بنابراین جگر برای خون سازی 
مناسب نیست. پسته هم برای کسانی که از کم خونی رنج 
می  برند، مفید است. اما کسانی که خون غلیظ دارند، پسته 
نخورند بهتر است. یعنی اگر به طور قطع پرخون هستند 
نباید مصرف کنند. اما همان طور که گفته شد، گاهی اوقات 
سلول  های خونی به هم چسبیده و متراکم هستند و به نظر 
می  آید فرد دچار پرخونی است، درحالی که این طور نیست 
و کم خون است و خوردن پسته هیچ ضرری برایش ندارد. 
در مورد اسفناج هم درصورتی که در کنار کرفس استفاده 
شود، خوب است و خونسازی می کند. مصرف برخی میوه  ها 
ازجمله انار و در راس سبزیجات، کاهو در رقیق و تعدیل 

کردن خونی که غلظت بالایی دارد، موثر هستند.
گاهی اوقات خوراکی هایی مصرف می کنیم که خون 
اغلب  خوراکی ها،  این  ازجمله  و  می کنند  تولید  غلیظ 
پروتئین های گوشتی هستند که هرقدر این گوشت ها 
تیره تر باشند و حیوانی که این گوشت از آن تهیه می  شود، 
مسن  و عظیم الجثه تر باشد، خون غلیظ تری تولید می کند. 
همین طور که گوشت شتر نسبت به گوشت گوسفند و 
گوشت گوسفند نسبت به گوشت مرغ، خون غلیظ تری 
تولید می کند، به همین علت بهتر است افراد از تنوع غذایی 

برخوردار بوده و یکسویه نباشد.
اگرخونتانغليظاست،خونبدهيد

کسانی که غلظت خون دارند می توانند خون دهند. 
البته خون این افراد پس از اینکه از رگ گرفته می  شود، 
انداخته شود چراکه  دور  باید  و  ندارد  استفاده  قابلیت 
کیسه  های جمع آوری خون، به میزان استانداردی حاوی 
ماده ضدانعقاد خون هستند و خون کسانی که دچار غلظت 
خون هستند، در این کیسه  ها به سرعت لخته می  شود و 
قابل استفاده برای بیمارانی که نیازمند به دریافت خون 

هستند، نیستند.

علمی و سلامت 

 

محققان در کشور سلول های خورشیدی را تولید کردند که فرآیندی مشابه 
فتوسنتز انجام می دهند. راحله محمدپور مجری پروژه »ساخت سلول های فوتوولتایی 
نانوساختاری هیبریدی معدنی/بیولوژیکی« که این طرح را با پشتیبانی صندوق حمایت 
از پژوهشگران و فناوران معاونت علمی به اتمام رسانده اظهار کرد: به علت محدود بودن 
منابع فسیلی در چند سال آینده چاره ای جزء استفاده از انرژی های تجدید پذیر و 
پاک وجود ندارد و این مسئله رویکردی جهانی است. در میان انرژی های تجدیدپذیر 
نیز انرژی خورشیدی از پاک ترین انرژی ها است که در کشور ما نیز به وفور وجود 
دارد. محمدپور ادامه داد: بنابراین محققان در کشورهای مختلف برای بهره وری از 
این انرژی به دنبال ساخت و تولید سلول های خورشیدی با بازدهی بالا، هزینه تولید 
پایین و پایداری زیاد هستند. در این طرح نیز ساخت سلول های فوتوولتایی مد نظر 
قرار گرفت تا سلول های خورشیدی شبیه به برگ را تولید کنیم. عضو هیات علمی 
دانشگاه صنعتی شریف همچنین ابراز کرد: در واقع با استفاده از مواد بیولوژیکی موجود 
فرآیندی مشابه فتوسنتز را در سلول های خورشیدی شبیه سازی کنیم تا با استفاده از 
پروتئین و کلروفیل فتوالکترون های نانو ساختار حساس شوند. این سلول خورشیدی 
در مقیاس آزمایشگاهی ساخته شده است البته با وجود هزینه ساخت پایین این 
سلول ها به علت وجود الکترولیت مایع این سلول ها مشکل پایداری دارند.  تحقیقات 
در حوزه پایداری سلول های خورشیدی در مرز دانش قرار داشته و محققان در این 

حوزه مشغول فعالیت هستند.

استفاده از جلیقه های نجات برای افرادی که دوست دارند در دریا و مناطق عمیق شنا 
کنند، به امری متداول مبدل شده، اما به تازگی یک گردنبند ساده و کوچک جایگزین 

جلیقه های نجات شده است.
این گردنبند که در صورت وقوع خطر برای شناگر باز شده و با کیسه پلاستیکی بادی 
درون خود شناگر را نجات می دهد، می تواند شناکردن را به تجربه ای لذت بخش تر 

مبدل کند.
این گردن بند پلاستیکی در صورتی که فرد بیش از 30 ثانیه زیر آب باقی بماند، باز 
می شود تا شناگر را به بالای سطح آب منتقل کند. گردن بند مذکور که Ploota نام دارد، 
دارای کیسه های هوایی است که با گاز دی اکسید کربن پر شده اند و لذا با فعال شدن 

آنها سر فرد به بالای آب منتقل می شود.
رینر فیش طراح این گردن بندهای نجات می گوید غرق شدن برخی از دوستان 
 Ploota نزدیکش در حالی که برخی از آنها شناگران خوبی بوده اند، الهام بخش تولید

بوده است.
بر اساس آمار سازمان بهداشت جهانی، سالانه حدود 372 هزار نفر به علت غرق شدن 
در سراسر جهان فوت می کنند که از آمار مرگ 265 هزار نفری در سال به علت مرگ 
ناشی از دود و آتش بیشتر است. پیش فروش Ploota به قیمت 70 دلار آغاز شده و عرضه 

آن به بازار از اواخر تابستان آغاز می شود.

ساخت سلول های خورشیدی که فتوسنتز می کنند

گردنبندی که جایگزین جلیقه نجات می شود

محققان پژوهشگاه مواد و انرژی برای کمک به علم 
پزشکی و ارتوپدی موفق به ساخت جایگزین  های 

استخوانی مقاوم به شکست شدند.
ساخت جایگزین های استخوانی زیست تخریب پذیر 
از جنس نانوکامپوزیت زیرکونیا-کلسیم فسفات دوفازی 
)BCP-ZrO2( توسط پژوهشگران پژوهشگاه مواد و 

انرژی انجام شد.
مقاومت به تردی و شکنندگی این محصول نسبت 
به نمونه های موجود در بازار و همچنین نمونه های 

تحقیق شده مشابه بیش از سه برابر است که این امر  
می تواند کمک بزرگی به استفاده از این دسته مواد 
در بازسازی استخوان های آسیب دیده تحت فشار 

درکاربردهای ارتوپدی داشته باشد. 
امید فخرایی در رساله دکتری خود در رشته مهندسی 
مواد به عنوان مجری این طرح، با تشریح مراحل انجام 
این پژوهش گفت: در این پژوهش نانوکامپوزیت های 
BCP-ZrO2 حاوی درصدهای مختلف حجمی فاز 
زیرکونیا با اندازه ذرات متفاوت و با روش های متفاوت 

زینتر تهیه و بررسی شدند.
وی افزود: زینتر نمونه ها شامل فرایندهای زینتر 
معمولی در کوره الکتریکی ، زینتر توسط تشعشعات 
مایکرویو در و زینتر پلاسما جرقه ای SPS در دماهای 

متفاوت بوده است.
فخرایی خاطر نشان کرد: علاوه بر ساختار، خواص 
مکانیکی این نانوکامپوزیت ها، مکانیزم های شکست 
فعال و رفتار منحنی R در آنها مورد ارزیابی و مقایسه 
نمونه  که  شد  مشخص  انتها  در  است.  گرفته  قرار 
نانوکامپوزیت با بالاترین خواص مکانیکی )به خصوص 
در مقدار چقرمگی شکست( مربوط به نمونه دارای 3 
 SPSدرصد حجمی نانوزیرکونیا تولید شده به روش
است که مقاومت به رشد ترک و سختی آن تقریبا سه 

برابر جایگزینهای کلسیم فسفاتی خواهد بود.
بر  علاوه  کامپوزیت  این  همچنین  وی،  گفته  به 
خصوصیات مکانیکی مطلوب، از خواص بیولوژیکی 
و زیست تخریب پذیری قابل قبولی برخوردار بوده و 
امکان جذب و جایگزینی با بافت استخوانی جدید در 

آن وجود دارد.
پژوهش حاضر با راهنمایی دکتر سعید حصارکی و 
دکتر مسعود علیزاده در پژوهشکده سرامیک و مشاوره 

دکتر تورج عبادزاده صورت گرفته است.

جایگزین استخوان مقاوم به شکست ساخته شد

محققان ایرانی موفق به طراحی و ساخت میکروسکوپ های نیروی اتمی برای 
دانشگاه ها و پژوهشگاه شده اند.

 میکروسکوپ های نیروی اتمی )AFM(، دسته گسترده ای از تجهیزات شناسایی 
در مقیاس نانو با عنوان میکروسکوپ های نیرویی هستند. امروزه دستگاه های تجاری 
متفاوتی با مبانی مشابه و حالات کاری مختلف عرضه شده اند که از نظر دقت و 
کیفیت تصاویر با یکدیگر تفاوت دارند.  یکی از انواع میکروسکوپ های نیروی اتمی 
پروب روبشی است که از یک پروب نوک تیز در ابعاد کمتر از 8 نانومتر که بر روی 
نمونه حرکت می کند به شمار می روند. AFM علاوه بر تصویربرداری در مقیاس نانو 

به منظور بررسی خواص و ساختار سطحی مواد در ابعاد نانومتری نیز به کار می رود.
در همین راستا محققان ایرانی موفق به طراحی و ساخت میکروسکوپ های نیروی 

اتمی کاربردی در پژوهشگاهها و آزمایشگاههای دانشگاهها شدند.
هدف از این طرح بررسی روند انجام واکنش ها و تهیه تصاویر از روند پیشرفت 
آن ها مانند بررسی تأثیر یک دارو بر روی یک نمونه خاص یا بررسی روند تشکیل 
یک کریستال است. برای دستیابی به این هدف لازم است تا بخش الکترونیک 
میکروسکوپ یکپارچه شده و با تغییراتی که اعمال می شود امکان ثبت تصویربرداری 
با سرعت بالا فراهم شود. در این طرح سرعت تصویر برداری قابل افزایش خواهد بود.

خواص قابل اندازه گیری با این دستگاه ایرانی شامل مورفولوژی هندسی، توزیع 
چسبندگی، اصطکاک، ناخالصی سطحی، جنس نقاط مختلف سطح، کشسانی، 
خواص مغناطیسی، بزرگی پیوندهای شیمیایی، توزیع بارهای الکتریکی سطحی 
و قطبیت الکتریکی نقاط مختلف است. در عمل از این قابلیت ها برای بررسی 
ویژگی هایی همچون خوردگی، تمیزی، یکنواختی، زبری، چسبندگی، اصطکاک 

و اندازه استفاده می شود. دقت بالا، عدم محدودیت در بررسی اغلب سطوح در 
شرایط محیطی مختلف، عدم نیاز به آماده سازی نمونه در اغلب موارد، سرعت بالای 
اندازه گیری، تهیه تصویر سه بعدی و توانایی بررسی انواع خواص سطحی از جمله 

ویژگی های این سیستم به شمار می رود.
الکترونیک،  از  اعم  کاربردی  تکنولوژی  مختلف  حوزه های  در  دستگاه  این   
لوازم  داروسازی،  راه دور،  از  ارتباطات  بیولوژی،  مواد،  علم  هوافضا، خودروسازی، 
آرایشی،پتروشیمی کاربرد دارد.در حال حاضر کاربران این محصول نزدیک به 80 
دانشگاه و مرکز پژوهشی در داخل کشور است.قیمت محصول در مقایسه با نمونه 

مشابه خارجی با مشخصات مشابه، حدود 60 درصد آن است.

محققان نوعی اسپری ساخته اند که تقریبا هر سطحی 
را به یک صفحه لمسی تبدیل می کند.

محققان در دانشگاه کارنگی ملون این اسپری را ساخته 
 Electrick اند. فناوری تبدیل سطوح به صفحه لمسی
نامیده می شود. شیوه کارکرد آن نیز افزودن لایه ای 
از ماده رسانای الکتریسیته به سطوح و اشیا است. این 
اسپری روی اشیای مختلفی مانند فرمان اتومبیل، سطح 
گیتار و حتی قالب Jell-O مغز به کار رفته است.محققان 
این دانشگاه در حقیقت از این فناوری برای ساخت یک 
قاب هوشمند موبایل و دسته هوشمند کنترل بازی های 

کامپیوتری استفاده کردند. دکتر کریس هریس یکی از 
مولفان ارشد این تحقیق می گوید: برای نخستین بار 
توانستیم با یک قوطی رنگ اسپری هر سطحی را به 
یک صفحه لمسی تبدیل کنیم. فناوری های کنونی 
لمسی برای دستگاه های کوچک و سطوح صاف مانند 
تلفن هوشمند وتبلت مناسب هستند.اما به کاربردن این 
فناوری ها روی سطوح بزرگ مانند دیوارها و مبلمان یا 
سطوحی با اشکال مختلف بسیار پرهزینه است. فناوری 
جدید نوعی رنگ حاوی کربن رسانا را روی اشیا یا 

سطوح می پاشد، بنابراین کم هزینه تر است.

میکروسکوپ نیروی اتمی طراحی و ساخته شد

ساخت صفحه لمسی با اسپری رنگ!

 دلایل غلیظ شدن خون وچگونگی درمان آن



اجتماعی۶
چهارشنبه -بیستم اردیبهشت ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4274

متعددی  عوامل  از  متاثر  روانی  های  آسیب 
است و آن چه بیش از همه ، عامل گسترش و 
مانایی آسیب ها می شود ، وعده های رویایی اما 
غیرمسوولانه ای است که از تریبون های مختلف 
منتشر می شود در حالی که عملی شدن آن در 
هاله ای از ابهام است. در نتیجه اعتماد عمومی افراد 

را خدشه دار کرده و عطر ناامیدی می گستراند. 
همانگونه که سلامت روح و روان در کنار سلامت 
جسمی، ارتقا دهنده کیفیت زندگی افراد جامعه 
نقش  و  عملگرایانه  انتخاباتی  های  است.وعده 
بسزایی در ایجاد فضای امید و اعتماد در جامعه 
دارد و از عوامل افزایش سلامت روح و روان افراد 

به شمار می رود.
موضوعی که »سید حسن قاضی زاده هاشمی« 
وزیر بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی چندی 
پیش عنوان کرد وی در پاسخ به پرسشی درباره 
نقش فضای انتخابات در سلامت روان مردم گفت: 
انتخابات مانند هر مقوله دیگری می تواند سبب 
در  نشاط  و  امید  ایجاد  یا  روان  سلامت  آسیب 
بین مردم بخصوص جوانان شود و افرادی که در 
انتخابات با برخی وعده ها سطح توقعات مردم را بالا 
می برند، باعث بروز آسیب های روحی و روانی در 
جامعه خواهند شد.وی ادامه داد: باید شعارهایمان  
در انتخابات در حد شرایط کشور باشد و واقعیت ها 
را به مردم بازگو کنیم زیرا هیچ چیز بهتر از راستی 
و درستی نیست. »سید حسین موسوی چلک« 
در  هم  ایران  اجتماعی  مددکاری  انجمن  رئیس 
گفت و گو با پژوهشگر ایرنا، ضمن تاکید بر رابطه 
وعده های تو خالی با افزایش ناامیدی در جامعه 
گفت: سلامت روان و ایجاد امید و نشاط در جامعه، 
بیش از هر چیزی باید دغدغه نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری باشد و این کار، تنها از طریق 
صداقت در گفتار و عمل به وعده های قابل اجرای 

نامزدها دست یافتنی است.
متن کامل گفت وگو با موسوی چلک به شرح 

زیر است:
با نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری، 
بازار وعده ها و شعارهای نامزدها گرم تر شده است. 
به نظر شما این وعده ها تا چه میزان، بر سلامت 

روح و روان افراد جامعه تاثیر دارد؟
می  محور  این  بر  ها  انتخابات  همه  در  عرف 
چرخد که نامزدها برای کسب آرای بیشتر، وعده و 
وعیدهایی می دهند که برخی از آن ها، قابل تحقق 

و برخی دیگر حتی در حیطه اختیارات نامزد مورد 
نظر نیست. در این میان، اشتغال چند میلیونی، 
مستمری  پرداخت  و  یارانه  برابری  سه  افزایش 
بیشتر، میدان مانور نامزدها است که بر آن تمرکز 
می کنند و با این کار، در واقع انتظاراتی را در افکار 
عمومی به وجود می آورند. پس می توان گفت 
وعده های نامزدها، تاثیر بسزایی در افزایش اعتماد 

یا سلب آن در میان شهروندان دارد.
هایوعدهبيانعاملهاییزیرساختچه

توخالیازسوینامزدهامیشود؟
اساس و منطق کار بر این استوار است که نامزدها 
با تکیه بر ظرفیت ها، فرصت ها و تهدیدهایی که 
را بدهند که در صورت  وجود دارد، وعده هایی 
اجرایی  جهت  در  بتوانند  انتخابات،  در  پیروزی 
کردن آن، گام های عملی بردارند.دلیل ارایه قول 
ها و وعده های غیر عملی این است که نامزدها یا 
شناخت کاملی نسبت به وعده ها ندارند یا عملی 

شدن وعده ها را خیلی ساده می پندارند. اینجا 
یارانه  برابری  سه  افزایش  وعده  شاهد  که  است 
هستیم. غافل از این که همین یارانه کنونی هم 
با مشقت و زحمت فراوانی پرداخت می شود.ایجاد 
اشتغال هم وعده ای است که نیاز به برنامه ریزی 
و فراهم کردن زیرساخت های لازم دارد. چرخه 
ای است که با پول حل شدنی نیست و تا زمانی 
که بستر مناسب فراهم نشود، اجرایی شدن آن 

محال است.
اجتماعیهایآسيبوعوارضشمانظربه

ناشیازوعدههایتوخالیچيست؟
متاسفانه آنچه در مناظره ها و تبلیغ های انتخاباتی 
نامزدها از نظرها دور می ماند، عواقب عملی نشدن 
این وعده ها و تاثیرآن بر روح و روان افراد جامعه 
است؛ انتظاراتی که ناامیدی مردم نسبت به مدیران 
حکومتی را افزایش می دهد. به عنوان مثال، وعده 
سه برابر شدن یارانه، مطالبات دهک ها را افزایش 

می دهد و بر تعداد افراد پشت نوبت سازمان های 
حمایتی می افزاید. همچنین افراد را از خلاقیت و 

بالفعل شدن استعدادهایشان بازمی دارد.
شکاف بیشتر میان ملت و حاکمیت هم از دیگر 
موجبات  که  است  دروغینی  های  وعده  تبعات 
نارضایتی و ناامیدی را فراهم کرده اند. بنابراین باید 
واقع بینانه تر به این امر توجه شود و افراد را ملزم 
کرد تا از ظرفیت های کشور برای ارتقای شاخص 
های مردم استفاده و تلاش کنند وعده ها، عملیاتی 

شوند و از وعده های نشدنی بپرهیزند.
در که نااميدی تبليغ و تخریب موضوع
آن شاهد نامزدها تبليغات و ها مناظره
اعتمادسلبیاجلببرميزانچهتا،هستيم

عمومیموثراست؟
هر نامزدی با یک استراتژی وارد میدان رقابت 
انتخابات می شود، یکی استراتژی پرسش پرسیدن 
را مدنظر می گیرد، دیگری نه به نفع و نه علیه 

نامزد رقیب صحبت می کند و دیگری از عملکرد 
خود دفاع می کند.اما آن چه که قبیح و مورد 
پذیرش جامعه نیست، تمرکز بر نکاتی است که 
بردن  بکار  مانند  کند  می  دار  را جریحه  اخلاق 
گزارش ها یا نکات غیرواقعی با هدف کنار زدن 
رقیب. همانند آن چه متاسفانه در نخستین مناظره 
نامزدها شاهد بودیم. این که تا پرسشی پرسیده می 
شود به سرعت حالت تدافعی گرفته و بدون توجه 
به پرسش، مطالبی از پیش آماده را ارایه دهیم یا 
در واقع فرار رو به جلو را در پیش بگیریم نکته 
ای غیراخلاقی به شمار می رود. روش هایی که 
در گذشته هم تکرار شده و جواب نداده است.از 
نگاه آسیب شناسی اجتماعی هم باید گفت این 
برخوردهای نامزدهای انتخاباتی، بیش از هرچیزی 
در اذهان عمومی باقی خواهد ماند و در صورت 
فراموش  هرگز  مردم  هم،  انتخابات  در  پیروزی 

نخواهدن کرد.
گيرامناظرهیکخصوصيات،شمادیدگاهاز

واعتمادآفرینچيست؟
مناظره ای که در آن رعایت اخلاق شود بهترین 
مناظره خواهد بود. به این معنا که در آن نقد یا 
تخریب جایگاهی  و  موقع مطرح شود  به  انتقاد 
نداشته باشد. نقدی که هم بیان نقاط قوت باشد 
نمایی در مورد عملکرد  نقاط ضعف.سیاه  و هم 
رقیب هم مورد پذیرش مخاطب نیست چرا که 
قضاوتی که مخاطب از مناظره ها خواهد داشت 
قضاوتی کاملا یک سویه و تشدید کننده افسردگی 
و ناامیدی در جامعه خواهد بود. ناامیدی که منجر 
به عدم مشارکت مردمی در تصمیم گیری های 
مهم و کاهش سرمایه های اجتماعی می شود؛ در 
نتیجه جامعه توانایی طی کردن مسیر توسعه و 
پیشرفت را از دست خواهد داد. باید این واقعیت را 
پذیرفت که اعتماد مردم به حکومت، باعث پویایی 
نظام حکومتی در سطح کلان می شود. چرا که باور 
و اعتماد عمومی، انگیزه حضور و مشارکت سرمایه 
های اجتماعی را دوچندان می کند و دولتمردان با 
تکیه بر آن، می توانند در تمامی عرصه ها پیروز از 
میدان خارج شوند.نکته آخر این که ورود به عرصه 
انتخابات بدون درنظر گرفتن برنامه های اجتماعی 
برای نامزدهای انتخابات، یک خطای استراتژیک 
و  اجتماعی  حوزه  کردن  سیاسی  البته  است. 
فرهنگی نیز به همان اندازه بی تفاوتی به آن ، خطا 

به شمار می رود.

رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران  مطرح کرد

رئیس پلیس راهور استان قم اعلام کرداستفاده ابزاری از فقر، بازی با اعتماد عمومی 

محدودیت های ترافیکی نیمه شعبان در قم
رئیس پلیس راهور استان از اعمال محدودیت های ترافیکی نیمه شعبان در سطح 

محورهای مواصلاتی استان خبر داد. 
 سرهنگ " احمد پوربافرانی" اظهار داشت: پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان 
قم با مجموعه ایستگاه های تحت امر ماموریت دارنده با استفاده بهینه از توان نیرویی 
و تجهیزاتی موجود، هدایت و بکارگیری از نیروهای کمکی، پوشش ترافیکی مناسب 
معابر را فراهم تا زوار و شرکت کنندگان در جشن میلاد و زائران را بتوانند به سهولت 
در معابر عبور و مرور، مدیریت کنند. وی افزود: زائران و هشهریان می توانند با استفاده 
از پارکینگ ها و پارکسوارها با کمترین اتلاف وقت و با آسودگی خاطر در محیطی 
آرام به جشن، زیارت و دعا ونیایش پرداخته و با ایمنی خاطر سفر خود را به پایان 
برسانند.سرهنگ پوربافرانی ادامه داد: تمامی شرکت کنندگان می توانند در جشن 
نیمه شعبان با انواع وسایل نقلیه اعم از سبک و سنگین از جاده های مواصلاتی استان 
قم ) جاده اراک ، قدیم اصفهان، آزاد راه کاشان، آزاد راه تهران- قم، جاده قدیم کاشان 
و جاده گازران ( به شهر قم عزیمت کنند به همین منظور به واسطه پیش بینی 
پارکسوار و پارکینگ در سطح شهر و اطراف مسجد مقدس جمکران، هدایت ناوگان 
اتوبوس های بیابانی، سواری شخصی ، اتوبوس و تاکسی های شهری به شرح ذیل 
صورت می پذیرد.رئیس پلیس راهور استان گفت: با توجه به ممنوعیت تردد اتوبوس 
های برون شهری در سطح معابر شهری و مخیر بودن کاروان ها به زیارت حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( در ابتدا و سپس شرکت در مراسم و یا بالعکس به شرح ذیل 
هدایت آنها در طرح منظور شده است.وی اضافه کرد: تمامی اتوبوس های برون 
شهری که از آزاد راه کاشان و تهران به قم وارد می شوند بدون حضور در میدان 72 
تن از راه فرعی جنب عوارضی آزاد راه امیرکبیر به پارکسوار شمالی هدایت می شوند.

سرهنگ پوربافرانی بیان داشت: آن دسته از کاروان هایی که ابتدا قصد زیارت حرم 
مطهر و اقامه نماز مغرب و عشاء در حرم مطهر را داشته باشند، در پارکسوار شمالی 
متوقف و زوار توسط اتوبوس های شرکت واحد به پایانه جنب حرم در رودخانه منتقل 
و پس از خاتمه مجدداً به پارکسوار اعاده و سپس از کمربندی امام علی )ع( برای 
زیارت حرم مطهر و یا خروج از شهر هدایت می شوند.وی اعلام کرد: کاروان هایی که 
از جاده اراک به شهر قم وارد می شوند نیز می توانند دو مرحله فوق را در پارکسوار 
جنوبی همانند پارکسوار شمالی عمل کنند.رئیس پلیس راهور خاطرنشان کرد: آنهایی 
که ابتدا قصد زیارت حرم مطهر را داشته باشند از سه راهی خرمشهر، کمربندی امام 
علی به پارکسوار شمالی هدایت و از آن جا با اتوبوس شرکت واحد به پایانه داخل 
رودخانه جنب حرم منقل و بازگشت خواهند شد و نیز پس از کمربندی امام علی به 
سمت میدان ولی عصر و پارکینگ یاوران مهدی هدایت می شوند.سرهنگ پوربافرانی 
تصریح کرد: آن دسته از زائرانی که ابتدا قصد حضور در مسجد مقدس جمکران را 
داشته باشند، از مسیر سه راه خرمشهر، بلوار دانش، پل انقلاب، میدان ارتش، بلوار 
غدیر، صفاشهر، شهرک قدس و بلوار کریمی در مسیر به طرف کوه خضر و جاده کوه 
خضر به پارکینگ ناظم زاذه هدایت می شوند و همچنین مسیر بازگشت اتوبوس ها 
از پارکینگ ناظم زاده از همان راه ورود، پیش بینی پس از رسیدن به میدان ارتش به 
پارکسوار شمالی هدایت خواهند شد.رئیس پلیس راهور استان افزود: اتوبوس هایی 
که از جاده قدیم اصفهان به قم عزیمت می کنند نیز از بلوار غدیر، شهرک قدس به 
سمت پارکینگ ناظم زاده هدایت خواهند شد، آن دسته از اتوبوس های این مسیر که 
ابتدا قصد حضور در حرم مطهر را داشته باشند از بلوار غدیر، میدان ارتش، پل انقلاب 
به سمت کمربندی امام علی قبل عوارضی کاشان داخل پارکسوار شمالی هدایت 
خواهند شد.وی ادامه داد: شرکت واحد اتوبوس رانی شهرداری قم نیز با استفاده از 
حداکثر توان سازمان خود و اتوبوس های کمکی از مسیر بلوار پیامبر اعظم، شهروندان 
قمی و حتی زائران از سراسر شهر قم را به طرف پارکینگ انسجام به سمت پارکینگ 
های اطراف مسجد جمکران و پیامبر اعظم منتقل و پس از خاتمه مراسم در مسجد به 
سطح شهر باز می گردانندکه در این راستا با توجه به توافق صورت گرفته در صورتی 
که خودرو های عمومی از سایر مسیر ها به سمت مسجد مقدس جمکران حرکت 
کنند، برابر ترافیک عادی تردد خواهند کرد و اجازه حرکت به سمت درب دو و پیامبر 

اعظم داده نخواهد شد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  اعلام کرد

خدمات رسانی ویژه پنج پایانه و پارکسوار 
در ایام نیمه شعبان 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از خدمات رسانی ویژه پنج 
پایانه و پارکسوار شهر در ایام نیمه شعبان خبر داد .

ابوالفضل مستقیمی از آمادگی این سازمان برای ارائه خدمات به زائرین و مسافرین 
در ایام نیمه شعبان اشاره کرد و گفت: در ایام نیمه شعبان سه پایانه و دو پارکسوار 

آماده خدمات رسانی به زائرین و مسافرین هستند.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه پایانه خرمشهر 
در سه راهی امامزاده شاه جمال، پایانه 72 تن جنب میدان 72 تن، پایانه مرکزی 
در کیلومتر 3 جاده قدیم قم تهران، پارکسوار شمالی در انتهای بلوار زائر و پارکسوار 
فدك نرسیده به میدان 72 تن جنب اردوگاه ولایت در ایام نیمه شعبان فعال هستند، 
تصریح کرد: با فراهم کردن یك سری امکانات رفاهی و مایحتاج اولیه زائر آمادگی 
خدمات رسانی را داریم که این پایانهها و پارکسوارها به صورت شبانه روزی برای 

جابجایی مسافر خدمات رسانی میکند. 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد

خدمات رسانی 120 دستگاه اتوبوس
 برای انتقال زائرین به جمکران 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از خدمات رسانی 120 دستگاه اتوبوس 
برای انتقال زائرین به جمکران در ایام نیمه شعبان خبر داد .

حسین مومنی موحد با بیان اینکه سازمان اتوبوسرانی با تمام توان آماده خدمت 
رسانی در ایام نیمه شعبان است، اظهار کرد: در آستانه این ایام جلسات متعددی با 

نیروها و شرکت های بهره بردار برگزار شده است.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با تاکید بر آماده باش تمام نیروها در 
این ایام، خاطرنشان کرد: 258 دستگاه اتوبوس بخش خصوصی و 130 دستگاه مینی 
بوس و 50 دستگاه اتوبوس ملکی در این ایام خدمات رسانی به مردم خواهند داشت.

مومنی موحد مسیرهای مشخص شده برای تردد اتوبوس ها به سمت مسجد 
مقدس جمکران را مورد توجه قرار داد و افزود: در دونقطه شهر از ابتدای بلوار امام  
موسی صدر با 85 دستگاه و از خیابان شبستان با 35 دستگاه انتقال زائرین به سمت 

مسجد مقدس جمکران صورت خواهد گرفت.
وی تصریح کرد: همچنین ایستگاه مسیر برگشت به سمت مرکز شهر درب شماره 
دو در مسجد جمکران خواهد بود و تا زمانی که امکان تردد در رینگ باشد این مسیر 

برقرار است و در غیر این صورت تردد از میدان آل یاسین انجام می شود.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم همچنین تامین ناوگان برای انتقال 
زائرین از پارکسوار شمالی را مورد توجه قرار داد و گفت: 35 دستگاه اتوبوس از 
پارکسوار شمالی به پل آهنچی زائرین را منتقل می کنند. مومنی موحد با تاکید بر 
اینکه کرایه مسیر حرم مطهر به سمت جمکران به صورت کارتی 390 تومان و نقدی 
700 تومان است، ابراز کرد: از مردم تقاضا داریم که حتما از کارت بلیط استفاده کنند.

ایام از پنج شنبه صبح آغاز می شود،  با بیان اینکه خدمات رسانی ویژه  وی 
خاطرنشان کرد: اگر امروز و فردا هم تقاضا زیاد باشد تعدادی از ناوگان را در مسیر 

اضافه خواهیم کرد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

خدمات رسانی 2000 دستگاه تاکسی
 در نیمه شعبان 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: در نیمه 
شعبان هزار و 700 دستگاه تاکسی و 250 دستگاه تاکسی ون خدمات رسانی 

می کنند .
مرتضی عزتی از خدمات رسانی هزار و 700 دستگاه تاکسی و 250 دستگاه تاکسی 
ون در نیمه شعبان به زائرین و همشهریان خبر داد و اظهار کرد: مسیر خدمات رسانی 
تاکسی ها از حرم مطهر به جمکران از مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( تا درب دو مسجد 
مقدس جمکران است. مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم با بیان اینکه در 
این ایام 50 نفر از پرسنل ستادی و بازرسی فعال خواهند بود، گفت: از صبح پنج 
شنبه تا جمعه شب این نیروها فعال بوده و روند خدمات رسانی را مدیریت می کنند.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه در 
این ایام با تاکسی داران متخلف شدیدا برخورد خواهد شد، افزود: رانندگان حق هیچ 
افزایشی در کرایه ندارند؛ نرخ روز کرایه این مسیر هزار و 600 تومان و نرخ شبانه از 
22 تا 6 صبح 2 هزار تومان است.عزتی بیان کرد: کرایه مسیر میدان 72 تن به مسجد 
جمکران نیز در روز 2 هزار و 100 و شب 2 هزار و 500 تومان خواهد بود.وی ابراز 
کرد: 50 دستگاه تاکسی نیز به صورت صلواتی مسیر حرم به جمکران را تردد می کنند 

که تاکسی ها با تابلو مخصوص مشخص هستند.

درگفتگو با تعدادی ازنمایندگان مجلس و فعالان سیاسی مطرح شد

جامعه ایران 100 درصدی است 
جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی و فعالان سیاسی 
با تاکید بر این که شعار چهار درصدی و 96 درصدی مخالف 
بیانات رهبر معظم انقلاب است، اظهار داشتند: جامعه ایران 100 
درصدی است و نامزدهای انتخابات باید اطلاعات درست به مردم 

بدهند. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی همواره بر پرهیز از ایجاد دوقطبی 
شدن در جامعه تاکید فرموده و بیان کرده اند که ایجاد دو جریانی، 
دو فرقه ای و دو قطبی از ضربه های مهلکی است که دشمن 
به دنبال آن است اما همزمان با داغ شدن تنور انتخابات شاهدیم 
که برخی نامزدهای انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوری 
با طرح یک - دو قطبی کاذب این طور القا می کنند چهار درصد 
از افراد جامعه حق 96 درصد دیگر را پایمال کرده و اجازه استفاده 
از مواهبی که همه باید از آن برخوردار باشند به 96 درصد دیگر 
جامعه نمی دهند.رهبر معظم انقلاب تصریح کردند: ایجاد دو 
قطبی های اینچنینی نه تنها مورد پسند ایشان و ملت ایران نیست 
بلکه باعث ایجاد خدشه صفوف به هم پیوسته ملت غیور ایران که 
همواره و در همه حال پشتیبان انقلاب اسلامی و آرمان های آن 
بوده اند، خواهد شد و بهتر است همه نامزدهای انتخاباتی این نکته 
را مدنظر قرار دهند که رقابت های انتخاباتی در چند روز آینده 
به پایان خواهد رسید. بر همین اساس بهتر است تا همه نامزدها 
در طرح شعارهای انتخاباتی خود دقت کافی را داشته باشند تا 
مبادا وحدت و امنیت ملی کشور را دچار خدشه کنند.یکی از این 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری بارها در سخنرانی های خود 
بیان کرد که مهم ترین مانع که اولویت اصلی ما به شمار می رود 
آن است که چهار درصد افراد در جامعه اجازه نمی دهند مشکل 

96 درصد دیگر مردم حل شود.
وی خاطرنشان کرد: این چهار درصد کسانی هستند که می 
خواهند منافع اصلی کشور را بدون هیچ تلاش و زحمتی، تنها 
با واسطه، رانت، حوزه نفوذ، فضاسازی و فساد اداری، مالی و 

تاثیرگذاری در سیاست ها به دست آورند.
انتخاباتی  نامزدهای  که  شود  می  مشاهده  دیگر  سوی  از 
شعارهایی را مطرح می کنند که از حیطه اختیارات قوه مجریه 
خارج است، به طور مثال موضوع افزایش یارانه ها که از سوی 
نامزدها به طور مکرر بیان می شود یکی از مسائلی است که نیاز 
به قانون گذاری دارد و قبل از هر اقدامی در این رابطه مجلس 
باید اعلام نظر کند.جمعی از فعالان و کارشناسان مسائل سیاسی 
و نمایندگان مجلس در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا تاکید 
کردند که نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری باید به شعور 
سیاسی مردم احترام بگذارند، از شعارهای پوپولیستی پرهیز کنند 

و اطلاعات درست بدهند.
گفت وگوی این فعالان سیاسی و نمایندگان مجلس را در ادامه 

می خوانید:
بياناتمخالفدرصدی96ودرصدیشعارچهار**

رهبرانقلاباست
بهروز نعمتی رئیس ستاد انتخابات اصولگرایان معتدل حامی 
روحانی با تاکید بر این که شعار چهار درصدی و 96 درصدی 
مخالف بیانات رهبر معظم انقلاب است، گفت: طبق بیانات ایشان 

نباید جامعه را دو قطبی کرد، مردم ایران 100درصدی هستند.
وی درباره شعار چهار درصدی و 96 درصدی و ایجاد جامعه 
دو قطبی که از سوی یکی از نامزدها مطرح شده است و شعار 
دولت 100درصدی روحانی دیگر نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
اظهارکرد: جامعه ما یک جامعه واحد است، خیلی ها دوست 
داشتن جامعه ما را دو قطبی کنند از این رو شعار چهار درصدی 

و 96 درصدی را مطرح کردند.
وی تاکید کرد: بیان شعار چهار درصد و 96 درصد و دو قطبی 
کردن جامعه، مخالف جدی با سخنان رهبر معظم انقلاب است 
زیرا رهبر معظم انقلاب بارها بیان کردند که جامعه را نباید دو 

قطبی کرد.
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: این نامزد 
که از شعار چهاردرصدی و 96 درصدی سخن می گوید به طور 
شفاف بگوید که منظور وی چه کسانی هستند و هدفش از طرح 

این موضوع چیست؟.
نعمتی ادامه داد: هر چند که طرح این موضوع بیشتر جنبه 
تبلیغاتی و انتخاباتی دارد و این فرد با طرح چنین شعاری به دنبال 
تجارت تبلیغاتی و انتخاباتی هستند و می خواهند بین مردم 

انشقاق ایجاد کنند.
وی یادآور شد: همان تفکری که سال ها مردم را مقابل تجار و 
سرمایه گذاران قرار می داد امروز هم این شعارها را مطرح می کند، 
سرمایه گذار کسی است که دارای هوش بسیار بالای تجاری است 

و معنی و مفهوم تولید و درآمد را می فهمد.
عضو هیات رئیسه مجلس خاطرنشان کرد: ما نمی توانیم 
سرمایه گذاران را کنار بگذاریم کنار گذاشتن آنان مخالفت با بخش 

خصوصی است.
نعمتی یادآور شد: اگر می خواهم بخش خصوصی فعالی داشته 
باشیم باید سرمایه گذاران و تجار امنیت داشته باشند، بیان 
شعارهای چهار درصد و 96 درصد بسیار خطرناک است، سرمایه 
گذاران نخبگان جامعه هستند که تولید ثروت می کنند را نباید 

کنار بگذاریم.
وی همچنین اظهارکرد: ما باید برای کسانی که سرمایه گذاری 
می کنند، امنیت سرمایه ایجاد کنیم، بسیاری در این مملکت 

هستند که در این فضای کسب و کار دارند جهاد می کنند.
نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: رتبه ایران در دنیا 
در فضای کسب و کار بالای 145 بوده که این رتبه در دولت آقای 

روحانی کاهش یافته و به 120 رسیده است.
نعمتی تاکید کرد: نباید اجازه دهیم عده ای با بیان این شعارها 

باردیگر فضا را به گذشته بازگردانند.
نعمتی همچنین گفت: همین که تهران را فروختند مصیبت 
هایش برای شهروندان مانده است، آنان که شعار چهار درصدی 
را می دهند می گویند دنبال این هستیم که اموالمان را به مردم 

نشان دهیم.
وی افزود: پس اموال و دارایی های خود را به مردم بگویند، 
موسسه ها، مجموعه ها، مدارس غیر انتفاعی را که دارند برای 
مردم بیان کنند، ممکن است بگویند ما نیستیم، اما رگه ها و رده 
ها معلوم است که چه کسانی از صاحبان این مجموعه ها حمایت 
کرده اند، البته مردم این مسائل را می دانند تفکر ها مشخص 
است. رئیس ستاد انتخابات اصولگرایان معتدل حامی روحانی ادامه 
داد: صحنه همان صحنه گذشته شده است، ببینیم افرادی که 
در ستادهای این افراد که این شعارها را می دهند فعال هستند، 
چه کسانی هستند، بسیاری از کسانی که در هشت سال دولت 
قبل باید پاسخگو می بودند درحال حاضر در کدام ستادها فعال 

هستند.
وی گفت: شعار چهاردرصدی و 96 درصدی دادن درست 
نیست، مردم ما صددرصدی هستند، این افراد نباید با این شعارها 
بین مردم تفرقه ایجاد کنند، در زمان جنگ این مردم بودند که 
جنگ را اداره کردند نه چهاردرصد، در زمان سازندگی مردم بودند 
که فعال بودند نه چهاردرصد، در موضوع انرژی هسته ای اگر 
مردم نبودند، قطعا چهاردرصدی ها نمی توانستند کاری انجام 
دهند، چهاردرصدی ها قطعنامه سازمان ملل متحد را کاغذ پاره 

می دانستند.
وی تاکید کرد: این چهاردرصدی ها بیان این شعارها را از آقای 

ترامپ الگو برداری کردند.
نعمتی تصریح کرد: نباید یادمان برود که جامعه ایران اسلامی 
با جامعه آمریکا بسیار متفاوت است، ما هزاران شهید در جنگ 
دادیم، هنوز از گلوی جانبازان ما خون می چکد پس این افراد از 
بیان شعار چهاردرصدی و 96 درصدی دست برداند چون مردم 

ما 100 درصدی هستند. 
رامردمیارانهتومانهزار250وعدهبانامزدهابرخی**

بهجادهانحرافینيندازند/
مجلس شورای  در  تهران  مردم  نماینده  جلودارزاده  سهیلا 
اسلامی با تاکید بر این که نباید مردم را با وعده و وعید به جاده 

های انحرافی انداخت، گفت: این منابع رویایی و ایده آل را از کجا 
می خواهند بیاورند، نامزدها باید به مردم راست بگویند.

وی افزود: مناظره ها باید در جهت معرفی نامزدها و برنامه های 
آنان باشد، در مناظره ها باید به اجرایی شدن یا نشدن برنامه ها 

پرداخته شود.
وی ادامه داد: مناظره نخست مانند یک امتحان شفاهی برگزار 
شد، موضوعی مطرح شد و نامزدها بر اساس آن پاسخ هایی دادند.

نماینده مردم تهران در مجلس یادآور شد: پاسخ هایی که در 
مناظره نخست داده می شد، بیانگر روش و منش نامزدها نبود 
بویژه یکی از آنان شروع به تخریب طرف مقابل کرد و هم اکنون 

هم در جامعه به شدت به طرق مختلف در حال تخریب است.
در  را  هایشان  برنامه  باید  نامزدها  کرد:  تصریح  جلودارزاده 
موضوعات مختلف خصوصا اقتصادی مطرح کنند، در مناظره 
نخست در مورد اجرایی شدن برنامه ششم توسعه هیچ سوالی 

از نامزدها نشد.
وی تاکید کرد: صدا و سیما باید به مناظره ها را با همکاری 
ستادهای نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری طراحی کند که 
در جهت منافع ملی باشد و به عنوان صدا و سیمای ایران نتیجه 
خوبی داشته باشد نه این که شانتاژهای یکی از نامزدها را پوشش 

بدهد.
عضو فراکسیون زنان مجلس در مورد وعده و وعیدهای یک 
نامزد مبنی بر پرداخت یارانه 250 هزار تومانی به مردم گفت: من 
از این نامزد سوال می کنم که می خواهد این 250 هزار تومان را 

از کجا بیاورد؟ چرا این گونه وعده و وعید می دهند.
جلودارزاده یادآور شد: کشور این مقدار منابع مالی را ندارد ، 
این منابع رویایی و ایده آل را از کجا می خواهند بیاورند، باید به 
مردم راست بگویند، نباید مردم را با وعده و وعید به جاده های 

انحرافی بیاندازیم.
وی تاکید کرد: این انتخابات نسبت به دو دوره گذشته، تنها 
چهره ها تفاوت کرده است ولی منش برخی همان است که 

مملکت را هشت سال به نابودی کشاند.
شعوربهجمهوریریاستانتخاباتنامزدهای**

سياسیمردماحترامبگذارند
فریده اولاد قباد نایب رئیس مجمع نمایندگان تهران در مجلس 
شورای اسلامی گفت: نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری باید به 

شعور سیاسی مردم احترام بگذارند و واقعیات را بگویند.
وی تاکید کرد: آنها شعارهایی می دهند که با واقعیات منطبق 
نیست، این نامزدها باید اطلاعات درست و واقعی را در اختیار 

مردم قرار دهند.
وی افزود: مردم هم مسائلی را که این نامزدها مطرح می کنند 
تجزیه و تحلیل می کنند، برخی مواقع به شعور مردم توهین 
می شود، نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری باید از شعارهای 

پوپولیستی پرهیز کنند و اطلاعات درست بدهند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این 
که نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری باید اطلاعات کاملی از 
برنامه و بودجه داشته باشند، خاطرنشان کرد: برخی از پرداخت 
یارانه بامبالغ بالا سخن می گویند من از آنان می پرسم که این 
منابع را می خواهند از کجا تامین کنند؟وی همچنین در مورد 
تخریب های انجام شده در مناظره های انتخاباتی گفت: این 
خلاف اخلاق سیاسی است، نامزدها شخصیت های شاخص یک 
کشور هستند که معرفی می شوند.نایب رئیس مجمع نمایندگان 

تهران یادآور شد: مردم از آنان الگوپذیری دارند از این رو آنان باید 
الگوهای اخلاقی را رعایت کنند و در صحبت هایشان بی اخلاقی 
نکنند زیرا تاثیرگذاری آنان روی جامعه خصوصا قشر جوان بسیار 

زیاد است.
**سهبرابرکردنیارانهامکاناجراندارد

داوود محمدی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
با تاکید بر این که سه برابر کردن یارانه ها امکان اجرایی ندارد، 
گفت:برخی نامزدها وعده های غیر قابل اجرا و غیر قابل واقعی می 

دهند که این اقدام نادرستی است.
ریاست  انتخابات  نامزدهای  شعارهای  برخی  درمورد  وی 
جمهوری مبنی بر افزایش یارانه ها اظهارکرد: هر نوع افزایش یارانه، 
مستلزم بودجه است، مجلس، بودجه 96 را تصویب کرد و هر 

تغییر دوباره باید در خانه ملت بررسی و تصویب شود.
وی افزود: مجلس از امکانات مالی کشور آگاه است، برای مثال 
چه میزان می توانیم از طریق مالیات و چه میزان از فروش نفت 
درآمد کسب کنیم، بنابراین این قول و قرار هایی که نامزدها می 
دهند به دلیل کم اطلاعی یا بی اطلاعی است از این رو دادن این 

وعده ها نادرست است و به اداره کشور در آینده لطمه می زند.
نماینده مردم تهران در مجلس تاکید کرد: هر نامزدی که موفق 
به کسب رای مردم شود، هر حرکتی که بخواهد درمورد یارانه ها 
انجام دهد مستلزم تصویب مجلس است، مجلس واقف است که 

امکان سه یا چهار برابر کردن یارانه ها وجود ندارد.
محمدی از نامزدهای انتخابات خواست که با دقت، با اطلاع 
و آگاهی صحبت کنند و به مردم وعده دهند، هرکس رئیس 

جمهوری شود با وعده های نادرست دچار مشکل می شود.
وی در ادامه درارزیابی خود از اقدامات دولت یازدهم گفت: دولت 
یازدهم در سیاست خارجی موفق عمل کرد، سیاست خارجی را 
سامان داد و موفقیت دولت در برجام، مشکلات ریادی را حل کرد.

نماینده مردم تهران در مجلس دهم از رکود و بیکاری به عنوان 
مشکلات کنونی کشور نام برد و اظهارکرد: دولت در مسائل 
اقتصادی با توجه به شرایط بحرانی بسیار موفق بوده است، با توجه 
به تحریم هایی که حاکم است دولت می تواند برنامه ریزی و پایه 
گذاری انجام داده و راه را برای آینده ادامه دهد، ادامه برنامه دولت 

در جهت حل رکود، تولید و اشتغال باشد.
نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس خاطرنشان 
کرد: دولت یازدهم از ابتدا برای معلمان برنامه های خوبی داشته 
است، در حد امکانات حقوق معلمین پرداخت شد، افزایش حقوق 
نسبتا مطلوبی داشتند از این رو دولت در مسائل فرهنگی برنامه 

های خوبی داشته است.
*بامردمصادقانهصحبتکنيم

کاظم جلالی رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
نیز در نامه ای خطاب به محمد باقر قالیباف کاندیدای دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی، ضمن انتقاد از اظهارنظر درخصوص 
افزایش مبلغ یارانه نقدی، تصریح کرد که » اگر یارانه نقدی فقط 
بخواهد دو برابر شود و منابع آن از محل افزایش قیمت بنزین 
تامین شود، نرخ این فرآورده به حدود لیتری 3000 تومان افزایش 

خواهد یافت«.
در بخشی از این نامه بیان شده است: تردیدی نیست که 
حمایت همه جانبه از اقشار ضعیف نه تنها مستحسن بلکه امری 
واجب برای مسئولین جمهوری اسلامی ایران است اما توزیع یارانه 
به همه اقشار جامعه اعم از توانمند و ضعیف، توجیه علمی و حتی 
اخلاقی ندارد. پرسش اصلی این است که منابع مالی برای چند 

برابر کردن یارانه نیازمندان از کجا تامین خواهد شد؟
جلالی همچنین اظهار کرد: رعایت اصول اخلاقی حکم می کند 
که در این باره با مردم صادقانه صحبت کنیم. درک گزینه های 
پیش رو چندان دشوار نیست. یکی از راه ها، گران کردن قیمت  
حامل های انرژی اعم از بنزین، گازوییل، برق و گاز و ... و توزیع 
منابع حاصل از آن بین مردم است که نتیجه آن برای مردم به 
شکل تورم و رکود )به دلیل افزایش هزینه های تولید( آشکار شده 

است.
حربهدرصد96وچهاردرصدبهجامعهتقسيم**

انتخاباتیاست
همچنین سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با بیان 
این که نامزدها به جای وعده های ماورایی برنامه عملیاتی بدهند، 
گفت: برخی از نامزدها از تقسیم جامعه چهار درصد و 96 درصد 

به عنوان حربه انتخاباتی استفاده می کنند.
سیدکمال الدین سجادی افزود: تا آمارگیری دقیق انجام نشود، 
هیچ کس نمی تواند صحت و سقم تقسیم بندی جامعه به 96 

درصد و و چهار درصد را تایید کند.
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عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت تأکید کرد: دولت نباید در بیان جهت گیری های 
عدالت خواهانه خود به نفع طبقات محروم کوتاهی کند و در این رابطه نیاز است تا بدون 
افتادن در دام پوپولیسم جناح رقیب خود را خلع شعار کند و شعارهای جذاب را که 

موردقبول نیز هست به کار گیرد.
محمد کیانوش راد، قالب توصیه ای به ستاد انتخاباتی حسن روحانی برای مقابله 
با شعارهای عوام فریبانه گفت: مهم ترین اقدامات انجام شده در دولت فعلی را باید به 
زبان ملموس و شکل آماری در رابطه با موضوعات مختلف برای مردم توضیح داد و 
به عنوان مثال دراین باره که اگر فلان مبلغ به حقوق شما افزوده شود یا یارانه افزایش یابد 

ارزش پول به چه میزان کم خواهد شد، صحبت کرد. 
وی در ادامه اضافه کرد: نیاز است تا نتیجه افزایش نقدینگی و ارائه مستقیم پول 
نقد به طبقات کمتر برخوردار که درنهایت منجر به افزایش تقاضا و قیمت ها خواهد شد 

بابیان نمونه های عینی مانند قیمت زمین، مسکن، دلار و سکه و مواردی این چنینی 
به صورت واضح تری برای مردم توضیح داده شود. این عضو شورای مرکزی حزب اتحاد 
ملت اظهار داشت: دولت نباید در بیان جهت گیری های عدالت خواهانه خود به نفع 
طبقات محروم کوتاهی کند و در این رابطه نیاز است تا بدون افتادن در دام پوپولیسم 
جناح رقیب خود را خلع شعار کند و شعارهای جذاب را که موردقبول نیز هست به 
کار گیرد. روحانی باید جهت گیری عدالت طلبانه را در مناظره های عادی به صورت 
شفاف تری مطرح نماید و شعارهایی که هم موردتوجه مردم و هم معطوف به عدالت 

اجتماعی است را درسخنان خود مطرح کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در رابطه با میزان موفقیت دولت در این رابطه تا به 
امروز بیان کرد: در جهت گیری های عدالت طلبانه و برانداختن فاصله طبقاتی دولت 
در اقتصاد کلان قدم های بسیار بلند و اساسی برداشته، اما باید در سطح خود با اعلام 

سیاست های مشخص حمایتی که تکیه بر خدمات جانبی مثل آنچه در طرح سلامت 
انجام گرفت و دولت هزینه های سنگینی را در این خصوص متقبل شد ویا در سایر 
قسمت ها مانند ارائه کالا برگ های مشخص برای کارمندان و کارگران اقدامات خود و 

جهت گیری عدالت محو رانه اش را اعلام کند. 
کیانوش راد در خصوص طبقه اجتماعی موردتوجه ستاد تبلیغاتی دولت، یادآور شد: 
آقای روحانی قدم های مثبتی را برداشته، اما ادبیاتی که برای بیان آن صورت گرفته 
نارسا است و باید به صورت صحیح در مناظره ها عنوان شود. افزایش یارانه ایی که به افراد 
زیرپوشش سازمان بهزیستی و کمیته امداد صورت گرفته و یا حمایت از زنان سرپرست 
خانواده، بیمه بیکاری و یا قدم هایی که برای کشاورزان انجام گرفته که درنتیجه آن خرید 
تضمینی گندم صورت گرفت ازجمله مواردی است که دولت باید در طرح آن ها بسیار 

فعال تر وارد میدان شود.

کیانوش راد، عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت:

»روحانی « رقبا را »خلع شعار« کند 

نکــته

وزیر امورخارجه گفت: وقتی کشورهای منطقه اعلام می کنند 
به خاطر برجام نمی توانیم با ایران رقابت کنیم نبایددر تبلیغات 
کوته نظرانه سیاسی خود برای برخی منافع که چند روز بیشتر 

دوام نخواهد داشت، عزت مردم را زیر سوال ببریم.
محمدجواد ظریف روز سه شنبه در همایش جامعه جراحان 
ایران اظهارکرد: زمانی که دنیا در برابر بزرگی مردم سرتعظیم 
فرود آورده و با عزت مردم ایران را خطاب قرار داده و رئیس 
جمهوری جدید آمریکا اعلام می کند که ما در توافق هسته ای 
با ایران نتوانستیم به هیچ یک از خواسته های خودمان برسیم و 
کشورهای منطقه اعلام می کنند بخاطر برجام نمی توانیم با ایران 
رقابت کنیم، نیاییم در تبلیغات کوته نظرانه سیاسی خود برای 
برخی منافعی که چند روزی بیشتر دوام نخواهد داشت عزت 

مردم را زیر سوال ببریم.
وی تصریح کرد: امروز به رغم همه بدعهدی ها، ایرادها و 
فشارها ایران و ایرانی سربلند است و هم در حوزه دانش پیشرفت 
ادامه دارد و هم معیشت مردم به سمت بهبودی است. وی ادامه 
داد: به طور حتم فشارهایی که در هشت سال بر معیشت مردم 
وارد شد در مدت یک سال و چهار ماه که از پایان تحریم ها 
می گذرد، قابل جبران نیست. رئیس دستگاه دیپلماسی ایران 
خاطرنشان کرد: این مردم بزرگ که سال ها فشار را تحمل کردند 
به طور حتم در طول این یک سال می توانند افق بهتری را ببینند 
به این شرط که امید مردم را تقویت کنیم و بتوانییم آنان را به 

آینده امیدوار کنیم.

عزت و امید مردم را نشکنید
ظریف تاکید کرد: عزت و امید مردم را نشکنید و حیثیت آنان 

را زیر سوال نبرید.
وزیر امور خارجه در ادامه سخنان خود از زحمات جامعه 
پزشکی کشور که به رغم همه فشارها، سختی ها، ناملایمات و 
تحریم هایی که در هشت سال دولت قبل تحمل نموده و سلامت 

مردم را تامین کردند، تشکر کرد. 
ظریف افزود: در جهانی زندگی می کنیم که این جهان مهم 
ترین فرصت و چالش آن تغییر است، امروز در شرایطی هستیم 
که نمی توانیم با الگوهای قدیمی و تفکرات رسوب شده از دوران 
گذشته نسبت به حال و آینده خودمان و کشورمان تصمیم گیری 

کنیم. 
وی ادامه داد: در این شرایط که ابزارها برای حضور و اقتدار 
تغییر کرده و روابط کنشگری در جامعه بین المللی دچار تحول و 
تغییر اساسی شده در چنین شرایطی عنصر پابرجا و دائمی برای 
اقتدار هر کشوری قبل و بیش از هر چیز مردم آن کشور هستند. 
وزیر امورخارجه همچنین گفت: مردم هستند که اقتدار دارند 
و پیشرفت تولید می کنند و پیشگام توسعه هستند و خواست 
خودشان برای سربلندی و عزت و حضور و استقلال را بر دیگران 
تحمیل می کنند. ظریف افزود: مردم هستند که با اتکا به آنها هر 
دولتی می توانند در جهان با اقتدار و عقلانیت حضور پیدا کند. 
وی خاطرنشان کرد: این مردم شایسته احترام و خدمت هستند 
و به فرموده امام راحل ولی نعمتان ما هستند و کسانی هستند 

که باید در تمامی لحظات زندگی برای یک فردی که مسوولیت 
پذیرفته همواره مهم ترین هدف و عامل تصمیم گیری باشند. 
وزیر امور خارجه اظهارکرد: ما باید برای مردم هزینه شویم نه 
این که معیشت، آسایش و سلامت آنها هزینه شعارهای ما شود.

شعارهای مردم پسند نباید تنها 
در ایام انتخابات مطرح شود

 ظریف یادآور شد: مردم مهم ترین قسمت سیاست ما در 
داخل و خارج از کشور هستند، حقوق و سربلندی مردم باید 
سرلوحه کار همه خدمتگذاران باشد نه تنها در زمان انتخابات به 
آنان توجه شود، شعارهای مردم پسند نباید تنها در چند روز و 
چند هفته پیش از انتخابات مطرح شود بلکه سیاست مردم محور 
و خدمت به مردم و برداشتن بار از روی دوش مردم باید به عنوان 
مهمترین عامل اقتدار کشور مدنظر قرار بگیرد. وی تصریح کرد: 
مردم محوری شعار نیست، سیاست است، این سیاست وقتی به 
حوزه روابط خارجی می رسد به معنای این است که شما خودتان 
را فدای آینده مردم کنید نه مردم را فدای آینده سیاسی خودتان 

کنید.
وی ادامه داد: سیاست مردم محوری وقتی به حوزه سلامت 
می رسد این است که شما خادم این مردم باشید و تلاش کنید 
در حوزه سلامت مردم بیشترین بهره را ببرند و من از صمیم 
قلب اعتقاد دارم که این مبنای کار دولت تدبیر و امید و سیاست 
خارجی ما بوده است. رئیس دستگاه دیپلماسی یادآور شد که در 
شرایطی مسئولیت را به دست گرفتیم که تحریم های ظالمانه 
فشار عجیبی به مردم وارد کرده بود، مذاکرات نتیجه ای جز 
افزایش تحریم ها نداشت و بهانه ای در اختیار بدخواهان قرار 
گرفته بود که تحریم جدیدی را بر مردم تحمیل کنند. ظریف 

خطاب به جراحان بیان کرد: در اتاق عمل ها دیدید که کوچک 
ترین ابزارهای حفظ حیات و سلامت مردم خارج از دسترس شما 
بود و نیاز داشتید با تلاش، کوشش و مجاهدت این کمترین ها 

را فراهم کنید.
وی ادامه داد: دیدیم که برای خرید دارو نیازمند توسل به 
انواع روش های دور زدن تحریم ها بودیم، به خرید داروهای 
غیرمناسب و غیر مفید نیازمند بودیم و در 700 قلم داروی مورد 

نیاز کشور کمبود داشتیم. 
وزیر امور خارجه تصریح کرد: در این شرایط کسی باید خطر 
می کرد، خطر کردن و پذیرش ریسک در جهان کنونی یک 
ضرورت است اما پذیرش ریسک همراه با محاسبه نه پذیرش 
ریسک بدون محاسبه. ظریف گفت: در جهانی زندگی می کنیم 
که عوامل تاثیرگذار بر آینده مردم و کشورها همواره در حال تغییر 
است لذا یک کنشگر در صحنه بین المللی ناگزیر است که با 
محاسبه و با علم به این که نمی تواند براساس مدل های غربی 
و مدل های قبلی، آینده را ترسیم کند بتواند با حداکثر شجاعت 
و شهامت آینده ای که بهترین شرایط را برای مردم فراهم می 
کند، ترسیم کرده و با محاسبه گری نه برای آینده خود بلکه 
برای آینده منابع ملی کشور تلاش کند. ظریف افزود: رفتن به 
صحنه مذاکره برای اعلام مواضع یک کار است و رفتن به مذاکره 
برای رسیدن به نتیجه کار دیگری است. وی ادامه داد: برای اعلام 
مواضع نیاز به شهامت ندارید چون از جیب مردم خرج می کنید 
و می توانید همواره ادعا کنید که ما مقاومت کردیم و نپذیرفتیم؛ 
آثار و عواقب نپذیرفتن ها و مذاکره بی فایده را مردم می دانستند. 
وزیر امورخارجه یادآور شد: برای رسیدن به نتیجه نیازمند شهامت 
هستیم برای این که بتوانیم مقداری از فشار را از روی دوش مردم 
برداریم. ظریف افزود: چون می دانستند انقلاب و کشوری که 

متکی به مردم خودش است و امنیت خود را از بیرون نمی گیرد 
و از درون دریافت می کند و برای پیشرفت علمی نیازمند کامل 
به بیرون نیست و نمی توانند با تحریم و جنگ با آن مقابله کنند 
وارد مذاکره شدند البته این ها به این معنا نیست که جنگ یا 

تحریم خوب باشد.

مردم ایران شایسته تکریم هستند
وزیر امورخارجه با بیان اینکه توان و قدرت ما به خاطر اتکای ما 
به مردم است گفت: بدخواهان مردم و کشور با جمهوری اسلامی 
و ایران به عنوان یک مانع برای رسیدن به اهداف خود مخالفند، 
برای اینکه بتوانند با کشوری با این قدرت و توان داخلی و این 
میزان از منابع طبیعی و تفکر استقلال خواهانه مقابله کنند نیاز 
داشتند زنجیرهایی را بر قدرت این مردم و دست و پای اقتصاد 
و علم و فناوری و پیشرفت و توسعه کشور ببندند و این زنجیرها 

زنجیر ایران هراسی و امنیتی کردن در سطح بین المللی بود.
ظریف افزود: بزرگترین مظهر و نشانه امنیتی شدن یک کشور 
تصویب قطعنامه های فصل هفتمی شورای امنیت سازمان ملل 
متحد است. مبنای این قطعنامه ها این است که به جهان اعلام 
کنند این مجموعه که قربانی تروریسم و سلاح های کشتار جمعی 
و تجاوز است تهدید صلح و امنیت بین المللی است. وی ادامه داد: 
چون ما برای امنیت و مشروعیت خود نیاز به بیرون نداشتیم که 
بتوانند با مقداری اخم کردن و روی برگرداندن به اهداف خود 
برسند خواستند مبنای این قدرت را با مطرح کردن ایران به 
عنوان تهدید علیه صلح و امنیت بین المللی زیر سوال ببرند. وزیر 
امورخارجه گفت: آنچه بر این مردم تحمیل شده بود بیش از 
تحریم اقتصادی و فشارهایی که بخاطر نبودن دارو و امکانات و 
شرایط مالی و معیشتی مناسب تحمیل شد یک تصویر نامناسب 
و غیرعادلانه و ظالمانه و دروغ از این مردم بود که در جهان نشان 
دادند که این تصویر با پیشینه و فرهنگ و رفتار تاریخی و خلق و 

خوی ایرانی سازگاری نداشت.
ظریف افزود: شرایطی درست کرده بودند که همکاری با ایران 
فراتر از مقررات باشد. وزیر امورخارجه گفت: این حرکت را با 
بزرگواری رهبر معظم انقلاب شروع کردیم زمانی که از نرمش 
قهرمانی سخن گفتند و رییس جمهوری این شجاعت و شهامت 
را داشتند که آبرو و حیثیت خود را برای اینکه بتوانیم از این 

مرحله عبور کنیم و این دروغ را بشکنیم هزینه کنند.
ظریف افزود: امروز خدارا شاکریم که به رغم همه بد عهدی 
ها و ایرادها و فشارها هم ایران و ایرانی سربلند است و هم در 
حوزه دانش پیشرفت ادامه دارد و هم معیشت مردم به سمت 

بهبودی است. 
وزیر امورخارجه با بیان اینکه مردم ایران شایسته تکریم 
هستند، گفت: نقش مردم را بپذیریم و حضور آنان را جشن 
بگیریم و بخواهیم این مردم یکبار دیگر با حضور هوشیارانه و 
موثر و تعیین کننده خود آینده کشور را آنگونه که در خور این 
ملت است بسازند. ظریف افزود: اطمینان دارم به لطف خدا و با 
هوشیاری مردم مجددا همین مردم با حضور پرشور پرشعور خود 

در هفته آینده، آینده ایران را برای همه ما خواهند سازند.

مصطفی تاج زاده می گوید اصولگرایان فکر می کنند 
با تبلیغاتی که صدا و سیما در این چهار سال علیه دولت 
انجام داده است، می توانند انتخابات را به دور دوم بکشانند 
و بر اساس همین تصور رقابت شدیدی بین قالیباف و 
رئیسی بر سر این که چه کسی به دور دوم برود، وجود 
دارد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ستاد روحانی، تاج 
زاده همچنین معتقد است دو دسته از شهروندان نقش 
تعیین کننده ای در میزان آرای آقای روحانی دارند؛ اول 
کسانی که اساساً برای شرکت در انتخابات مردد هستند و 
دوم آن دسته از شهروندانی که قصد شرکت در انتخابات 
را دارند اما هنوز نامزد نهایی خود را انتخاب نکرده اند. به 
میزانی که این دو دسته به آقای روحانی رأی دهند آرای 

روحانی بالاتر می رود.
مشروح این گفت و گو در زیر می آید:

بعد از برگزاری دو مناظره نامزدهای انتخابات ریاست 
دوره  این  انتخاباتی  آرایش  از  شما  ارزیابی  جمهوری، 

چیست؟
قبل و بعد از مناظره ها، آرایش انتخاباتی نامزد های این دوره 
ریاست جمهوری، بین آقای روحانی و یکی از کاندیداهای جناح 
اصولگرا، یعنی آقای قالیباف یا آقای رئیسی است. مناظره ها در 
این آرایش، تغییری ایجاد نمی کند؛ اگر چه در این مناظره ها 
تحولات دیگری هم رخ داد و کسانی مطرح شدند اما این موضوع 

رقابت اصلی را تحت الشعاع قرار نداده است.

حضور همزمان قالیباف و رئیسی در انتخابات را چگونه 
می بینید. به نظر می رسد این دو هماهنگی و همکاری 
زیادی با هم ندارند، این عدم همکاری ظاهری است یا از 

اختلافات درونی ناشی می شود؟
آقایان قالیباف و رئیسی با دو پایگاه مختلف وارد رقابت های 
انتخاباتی شده اند. قالیباف بیشتر متکی به امکانات تشکیلاتی ست 
که قبلَا از آن برخاسته بود و آقای رئیسی مخلوق تشکیلات جمنا 
است که به نظر می آید مانند سایر جبهه هایی که اصولگرایان در 
آستانه هر انتخابات تشکیل می دهند و بعد از آن عملًا منحل می 
شود، جمنا نیزخاصیت یک بار مصرف دارد؛ اما تفاوت این دوره 
گردهمایی اصولگرایان این بود که تندروهای این جناح توانستند 
بخشی از رقبای سنتی خود را در جناح اصولگرا پشت سر بگذارد 
و نامزد مورد نظر خود را به عنوان نامزد نهایی اصولگرایان معرفی 
کند. هر دو نامزد اصولگرا تحلیل مشترکی از اوضاع دارند و بر 
اساس این تحلیل رقابت جدی ای بینشان برقرار است که اگر 
هسته اصلی قدرت بین آن ها دخالت نکند این اختلاف تنها در 
صورتی که انتخابات به دور دوم کشیده شود و یکی از این دو نفر 
به طور طبیعی حذف شده و یک نفر باقی بماند، حل می شود. 
تصور کلی این دو این است که آقای روحانی در دور اول نتواند 
50 درصد آرا را کسب کند و انتخابات به دور دوم کشیده شود؛ 
بنابراین طبق تحلیل آقایان هر کدام از این دو اگر در دور اول از 
گردونه انتخابات حذف شوند در دور دوم طرفداران خود را به 
سمت کاندیدای باقی مانده تشویق و ترغیب خواهند کرد. رقابتی 
هم که امروز بینشان برقرار است این است که چه کسی با آقای 

روحانی به مرحله دوم راه پیدا کند تا به گمان خودشان بتواند به 
پیروزی دست یابد.

چرا فردی مانند ابراهیم رئیسی که  قابلیت بالایی 
برای اجماع اصولگرایان در آینده داشت و می توانست در 
انتخابات 1400 گزینه مطلوبی باشد در انتخاباتی که رئیس 

جمهور مستقر در آن حضور دارد شرکت کرده است؟
به نظر من به دو دلیل جمنا تصمیم گرفت آقای رئیسی را وارد 
این انتخابات کند؛ اول آن که اگر آقای رئیسی وارد صحنه نمی 
شد، عملًا قالیباف تبدیل به نامزد اصلی جریان اصولگرا می شد 
که به هیچ وجه مورد تایید جریان هایی مثل جبهه پایداری نبود 
به طوری که  آن ها انتقاد ها و اعتراض های بسیار زیادی به شیوه 
مدیریتی، بریز و بپاش ها و حواشی فعالیت های او و خانواده اش 
دارند؛ بنابراین اگر آقای رئیسی وارد انتخابات نمی شد آن ها باید 
یا با آقای جلیلی وارد انتخابات می شدند که در این صورت از قبل 
انتخابات را واگذار کرده بودند و مسئولیت آن هم به گردن جلیلی 
می افتاد یا باید از قالیباف حمایت می کردند که با او مشکل دارند.
دوم آنکه طبق تحلیل جمنا و گردانندگانش، با تبلیغات 
و تخریب های که صدا و سیما در این چهار سال انجام داده 
است، آن ها قادر هستند آقای روحانی را در مرحله دوم شکست 
دهند و بنابراین باید از این فرصت استفاده کنند تا نه تنها ریاست 
جمهوری را به دست آورند بلکه مناسب بالاتر را هم در آینده  

برای خود تضمین کنند.

اسحاق جهانگیری در این مناظره گفت، من نماینده تفکر 
اصلاح طلبی هستم و … حضور جهانگیری در کنار روحانی با 

چه هدفی صورت گرفته است و چه مزایایی دارد؟
در  طلب  اصلاح  بزرگان  خواست  به  بنا  جهانگیری  آقای 
انتخابات حاضر شد تا در این صحنه به دفاع از گفتمان اصلاح 

طلبی بپردازد که در این راه تا حدود زیادی موفق بوده است. می 
ماند نحوه ماندن یا نماندن در صحنه که آن را هم ایشان تسلیم 
نظر بزرگان اصلاحات است. ما از تجربه 84 درس گرفته ایم و 
برنامه و پیشنهادمان این است که مانند سال 92  در روز آخر 
با یک نامزد وارد رقابت شویم. این حق هر جناح و نامزدی است 
کما این که در دور گذشته نیز آقایان قالیباف، حداد و ولایتی 
بدون ترس از رد صلاحیت توسط شورای نگهبان ثبت نام کردند 
و بنا بود در رقابت نهایی بنا بر نظرسنجی ها هر نامزدی که رای 
بیشتری داشت باقی بماند و دیگران کنار بروند؛ همان سازوکار 
امروز می تواند برای اصلاح طلبان مورد استفاده قرار بگیرد و آقای 
جهانگیری به نفع آقای روحانی کنار برود؛ حتی به اعتقاد من اگر 
جهانگیری در نظرسنجی ها بالاتر هم بود باید در نهایت کنار برود 
چرا که این به سود کشور و اصلاحات است که دلایل آن را روزی 
توضیح خواهم داد اما چون نظرسنجی ها فاصله چشمگیر روحانی 
نسبت به دیگر نامزدها را نشان می دهد در حال حاضر نیاز به 

توضیح بیشتر نیست.

آقای قالیباف نقطه مرکزی تبلیغات خود را بر دوگانه 4 
درصد و 96 درصد قرار داده است تا چه اندازه این تقسیم 
بندی را درست می دانید و قالیباف چه هدفی را در این 

رابطه دنبال می کند؟
این تقسیم بندی هیچ پایگاه علمی ندارد و هیچ مرکز پژوهشی 
آن را تایید نکرده است. آقای قالیباف در این انتخابات جامعه هدف 
و پایگاه کسب رأی خود را تغییر داده است. به همین دلیل اولًا 
کمتر در اجتماع مردمی در استان ها حاضر می شود و ثانیاً 
دانشگاه ها را به طور کامل از دستور کار خود خارج کرده چون 
بعد از قضیه گازانبر از کسب رأی در دانشگاه ها  نا امید شده 
است. قالیباف از سوی دیگر نمی تواند در چهارچوب های سیاست 
خارجی، سیاست های اقتصادی، نفتی، اجتماعی و فرهنگی 

حرفی تازه تر و برنامه ای مدون تر و جذاب تر از برنامه های آقای 
روحانی ارائه کند پس به ناچار به شعارهایی کلی چون دو و نیم 
برابر کردن در آمد کشور و اختصاص یارانه چند برابری و…روی 
آورده است. در حالی که دو و نیم برابر کردن درآمد کشور مستلزم 
آن است که 25 درصد رشد اقتصادی ایجاد شود که با توجه به 
تجربه 40 ساله جمهوری اسلامی که میانگین رشد سالانه  2 یا 
3 درصد داشته است، رسیدن به چنین رقمی ناممکن است. در 
مورد افزایش یارانه ها هم باید بگویم مجلس به صراحت اعلام 
کرد است که منابعی در اختیار ندارد تا به این کار اختصاص دهد. 
جالب آن که آقای قالیباف به این موارد مطلع است اما با وجود 
این بر آن ها تاکید می کند. از طرف دیگر بر تقسیم بندی 96 
درصد و 4 درصد پا می فشارد تا خود را نماینده قشرهای محروم 
جامعه که متاسفانه قریب به 30 درصد جمعیت کشور را تشکیل 
می دهند معرفی کند و فکر می کند همان ها برای پیروزی او در 

انتخابات کافی هستند.

امروز به نظر می رسد کنش تحریم انتخابات به میزان 
زیادی در بین جامعه کمرنگ شده است و اکثریت جامعه 
تغییر را در انتخابات می بینند، با این وجود آینده سیاسی 

ایران را چگونه می بینید؟
من هنوز به این یقین نرسیده ام که مردم بیشتر از گذشته 
در انتخابات شرکت خواهند کرد؛ اما امیدوارم چنین باشد و همه 
تلاشم آن است که چنین واقعیتی رخ دهد؛ به دلیل آن که مردم 
ما باید با مشارکت در عرصه تعیین سرنوشت خود، آینده بهتری 
برای خود رقم بزنند وگرنه دیگران در فقدان و نبود حضور آن ها 
آن طور که خودشان می خواهند صحنه را کارگردانی خواهند 
کرد و اموررا به جریان خواهند انداخت؛ بنابراین امیدوارم کنش 
تحریم کمتر از گذشته شده باشد اما به آن دسته از کسانی که 
هنوز برای  شرکت در انتخابات تردید دارند عرض می کنم که 
هیچ کس در 40 سال گذشته در مجموع از تحریم نتیجه ای 
نگرفته جز آن که هر بار که تحریم صورت گرفته است، اقتدار 
گرایان که پیروزی خود را در مشارکت کمتر مردم می بینند 
)چون سقف آرای محدود و مشخصی دارند(  پیروز میدان شده 
اند و تحریم ها به ضرر عموم مردم و نیروهای تحول خواه تمام 

شده است.

پیروز مناظره ها و پیروز انتخابات چه کسی خواهد 
بود، در صورت رای آوری روحانی فکر می کنید وی با چه 

میزان رأی رئیس جمهور خواهد شد؟
نظرسنجی ها در طول ماه های گذشته همواره بر برتری آقای 
روحانی نسبت به رقبای خود استوار بوده است؛ اما دو دسته از 
شهروندان نقش تعیین کننده ای در میزان آرای آقای روحانی 
دارند؛ اول کسانی که اساساً برای شرکت در انتخابات مردد هستند 
و دوم آن دسته از شهروندانی که قصد شرکت در انتخابات را دارند 
اما هنوز نامزد نهایی خود را انتخاب نکرده اند. به میزانی که این 
دو دسته به آقای روحانی رأی دهند آرای وی بالا می رود. من 
امیدوار هستم که ایشان بتواند در مرحله اول بیشتر از 50 در صد 
رأی بیاورد و انتخابات به دور دوم کشیده نشود که در این صورت 

ممکن است ما با شرایط خاصی مواجه شویم.

ظریف: ما باید برای مردم هزینه شویم

عزت ایرانیان را در تبلیغات کوته نظرانه سیاسی زیر سوال نبریم

تحلیل تاج زاده از انتخابات:

 روحانی با فاصله چشمگیر در صدر نظرسنجی ها

جالی خالی »کارنامه و برنامه« در گفته های سه نامزد اصولگرا

مناظره نامزدها یا محاکمه نظام؟!
محمد کاظم تقوی

ایران اسلامی روزهای سرنوشت ساز نزدیک به بیست و نهم اردیبهشت نود و شش 
را می گذراند که علاوه بر انتخابات سراسری شوراهای شهر و روستا؛ انتخابات مهم و 

تعیین کننده ی دوازدهمین دوره ریاست جمهوری را پیش رو دارد.
یکی از شیوه های تبلیغات نامزدها که چند دوره ای است جریان دارد؛ مناظره های 
تلویزیونی است. گرچه مناظره های مخرب سال هشتاد و هشت سابقه سیاسی از 
بی اخلاقی و تعدّی از مرزهای دینی را در اذهان ایرانیان بر جای گذاشته، ولی همچنان 
یکی از روش های مؤثر برای معرفی نامزدها و انتخابات آگاهانه مردم، همین مناظره های 

زنده تلویزیونی است.
پُر واضح است که در این مناظره ها باید »کارنامه  ها و  برنامه ها« محور بحث ها و 
بررسی ها و نقد ها و ایرادهای رقبای انتخاباتی باشد تا مردم با آگاهی هرچه بیشتر 

سرنوشت خود و کشور را تعیین کنند.
اما تاکنون که دو جلسه مناظره نامزدهای شش گانه سپری گردید، آنچه همگان 
مشاهده کردند این بود که نامزدهای جناح اصولگرا، بیشتر به بیان اهداف و آرزوهای 
خود پرداختند تا اینکه کارنامه ای پر جاذبه از خود عرضه نمایند و برنامه ای کارشناسی 
شده و راه چگونه رسیدن به اهداف را، به اطلاع مردم - صاحبان اصلی کشور- برسانند. 
سه نامزد جریان اصول گرای این دور از رقابت به جای مناظره بر روی کارنامه ها و 
برنامه های خود، به »محاکمه« نظام جمهوری اسلامی در طول سی و هشت سال 

پرداختند!
در حالی که دولت تدبیر و امید کمتر از چهار سال است که سکان اجرایی کشور را با 
همه مشکلات و محدودیت ها به دست گرفته است و با فداکاری و بکارگیری حداکثر 
دانش و تخصص و تجربه خیرخواهان به انجام وظیفه پرداخته و البته توفیقات بزرگ و 
فراوانی داشته و در همان حال اذعان دارد که در وسط راه است و راه درازی برای توسعه 

و سازندگی ایران اسلامی در پیش است.
این آقایان که خود می گویند دهها سال در مدیریت های مؤثر و عالی نظام حضور 
داشتند، در قامت مدعی تمام عیار و اپوزیسیون، گریبان دولت دکتر روحانی را گرفته 
و فریاد می زنند که: چرا جوانان نمی توانند هزینه ازدواج خود را داشته باشند؟ چرا این 
همه تحصیل کرده بی کار داریم؟ چرا چهار درصد زالو صفت حقوق نود و شش درصد 

محروم را به یغما می برند؟ و بسیاری طلبکاری های دیگر.
این مدعیان هیج به روی مبارک نمی آورند که هشت سال تمام، تمام ارکان و اجزاء 
حکومت در اختیار جناح آنها بوده است؛ سه دوره مجلس سفارشی و باب طبع آقایان 
در کارنامه جناح آنان است، دو دوره، تمام قدرت و امکانات اجرایی کشور در اختیار 
معجزه هزاره سوم و عزیز کرده آنان بوده است و این یعنی لزوماً تشکّل ها، محافل و افراد 
مؤثر اصولگرا دولت نهم و دهم را بر قدرت نشاندند و از او حمایت کردند، پس امروز در 

خیر و شر کارنامه آن سهم اصلی را دارند.
انصاف اقتضا می کند که مردم بدانند مقام عالی نامزد دومین مقام رسمی کشور، 
با فسادهای هزاران میلیاردی چه کرده و از آن دوره چه کارنامه ای دارد تا مردم به آن 
نمره دهند و در صندوق رأی بیندازند. حق این است که عضو ارشد تشکل اصولگرای 
پنجاه ساله که خود را خیلی متشرّع و اهل اخلاق و ادب می داند و از همه پرسش 
می کند؛ از خود و تشکل حامی خود نیز بپرسد که با آن همه غارت و فساد و ناراستی 
و بی اخلاقی چه کردند؟! آیا از متصدیان آن دوره ی محنت پرسیده اند که با هفتصد 

میلیارد درآمد افسانه ای و بی نظیر نفت که سرمایه ای بین نسلی است، چه کرده اند؟!
آیا طیف اصولگرا که اینک با ذرّه بین کمبودها را می کاود و خود را غم خوار مردم 
معرفی می کند و برای ایجاد کار و فراهم کردن کرامت آنها شعار می دهد و دولت 
تدبیر و امید را مسئول همه کمبودها معرفی می کند، از شهردار دوازده ساله پایتخت با 

سرمایه هزاران میلیاردی پرسیده که با امانت مردم چه کرده ای؟!
مگر نه این است که دولت تدبیر و امید در سخت ترین شرایط داخلی و خارجی قدم 
به میدان خدمت گذاشت؟ در حالی که تحریم های ظالمانه، موجودیت کشور و هستی 
ملت را نشانه رفته و ایران را ذیل فصل هفتم شورای امنیت سازمان ملل قرار داده بود. 

این دولت با خدا عهد بست تا گره از کار کشور بگشاید و گشود.
مگر از یاد آقایان رفته که دلار یک شبه و افسار گسیخته از هزار تومان به بالای 

سه هزار تومان رسیده بود؟
وضعیت بیکاری و تورم که امروز اندک آن را – که واقعیتی تلخ و غمبار است 
– شلاقی کرده و بر سر دولت یازدهم فرود می آورید، در دوره مطلوب شما و رجال 

محبوبتان چه وضعیتی داشته است؟
انصاف شما کجا رفته که از دولتی گرفتار تحریم های خارجی و مبتلا به انواع 
نامهربانی و بدخواهی های داخلی این همه توقع نابجا دارید؟! دولتی که بیش از دو سال 
در پی بازکردن زنجیر تحریم های ظالمانه خارجی بوده و در همان حال از چاره جویی 

برای مشکلات و بحران های داخلی غافل نبوده است.
دولت تدبیر و امید برای حفظ محیط زیست که به شدت ویران شده بود، کم 
اهتمام داشته است؟ از خود پرسیده اید که دریاچه ارومیه چه بود و چه شد؟ از خود 
پرسیده اید هورالعظیم – که در سال های دفاع مقدس محل آموزش مقدماتی غواصی 

رزمندگان بوده – خشکانده شده را کدام دولت احیا کرده است؟
نمی بینید در بهداشت و درمان و با اجرای طرح عظیم سلامت، چه تحول و بهبود 

عظیمی در این بخش و برای رفاه ملت – که حق مسلم آنهاست – رخ داده است؟
خبر ندارید که وزیرِ جهادیِ واقعیِ کشاورزی که در گذشته و در دولت اصلاحات 
افتخار خودکفایی گندم را کسب کرده بود - گرچه هیچ قدر دانسته نشد! - پس از 
آنکه دولت اصولگرای شما، تولید بالای یازده میلیون تن گندم را به زیر پنج میلیون 
تن رسانده بود، در مدت سه سال دوباره به بالای یازده میلیون تن رسانده و کشور را از 

واردات این محصول استراتژیک خودکفا کرده است؟!
راستی ای مدعیان ارزش های دینی که جمهوری اسلامی را مرحله ی گذار به دولت 
اسلامی معرفی می کنید، اگر دیگر کشورها وزیری خبیر و اگاه و توایی مانند دکتر 
محمدجواد ظریف می داشتند، به مانند شماها اینهمه خون به دل او می کردند؟! چرا 
نمی گذارید از این جوان مؤمن و مستعد پرورش یافته در مکتب خمینی و دولت مرد 
ساخته شده در نظام جمهوری اسلامی، برای تأمین منافع ملی و مصالح ایران و اسلام 
بهره ها برد؟ اگر از دانش، تخصص و تعهد او که دیپلماتی جهانی است استفاده شود، 

کم گره از کار فروبسته ی ایران و منطقه باز می شود؟
این دولت، دولت تدبیر و امید است، تدبیر یعنی استفاده از عقل جمعی، بهره گیری 
از تخصص و تجربه کارشناسان و صاحب نظران. در این دولت عقل و علم و کارشناسی، 
راهنمای عمل متصدیان امور و مدیران جامعه است، نه آن شیوه های عقل ستیر و علم 
گریز دولت مطلوب شما. این دولت چراغ امید را در جامعه رو شن کرده تا همگان در 
فضایی آرام و بدون تنش اهداف متعالی انقلاب اسلامی را پیگیری نمایند و آن چیزی 
نیست مگر ساختن مادی و معنوی ملت و مملکت. با ایجاد فضا امید و آرامش زمینه ی 
سرمایه گذاری برای سرمایه گذاران داخلی و نیز سرمایه گذاران خارجی فراهم شده و 

قدم های اولیه برداشته شده است.
وقتی تنها یک وزارت خانه ی راه و مسکن و شهرسازی در دولت اصولگرای شما 
هفت هزار و ششصد میلیارد تومان بدهی بالا آورده، چه توقعی دارید که مشکلات 

معجزه آسا! و فوری حل شود؟!
این دولت که دولت کار و تلاش و خدمت در بدترین شرایط است، تنها مسئول 
همین کمتر از چهار سال اخیر است که با همت مثال زدنی توانست از ویرانی های 
گسترده و سهمگین دوره اصولگرای شما، آواربرداری کند؛ یعنی زنجیرهای تحریم ها - 
که کاغذ پاره می خوانیدش - را برداشته، تورم افسار گسیخته را از بالای چهل درصد به 
کمتر از ده درصد رسانده و زمینه را برای کار و تولید و رونق فراهم کرده و اگر بگذارید 

دوره شکوفایی آن به زودی فرا می رسد.
اما مسئول و بدهکار به اکنون و تاریخ و محکمه ی عدل الهی، برای آن هشت سال 
شما هستید که اکنون طلبکارانه بر سر دولت اعتدال آوار شده اید و راست و ناراست 

سیاه نمایی می کنید!
از نگاه یک شهروند عادی و طلبه ای خیرخواه؛ برداشتم از مناظره های انجام شده 
این است که نامزدهای سه گانه ی اصولگرا، با شدت هرچه تمام تر و البته سطحی و 
شعاری، نظام سی و هشت ساله جمهوری اسلامی را به »محاکمه« گرفته اند و برای 
کامیابی خود تمام خدمات و کامیابی های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی نظام جمهوری 
اسلامی را نادیده گرفته، چنان صفحه ای سیاه و سراسر مشکل ترسیم کرده اند که ناظر 
بیرونی را به این نتیجه می رساند که نظام جمهوری اسلامی در تحقق اهداف خود و 

تأمین نیازهای ملت کاملا ناکام بوده است!
بله آنچه دیدم محاکمه نظام بوده نه مناظره نامزدها و رقبای مقام ریاست جمهوری 
به محور کارنامه های شفاف، برنامه های عملیاتی و واقعی، کارنامه هایی خالی از مبالغه و 

خلاف گویی و برنامه هایی قابل تبیین و دفاع کارشناسانه و قابل اجرا. 
بله: آقایان »بر شاخه بنِشسته و بُن می بَرند!«



قم گفت:  استانداری  زائران  امور  معاون هماهنگی 
مسئولان و نمایندگان دستگاه های اجرایی استان همراه 
با زائران مسجد مقدس جمکران از روز سه شنبه در آن 
مکان روحانی مستقر و آماده برگزاری جشن های نیمه 

شعبان خواهند شد.
یونس عالی پور روز دوشنبه در جلسه شورای اداری 
استان قم در تالار معصومیه فرمانداری قم، افزود: همه 
امکانات استان قم آماده است تا مانور معنوی و عظیم نیمه 
شعبان که یک همایش بین المللی است با حضور زائران 

داخلی و خارجی به شکل باشکوهی برگزار شود. 
وی بیان کرد: کمیته های تخصصی برای پذیرایی 

مطلوب از زائران تصمیم های لازم را اتخاذ کرده اند و 
هماهنگی های لازم با مسئولان هیات های مذهبی و 

کمیته های مردمی انجام شده است.
وی ادامه داد: با توجه به این که زائران مسجد مقدس 
جمکران در هنگام سفر به شهر مقدس قم ابتدا بارگاه 
کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه )س( را زیارت 
می کنند، امکانات لازم برای استقبال از زائران در حرم 

مطهر بانوی کرامت نیز درنظر گرفته شده است.
عالی پور گفت: دستگاه های اجرایی و خدمت رسان به 
زائران نیمه شعبان، به منظور تامین امنیت و رفاه مردم تا 
پایان روز جمعه هفته جاری در مسجد مقدس جمکران 

مستقر خواهند بود.
وی افزود: از مسئولان دستگاه های اجرایی استان قم 
می خواهیم امکانات تحت اختیار خود را برای استقبال 
از زائران اختصاص دهند و همچنین با حضور موثر در 
این همایش عظیم تلاش کنند تا این مراسم به نحوی 

مطلوب برگزار شود. 
جمعه هفته جاری، نیمه شعبان سالروز ولادت امام 
زمان )عج( است؛ بسیاری از مردم مناطق مختلف ایران 
و جهان بر اساس آیینی مذهبی برای حضور در مسجد 
مقدس جمکران در شب نیمه شعبان به شهر قم سفر 

می کنند.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم عنوان داشت: طرح تحول نظام سلامت از بزرگترین 
خدماتی بوده که ارائه شده و اقشار ضعیف کشور این را حس کردند.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، احد جمالی امروز در کارگروه 
سلامت و امنیت غذایی با اشاره به خدمات ارائه شده توسط وزارت بهداشت و دکتر قاضی 
زاده هاشمی وزیر بهداشت گفت: دکتر هاشمی چهره ماندگار در بین وزرای بهداشت و 
درمان هستند و برجستگی خاصی داشته و خدماتی که در این وزارتخانه در این دولت 
ارائه شده خدمات واقعا بزرگی است و جا دارد که از همه دست اندرکاران طرح تحول 
نظام سلامت تقدیر و تشکر کنم. وی در ادامه به سند جامع سلامت استان اشاره کرد 
و گفت: ما در دین خود به تقوای الهی و نظم در کارها سفارش شده ایم که باید بر این 
اساس پیش رفته و به نتیجه مطلوب برسیم. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم عنوان 
داشت: طرح تحول نظام سلامت از بزرگترین خدماتی بوده که ارائه شده و اقشار ضعیف 
کشور این را حس کردند، لذا با توجه به اینکه طرح موضوع برای تدوین این سند شده 
است، باید با دقت پیش برویم. جمالی گفت: این طرح یک طرح جامع پنج ساله است و 
کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان باید نمایندگان خود را که صاحب اختیار باشند 

به این کارگروه معرفی کنند.
وی عنوان داشت: سیاست این کارگروه مصوباتی است که به عنوان دستور جلسات 
تلقی می شود و رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم به عنوان نماینده تام الاختیار استانداری 
مسئولیت این جلسات را بر عهده داشته و هر جایی که نیاز بود ما نیز ورود خواهیم کرد. 
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم تاکید کرد: تدوین این سند باید بر اساس معیارهای قم 
باشد و بر این اساس پیش برویم، مثلا موضوع موتورسیکلت سوارها، دام و طیور و... باید 

آسیب شناسی شده و در سند گنجانده شود. 
جمالی در ادامه به موضوع انتخابات اشاره کرد و گفت: آبرو و پیشانی نظام انتخابات 
است و شرایط ما بسیار حساس است و با این هژمونی سیاسی که دنیا رخ داده است و 
انتخاب ترامپ و خشونت طلبی او و همچنین اقدامات شیوخ عرب، حضور پرشور مردم 

می تواند آب سردی بر تمامی توطئه ها و فتنه های دشمنان باشد.
وی افزود: دنیا منتظر است که ببیند در روز 29 اردیبهشت چه اتفاقی در ایرانی می 
افتد و حضور پرشور مردم بسیار با اهمیت است که باید همه در این زمینه احساس تکلیف 

کرده و در صحنه حاضر شوند.

معاون استاندار قم:

قم آماده برگزاری جشن های نیمه شعبان است

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم تاکید کرد

کاهش مشهود هزینه های درمانی درطرح تحول نظام سلامت

شهردار قم گفت: با توجه به شرایط جدیدی که 
فراهم شده مسیر فاز چهار و پنج عماریاسر را شهرداری 
اجرا خواهد کرد و شهروندان نیز می توانند در بدنه 

براساس طرح مصوب ساخت و ساز داشته باشند.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به برنامه های شهرداری در 
سال 96 گفت: هشت مجموعه فرهنگی ورزشی توسط 
شهرداری، پنج مجموعه توسط سپاه و یك مجموعه 
توسط کمیته امداد به زودی آغاز می شود. شهردار قم به 
پروژه های شهرداری در حوزه ماندگاری توریست اشاره 
کرد و گفت: آکواریوم شهری، شهربازی بزرگ قم، پارك 
بزرگ کوثر، دریاچه بزرگ غدیر نیز برای جمع آوری 
آب های سطحی از بالادست قمرود همچون کهك و... 
اجرایی خواهد شد. سقائیان نژاد به پروژه های تله سیژ، 

تله کابین و باغ پرندگان اشاره کرد و افزود: با توجه 
به حمایت هایی که از شهرداری وجود دارد و شادابی 
مجموعه مدیران امیدواریم بتوانیم اقدامات گسترده ای 
در شهر قم انجام دهیم. وی به پروژه فاز چهار و پنج 
عماریاسر اشاره کرد و افزود: با بازطراحی و بازبینی که 
در این پروژه صورت گرفت قطعات بزرگ کوچك شد تا 

بتوانیم با مشکل کمتری ادامه پروژه را رقم بزنیم.
شهردار قم با تاکید بر اینکه طبق برنامه شهرداری 
گفت:  می شود،  پروژه  این  مسیر  اجرای  بحث  وارد 
مشخص  طرح  براساس  که  ایم  نموده  برنامه ریزی 

شهروندان اجازه ساخت و ساز در بدنه داشته باشند.
برای  شهروندان  از  دعوت  ضمن  سقائیان نژاد 
سرمایه گذاری در بدنه فاز چهار و پنج عماریاسر، تصریح 

کرد: پیش از این بدنه بلوار فریز شده بود و اجازه ساخت 
و ساز داده نمی شد اما شهروندان می توانند در شرایط 
فعلی براساس طرح موجود اقدام به سرمایه گذاری کنند.

وی با تاکید بر اینکه عزم شهرداری بر این است 
که در سال 96 پروژه عماریاسر را به سرانجام برساند، 
گفت: در حوزه سرمایه گذاری و زائرپذیری پروژه های 
متعددی همچون هتل سازی و... در دستور کار داریم که 

امیدواریم امسال به سرانجام برسد.
شهردار قم به بودجه 2 هزار و 200 میلیارد تومانی 
شهرداری در سال 96 اشاره کرد و افزود: امیدواریم با 
وجود وضعیت رکود اقتصادی در کشور بتوانیم نه تنها 
براساس بودجه مصوب بلکه تا 3 هزار میلیارد تومان 

اجرای پروژه در شهر قم در سال 96 داشته باشیم.

شهردار قم:

پروژه عماریاسر در سال 96 به سرانجام می رسد

فرمانده انتظامی استان با اشاره به هم افزایی دستگاه های خدمت رسان در برگزاری 
هرچه باشکوه تر جشن نیمه شعبان در قم، آسایش و آرامش همشهریان و زائران را در 

گرو اقدامات تعاملی این دو دستگاه برشمرد.
 سردار"کاظم مجتبایی"در نشست تعاملی با شهردار و معاونان شهرداری با بیان اینکه 
نیروی انتظامی و شهرداری در مسیر خدمت گام بر می دارند، اظهارداشت: پروژه های 
شهرداری در ساماندهی ترافیکی روز به روز جلوه خود را بیشتر نشان می دهد.  وی با 
اشاره به اینکه پلیس قم و شهرداری بر مدار علم، منطق حرکت می کنند، آسایش و 

آرامش مردم را در گرو اقدامات تعاملی این دو دستگاه برشمرد. 
 فرمانده انتظامی استان قم با بیان اهمیت درایت و دقت نظر در ایجاد تعاملات دو 
سویه، به مراسم جشن نیمه شعبان در قم اشاره و آماده سازی بسترهای تردد و توقف 
زائران در مسیرهای منتهی به مسجد مقدس جمکران را از مهمترین اقدامات برای 

میزبانی از زائران نیمه شعبان دانست.

 وی گستره فعالیت ها را در بخش های انتظامی، عملیاتی، ترافیکی، پشتیبانی و 
اطلاع رسانی دانست و تاکید کرد: به دلیل افزایش ضریب امنیت و انضباط، 16 پایگاه 
انتظامی، عملیاتی و تخصصی پلیس های اطلاعات، راهور و آگاهی در مسجد جمکران 

حضور خواهند داشت.  
سردار مجتبایی با اشاره به هم افزایی و هم پوشانی بین دستگاه های خدماتی استان 
همزمان با جشن میلاد حضرت ولی عصر)عج( بر هماهنگی بیش از پیش با مسجد 

جمکران تاکید کرد.
 دکتر سقائیان نژاد نیز در سخنانی اظهارداشت: وفاق بین پلیس و شهرداری در قم 

باعث شده تا احساس کنیم یک واحد هستیم.
 شهردار قم گفت:در جنگ تحمیلی که کشور ایران با 17 کشور به طور مستقیم و 35 
کشور غیر مستقیم درگیر بود با وحدت توانستیم جنگ را به پیروزی تبدیل کنیم بنابراین 

اگر واحدها در کنار هم قرار گیرند موفقیت روز به روز بیشتر می شود.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه 
)س( گفت: رعایت اصل اخلاق را باید هر 

کاندیدایی در نظر داشته باشد.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر دیروز 
در دیدار با معاون اجتماعی دادگستری قم 
و تعدادی از اعضای کارگروه زنان و خانواده 
بصیرت  با  حضور  به  اشاره  با  استانداری، 
مردم در زمینه های موردنیاز نظام، اظهار 
داشت: باید از این حضور و درصحنه بودن 
مردم قدردانی کرد. آیت الله سعیدی بابیان 
زمینه های  در  جامعه  بالای  ظرفیت های 
به  مهم  کارهای  در  باید  افزود:  مختلف 
مردم اعتماد کنیم، چراکه مردم کشور ما 
در هرکجا که لازم بوده و تشخیص داده اند 

درصحنه حضور پیداکرده اند که یکی از نمونه های آشکار 
آن در همایش ها و برنامه های مربوط به محرومین و 

کودکان بی سرپرست بوده است.
وی با اشاره به جایگاه والای شهر مقدس در بین 
شهرهای جهان اسلام تأکید کرد: قم در منابع دینی ما 
از ابواب بهشت معرفی شده است که جایگاه تشیع، علما 
و علم اخلاق است بنابراین باید در این شهر مقدس 
به گونه ای رفتار کنیم و به زائران و مجاوران کریمه اهل بیت 
)س( خدمت کنیم که هر فردی وارد قم شد احساس کند 

در بهشت الهی قدم گذاشته است.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( اقدامات 
آسیب های  کاهش  و  مبارزه  زمینهٔ  در  را  دادگستری 
اجتماعی را موردتوجه قرارداد و گفت: دادگستری در این 
زمینه اقدامات ارزشمند و قابل تحسینی انجام داده است و 
امیدواریم آمار بزه و جرم به صورت مداوم در استان کاهش 
پیدا کند. امام جمعه قم بابیان اینکه قم شهری است که 
موردتوجه و اهتمام جهانیان است تصریح کرد: رفتار و 
برخوردهای ما در ساختن تصویر مثبت یا منفی از شهر قم 
در انظار جهانی کاملًا مشهود است و همه باید سعی کنند 
به نحوی رفتار کنند که مایه مسرت و رضایت اهل بیت 

)ع( واقع شوند.

سعیدی برخی رفتارها و عادات نادرست 
در زمینهٔ حمل ونقل را موردتوجه قرارداد و 
ابراز کرد: رانندگان خودروهای شخصی و 
عمومی و موتورسواران با بعضی رفتارهای 
ناپسند سبب ایجاد نگاه منفی به استان در 

بین زائران و مسافران نشوند.
وی با انتقاد از برخی موضع گیری های 
کاندیداهای ریاست جمهوری تأکید کرد: 
رعایت اخلاق انتخاباتی مورد مطالبه مردم 
مقدس  آستان  تولیت  است.  ایران  فهیم 
حضرت فاطمه معصومه )س( با اشاره به 
فرصت عمر وزندگی افزود: باید از این فرصت 
کوتاه که خدا در اختیار ما قرار داده است 
نهایت استفاده را کرد و در زمینه خدمات و 

یاری به مردم کوچک ترین اتلاف وقتی نکرد.
سعیدی بابیان هماهنگی دستگاه های اجرای استان 
در زمینه های مختلف خاطرنشان کرد: در تمامی این 
زمینه ها در بین مسئولان استان هماهنگی و هم افزایی 
خوبی وجود دارد که امیدواریم این هماهنگی بیشتر شود.
وی ادامه داد: رمز پیروزی و موفقیت رزمندگان در 
جنگ تحمیلی همین هماهنگی و فرمانبرداری سربازان 
مخلص کشور در زمینه های مختلف بود که امروز هم 
جامعه برای پیشرفت و موفقیت به همین نسخه شفابخش 

احتیاج دارد.

فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد

اهتمام پلیس و شهرداری در برگزاری با شکوه جشن نیمه شعبان

آیت الله سعیدی:

کاندیداها به اصول اخلاقی پایبند باشد

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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حمایت دو مرحوم دیگر از شهردار تهران! کاریکاتـوراخبــار

طرح: مهدى عزیزى 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد:

سند جامع سلامت استان قم 
تدوین می شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از تدوین سند جامع سلامت استان 
قم با مشارکت نمایندگان دستگاه های عضو کارگروه سلامت و امنیت 

غذایی استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، دکتر ایرانی خواه 
دیروز در جلسه کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم که به ریاست 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم برگزار شد به نشست 
اخیر مجمع ملی سلامت با حضور رئیس جمهور اشاره کرد و گفت: در 
این جلسه تدوین یکپارچه و هماهنگ سند جامع سلامت کشور توسط 
دانشگاههای علوم پزشکی به تصویب رسید و مقرر شد در استان ها نیز 
با مشارکت دستگاههای عضو کارگروه سلامت و امنیت غذایی بر اساس 
نیاز استان ها تدوین و تصویب شود. وی افزود: مقوله سلامت مفهوم 
بسیار گسترده ای دارد و فراتر از آن است که آحاد جامعه توجه می کنند، 
باید بگوییم که سلامت صرفا به معنی نداشتن بیماری نیست، بلکه حق 
سلامتی هر انسانی در زمینه رفاه، آرامش، تامین اجتماعی، فرصت های 
برابر، نهاد مستحکم خانواده و... است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با 
اشاره به سند چشم انداز بیست ساله کشور گفت: در این سند یک جامعه 
آرمانی تبیین شده که بر اساس آن ضرورت دارد شهروندان از سلامت 
و امنیت غذایی، تامین اجتماعی، فرصت برابر، دوری از تبعیض ها و 
برخورداری از محیط زیست سالم برخوردار باشند. دکتر ایرانی خواه ابراز 
داشت: برای رسیدن به سلامت جسمی و رفاه اجتماعی بر اساس تعریف 
ذکر شده، همه دستگاه ها وظایفی دارند که باید در تحقق آن بکوشند و 
از سوی دیگر مردم را مشارکت داده تا به نتایج مطلوب برسیم. وی تاکید 
کرد: بر اساس تجربه جهانی تحقق سلامت همگانی در گرو مشارکت 
مردمی است و اگر عدالت در تحقق این مولفه ها وجود نداشته باشد 
تجربه ثابت کرده که فاصله های اجتماعی و طبقات اجتماعی مشکلاتی 
را ایجاد خواهد کرد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به افق برنامه 
ای 1404 گفت: ارتقا سلامت روحی روانی و جسمی و همچنین معنوی 
اهداف کلان این برنامه است که تامین عدالت در سلامت را به همراه دارد 
و ان شاالله شاهد دستیابی به جایگاه اول منطقه و پاسخگویی و تکریم 
گیرندگان خواهیم بود. دبیر کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان تاکید 
کرد: استان قم ویژگی های خاص خود را دارد که باید سندی که در قم 

تدوین می شود به عنوان الگو برای دیگر استان ها نیز مطرح باشد.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

پرداخت 56 میلیارد ریال به بیماران 
صعب العلاج قم در سال 95

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی سال 95 رقم پنج 
میلیارد و 600 میلیون تومان کمک به بیماران صعب العلاج استان قم 

پرداخت گرفته است.
محمدرضا مظفری به بیماری های صعب العلاج اشاره و با بیان اینکه 
مردم عمدتا سرطان را بیماری صعب العلاج می دانند، گفت: این نوع از 
بیماری ها درمان سخت و مزمن دارند و در برخی از مواقع بهبودی قاطع 
در آن حاصل نمی شود. وی در ادامه با بیان اینکه درمان بیماری های 
و  )س(  معصومه  حضرت  بیمارستان های  در  قم  در  العلاج  صعب 
بیمارستان شهید بهشتی انجام می شود، ابراز کرد: در حال حاضر هزار 
و 42 بیمار صعب العلاج در قم هستند که 78 نفر آن کودکان و 968 
نفر بزرگسال هستند. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان 
اینکه تمام هزینه های بیماران صعب العلاج رایگان است، ابراز کرد: هزینه 
شیمی درمانی و رادیوتراپی این بیماران هم رایگان است. وی ادامه داد: 
در برنامه طرح تحول سلامت ردیف بودجه ای کمک به برنامه های ترویج 
حفاظت ملی از بیماران صعب العلاج خاص و نیازمند وجود دارد. مظفری 
عنوان کرد: طی سال 95 رقم پنج میلیارد و 600 میلیون تومان کمک 
به بیماران صعب العلاج استان قم پرداخت شده است. وی در ادامه به 
اجرایی شدن طرح تحول سلامت در استان قم اشاره و بیان کرد: 41 
مرکز جامع سلامت و 138 پایگاه سلامت در استان قم دایر است و افراد 
می توانند با شماره گیری شماره 3136 اطلاعات خود را ارائه دهند تا 

نزدیکترین پایگاه سلامت خانواده محل زندگیشان به آنها معرفی شود.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: افراد می توانند به 
این پایگاه ها مراجعه کرده و پرونده الکترونیک سلامت تشکیل دهند تا 
مراقبت های سالانه و تخصصی به آنها ارائه شود که این خدمات کاملا 
رایگان است. وی ادامه داد: در حال حاضر 600 هزار نفر از جمعیت یک 
میلیون و 200 هزار نفری قم پرونده الکترونیک سلامت تشکیل داده اند 
و توصیه می شود سایر افراد هم زودتر برای تشکیل این پرونده اقدام کند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

720 میلیون دلار صادرات غیرنفتی قم 
در دولت یازدهم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به تلاش های دولت 
برای توسعه صادرات گفت: در دولت یازدهم بیش از 720 میلیون دلار 

صادرات غیرنفتی از قم به 38 کشور مختلف صورت گرفته است.
احمد ذاکری در گفت و گویی افزود: مواد پلاستیکی و شیمیایی، 
غلات، کفش، چسب، فرش، لوازم خانگی و محصولات کشاورزی بیشترین 
کالاهای صادرشده از استان قم به کشورهای هدف صادراتی ازجمله 
عراق و افغانستان هستند. وی با بیان اینکه توجه ویژه دولت یازدهم به 
صنعت و صادرات استان قم موجب تبدیل این استان به یکی از مهم ترین 
قطب های صنعتی کشور شده است افزود: طی چند سال گذشته جواز 
تاسیس 580 واحد جدید صنعتی با سرمایه گذاری 12 هزار و 34 میلیارد 
ریال و اشتغالزایی هفت هزار و 200 تن، صادر شده است که اجرای این 
برنامه یکی از مهم ترین دستاوردهای استان قم بود. ذاکری با اشاره به 
اجرای طرح ارائه تسهیلات رونق تولید با هدف حمایت از صنعتگران 
و تولیدکنندگان داخلی توسط دولت یازدهم خاطر نشان کرد: بیش از 
2 هزار و 900 میلیارد ریال به 200 واحد صنعتی و کشاورزی قم در 
قالب تسهیلات رونق تولید پرداخت شد ضمن اینکه به منظور حمایت از 
صادرکنندگان و تولیدکنندگان در دولت تدبیر و امید از 40 صادرکننده 
نمونه تجلیل و قدردانی به عمل آمد. وی افزود: طرح اعطای تسهیلات 
رونق تولید به واحدهای صنعتی کوچک و متوسط در دولت یازدهم 
تصویب و از تیرماه 1395 در کشور اجرایی شد که بر اساس این طرح 
تا هشتم فرودین ماه امسال، 141 واحد صنعتی قم از این تسهیلات 

استفاده کرده اند. 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد

کمک جمعیت هلال احمر استان قم 
به هزار بیمار صعب العلاج

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: پرونده هزار بیمار 
صعب العلاج را در این جمعیت داریم که باید با همکاری خیرین به این 

بیماران کمک شود.
محمد گلفشان ظهر دیروز در دیدار اعضای مجمع خیرین جمعیت 
هلال احمر استان قم با آیت الله علوی گرگانی با اشاره به فعالیت های 
این مجمع اظهار کرد: حدود دو سال پیش جرقه تشکیل مجمع خیرین 
جمعیت هلال احمر استان قم زده و با حضور جمعی از خیرین این 
مجمع تشکیل شد، مجوز مجمع خیرین جمعیت هلال احمر استان قم 
را از استانداری گرفتیم. وی ادامه داد: پرونده هزار بیمار صعب العلاج را در 
جمعیت هلال احمر استان قم داریم که باید با همکاری خیرین به این 
بیماران کمک شود، در عید نوروز دو هزار و 800 سبد کالا به نیازمندان 
در استان با همکاری خیرین دادیم و وظیفه کمک به نیازمندان بر عهده 

مجمع خیرین جمعیت هلال احمر استان قم است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم افزود: در این جمعیت به 
دنبال حفظ کرامت نیازمندان هستیم و سعی می کنیم که شخصیت و 

آبروی نیازمندان در هنگام ارائه کمک ها حفظ شود.

نامحــرمانه 
۵۶ میلیون نفر واجد شرایط حضور در انتخابات

علی اصغر احمدی، رییس ستاد انتخابات کشور گفت: 56 میلیون و 410 هزارو 234 نفر واجدان 
شرایط حضور در انتخابات 29 اردیبهشت هستند. از این تعداد 1 میلیون و 350 هزارو 294 نفر رأی 
اولی خواهند بود. طبق قانون هم ملاک جمعیت هر روستا و شهر برای برگزاری انتخابات و تشکیل 
شوراهای شهر و روستا آخرین سرشماری مرکز آمار ایران است و سرشماری در سال 95 انجام شده 
و جمعیت تمام روستاها و شهرها به فرمانداران و بخشداران ابلاغ شده است.  حدود 55 میلیون نفر 
در انتخابات سال 94 واجد شرایط رأی دادن بودند که در این 15 ماهه تعدادی از هموطنان دار فانی 
را وداع گفتند ولی تعداد رأی اولی ها هم به واجدان شرایط اضافه شده و تعداد واجدان شرایط به 56 
میلیون و 410 هزارو 234 نفر رسیده است. بر اساس قانون کلیه کسانی که متولد 29 اردیبهشت 78 
و قبل از آن هستند با در دست داشتن اصل شناسنامه و شماره ملی می توانند در انتخابات شرکت 
کنند. از همه واجدان شرایط دعوت می کنم که با در دست داشتن اصل شناسنامه و شماره ملی خود 
در 29 اردیبهشت پای صندوق های رأی حاضر شوند. برخی از هموطنان برای تعویض شناسنامه 
اقدام کرده باشند یا شناسنامه آنها مفقود شده باشد،  من از این افراد می خواهم به ثبت احوال مراجعه 
کنند تا شناسنامه خودرا دریافت کنند و این کار را به روز انتخابات موکول نکنند. ثبت احوال هم در 
این زمینه آمادگی کامل دارد. در داخل کشور هیچ کس نمی تواند با ارایه گذرنامه در انتخابات شرکت 
کند اما هموطنانمان در خارج از کشور چنانچه شناسنامه نداشته باشند قانون به آنها اجازه داده است 

با گذرنامه در انتخابات ریاست جمهوری برای یک بار شرکت کنند.

فیلتر صفحات در فضای مجازی ارتباطی به وزارت کشور ندارد
در یادداشت رسانه ای مرکز اطلاع رسانی و امور بین الملل وزارت کشور آمده است: در پی انتشار 
اظهارات منتسب به معاون دادستان کل کشور در امور فضای مجازی در خصوص اعلام روند فیلتر 
سایت موسوم به کارانه و با توجه به اینکه در فرازی از خبر منتشر شده به نقل از آقای خرم آبادی 
سعی شده است بین تکلیف قانونی این کارگروه و موافقت وزیر کشور ارتباطی برقرار شود، به اطلاع 
مردم عزیز و عموم مخاطبان  می رساند؛ وزیر کشور هیچ نوع عضویتی در کارگروه تعیین مصادیق 
مجرمانه فضای مجازی ندارد و اصولاً  در خصوص اقدامات این کارگروه، مسؤولیت سلبی یا ایجابی 
متوجه وزیر کشور نیست. همچنین بر خلاف آنچه که از خبر منتشره برداشت می شود،  وزیر کشور 
پس از انجام تکلیف قانونی کارگروه، اظهار نظر رسانه ای در این مورد نداشته اندو در آنچه که قبلًا  از 
سوی ایشان  در این ارتباط اعلام شد، ضمن نقل نظریه بخش حقوقی وزارت کشور، تعیین تکلیف 

موضوع به بررسی مراجع قانونی ذیربط منوط شده است.

روزنامه و کانال های تلگرامی در اختیار شهردار
محمد باقر قالیباف کاندیدای اصولگرا علاوه بر در اختیار داشتن موسسه و بنگاه بزرگ رسانه ای 
همشهری چند کانال و سایت را نیز برای تبلیغات انتخاباتی بکار گرفته است.  باشگاه روزنامه نگاران 
ایران در این باره گزارش داده است که روزنامه خراسان و کانال »آخرین خبر« به اردوی تبلیغاتی 
شهردار پیوسته اند. این منبع می افزاید: کانال اخرین خبر متعلق به روزنامه خراسان است و در ایام 
انتخابات از آقای قالیباف حمایت می کند و با ستاد این کاندیدا هماهنگ است. این کانال در کنار 
کانال »خبرهای فوری« که متعلق به اصولگرایان است با استفاده از  شگرد تولید هیجان خبری شمار 
بازدیدکنندگان خود را به بالای یک میلیون نفر برسانند. به گزارش ایران آنلاین اولین بار عزت الله 
ضرغامی در جلسه رسمی جمنا به کاندیداهای اصولگرا اطمینان داد که چند کانال تلگرامی برای 

انتخابات خریداری شده اند.

احمدی نژاد خطاب به قالیباف: نیازی به تعریف تو ندارم
محمود احمدی نژاد در واکنش به مناظره 6 نامزد انتخابات، آن را یک شو تلویزیونی بی روح و بی 
خاصیت توصیف کرده است. وی که روز شنبه در جلسه ای با برخی اعضای دفترش شرکت کرده 
بود در پاسخ به سوال یکی از حاضران که درباره شباهت مواضع برخی نامزدها از جمله قالیباف به 
مواضع او سخن می گفت اظهارداشت: اینها برای کسب رای از سبد آرای ما این حرفها را می زنند اما 
خودشان هم می دانند که این کاره نیستند و فقط برای فریب مردم این حرفها را می زنند. احمدی 
نژاد به تمجید قالیباف از عملکرد دولت سابق در مناظره ها اشاره کرده و گفت: ما به تعریف و تمجید 

این آقا نیازی نداریم. به قول امام اگر دشمنان شما از شما تعریف کردند به خودتان شک کنید.

 قالیباف با ناراحتی به نفع رئیسی کنار می رود
محمد عطریانفر عضو حزب کارگزاران به نامه نیوز گفت؛ معتقدم آقای قالیباف با وجود نارضایتی 
و ناراحتی درونی، بر اثر تصمیم جریانی که اتخاذ و به او اعلام شده به نفع آقای رئیسی در همین 
مرحله اول کنار می کشد. مناظره دوم هم نشان داد که آنها خوب با هم هماهنگ شدند.  چه آنها هر 
دو بمانند و چه یکی به نفع دیگری کنار برود نهایتا حدود 35 درصد آرا را به خود اختصاص خواهند 
داد. تصور می کنیم میزان مشارکت بالای 30 میلیون نفر خواهد بود و بالای 60 درصد آرا نیز متعلق 
به آقای روحانی نامزد جبهه اصلاح طلب و اعتدالی است. تصورم این است که آقای هاشمی طبا می 
ماند اما آقای میرسلیم را تلاش خواهند کرد با گفتگوهای اقناع کننده به نفع آقای رئیسی از صحنه 

انتخابات خارج شود.

چرا تولیت آستان قدس مالیات نمی دهد؟
نوبخت معاون رئیس جمهور درباره صحبت های حجت الاسلام ابراهیم رئیسی مبنی بر پرداخت 
چهار برابر مالیات آستان قدس برای کمک به فقرا طبق فرمان امام اظهار کرد: پس چرا مالیاتی نمی 
پردازند؟ البته قانون برنامه ششم معافیت همه آنهایی که معاف بودند را لغو کرده است. مقام معظم 
رهبری هم تأکید کردند در اقتصاد مقاومتی منابع را طوری تغییر دهیم که سهم مالیات ها بیشتر 
شود.رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به این سئوال که آیا آستان قدس باید براساس برنامه 

ششم مالیات بپردازد؟، بیان کرد: بله.

 علاوه بر موشک ها، روی فشنگ هایمان نیز "مرگ بر اسرائیل" می نویسیم
سردارغلامحسین غیب پرور رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: چگونه است که برخی بعد از 
دیدن دشمنی رژیم اشغالگر می گویند روی موشک مرگ بر اسرائیل نوشتند، ما روی فشنگ ها هم 
می نویسیم، در حقیقت محو اسرائیل آرمان ما است و یک راهبردی است که خدشه ای به آن وارد 

نیست. موضوع نبرد ما با اسرائیل قابل معامله نیست و هیچ کس در این عرصه وارد نشود.

 وزارت دفاع ادعای میرسلیم را تکذیب کرد
اداره کل تبلیغات دفاعی وزارت دفاع، نوشت: وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح ادعای یکی 
از کاندیداهای دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری را تکذیب کرد. ادعای این نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری نادرست و آزمایشات موشکی جمهوری اسلامی ایران طبق برنامه های مشخص و 
از پیش تعیین شده انجام می شود و ارتباطی به اینگونه امور ندارد.   مصطفی میرسلیم با حضور در 

جمع دانشجویان گفته بود: در مذاکرات کم آوردند، خواستند آزمایش  موشکی انجام  شود.

 روحانی جنجالی نزدیک به احمدی نژاد  در ستاد انتخاباتی رئیسی
در یک انتصاب جنجالی جدید عباس امیری فر به سمت مسول حوزه روحانیون و وعاظ ستاد 
مردمی استان تهران ابراهیم رئیسی منصوب شد.امیری فر در دوره دولت سابق به دلیل تلاش برای 
جذب طلاب و وعاظ تهران مورد انتقاد شدید مرحوم آیت الله مهدوی کنی قرار گرفت. همچنین 
طرح پاره ای دیدگاههای تند در باره روحانیت و مسایل دینی از سوی او و همکارش بهمن شریف 
زاده به احضار و بازجویی در ایام ریاست جمهوری احمدی نژاد منجر شد. امیری فر از نزدیکان 
احمدی نژاد و مشایی بوده که اتفاقا جزو طیف به قول اصول گرایان انحرافی محسوب می شده است.

مداح معروف حامی قالیباف به مجلس رئیسی نرفت
حجت الاسلام رئیسی در مراسم مداحی سعید حدادیان در مهدیه امام حسن مجتبی )ع( به 
مناسب شب میلاد حضرت علی اکبر )ع( به صورت غیرمنتظره حضور پیدا کرد. براساس این گزارش، 
به دنبال حضور رئیسی در این مراسم، منصور ارضی و مجید بنی فاطمه از مداحان مشهور که از 
حامیان محمدباقر قالیباف، دیگر کاندیدای »جمنا« در انتخابات، به شمار می آیند، با وجود برنامه 

ریزی قبلی، در مراسم حضور پیدا نکردند.

واکنش ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به تکرار ادعاهای خلاف واقع قالیباف
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای بار دوم طی یک هفته گذشته طی نامه ای به کمیسیون 
نظارت بر تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری نسبت به ادعای قالیباف در خصوص حجم قاچاق 
کالا شدیداً اعتراض کرد و خواستار تخصیص فرصت پاسخ گویی در صدا و سیما شد. گفتنی است 
علی رغم ارسال گزارش تشریحی حجم قاچاق کالا برای نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری برخی 

کاندیداها از جمله محمدباقر قالیباف ادعاهای خلاف واقع خود را تکرار نموده اند.

اسحاق جهانگیری با مولوی عبدالحمید دیدار کرد
جهانگیری در اینستاگرامش به دیدار خود با مولوی عبدالحمید اشاره کرده و نوشته: همانطوری 
که بارها گفته ام معتقدم که هیچکس نمی تواند یک ایرانی را به دلیل اینکه از مذهب دیگری است، 
قوم دیگری است، از حقوقش محروم کنند. از نظر اجتماعی اقوام باید در همه جای ایران احساس 
همبستگی و انسجام کنند، کرد و بلوچ و آذری و لر و ترکمن و عرب و فارس، شیعه و سنی، همه 
یکی هستند، همه برای ایرانیم. در ایران تنوع قومی وجود دارد باید بپذیریم که این تنوع قومی تهدید 

نیست هیچ قومی از دیگری ایرانی تر نیست.

شهرداری تهران از بزرگترین بدهکاران نظام بانکی است
رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به سوالی درباره نقش و تاثیر شهرداری تهران در بانک شهر و 
اظهارات قالیباف نامزد انتخابات درباره نظام بانکی گفت: از ایشان انتظار می رفت از همکاری بانک 
ها در تامین مالی تشکر می کرد. » ولی الله سیف« افزود: کل بدهی شهرداری تهران به بانک ها 
بین 50 تا 60 هزار میلیارد ریال) 5 تا 6 هزار میلیارد تومان( است و اگر نظام بانکی در تامین مالی 
خارجی کمک نمی کرد، پروژه های عمرانی در تهران اجرا نمی شد.وی با بیان اینکه در بانک شهر 
برخی اصول رعایت نشده است، افزود: این بانک کارهایی را انجام می دهد که شهرداری می خواهد.


